
ايمان: يادواره شهيدان مصطفي و محمد تقي كلهري به همت شهرداري قم و سازمان فرهنگي 
ورزشي شهرداري در آغازين روزهاي هفته دفاع مقدس برگزار شد.

يادواره شهيدان مصطفي و محمد تقي كلهري به همت شهرداري قم و سازمان فرهنگي ورزشي شهرداری در 
آغاز هفته دفاع مقدس، صبح ديروز در سالن همايش هاي شهرداري قم برگزار شد. در اين يادواره، سردار غلامرضا 
جلالي رئيس سازمان پدافند غيرعامل كشور، سردار مهدوي نژاد فرمانده سپاه علي بن ابيطالب)ع(، محمد دلبري 
شهردار قم، خانواده هاي شهيدان كلهري و زين الدين و جمع كثيري از خانواده هاي شهدا، ايثارگران، جانبازان و 
مديران شهري و استاني قم حضور داشتند. شهردار قم در اين مراسم گفت: مجموعه مديريت شهري قم براي 
خدمتگزاري بيشتر و بهتر به شهروندان و زائران، فرهنگ دفاع مقدس را الگوي خود قرار داده است. محمد دلبري 
با بيان اينكه خداوند را شاكريم كه توفيق يافتيم امروز براي گراميداشت ياد و خاطره شهدا اقدامي كوچك انجام 
دهيم اظهار كرد: ملت ايران به ويژه قم همواره پيرو ولايت بوده اند و گوش  به فرمان رهبري هستند تا مأموريت هاي 

محوله را انجام دهند. وي افزود: امروز انقلاب اسلامي به ديگر نقاط جهان هم صادر شده است كه دفاع مقدس يكي 
از عوامل اصلي آن به شمار مي رود. شهردار قم با بيان اينكه مظلومان و مستضعفان جهان در شرايط كنوني بيداري 
اسلامي را رقم زده اند خاطرنشان كرد: مقاومت در مقابل دشمنان دين را در دستور كار قرار داده اند اعلام مي كنند 
كه الگوي ما شهدا و ايثارگران ايراني هستند وي ادامه داد: رهبر معظم انقلاب عنوان فرموده اند كه دفاع مقدس 
گنجينه اي تمام نشدني است؛ بر همين اساس پاسداشت دفاع مقدس در قالب برگزاري همايش و ديگر برنامه ها، 
الگويي براي نسل امروز فراهم مي آورد كه چگونه بايد از ارزش ها و كشور خود دفاع كنند. دلبري خداباوري و 
خدامحوري را عاملي مهم در پايمردي و مقاومت دانست و تصريح كرد: اگر اين ويژگي در انسان تقويت شود هيچ 
نيرويي نمي تواند جلوي او را بگيرد؛ در جريان هشت سال دفاع مقدس بسياري از كشورها پشت سر رژيم بعث 
صدام قرار گرفتند ولي ملت ايران با اينكه هنوز پيشرفت هاي كنوني در زمينه صنايع دفاعي را نداشت، اما با تكيه 

بر نيروي ايمان و توسل توانست در مقابل همه آنها بايستد....

وضعیت آب قم 
نگران کننده است

همزمان با هفته دفاع مقدس و به همت شهرداري قم  صورت گرفت ؛

برگزاری يادواره گراميداشت شهيدان كلهري

رهبر معظم انقلاب در ديدار جمعی از فرماندهان عاليرتبه نظامی و انتظامی: 

دوران دفاع مقدس مایه آبروی ملت ایران  است
حضرت آيت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح ديروز )چهارشنبه( 
در ديدار جمعی از فرماندهان عاليرتبه نظامی و انتظامی، دوران دفاع مقدس را مايه 
آبرو برای ملت ايران دانستند و تاكيد كردند: تجربه هشت سال دفاع مقدس نشان 
داد كه با وجود همه تنگناها و فشارها و نبود اعتبارات مالی و مشکلات فراوان، می 
توان با عزم راسخ و توكل بر خدا، در مقابل زورگويی و توقعات بی جای قدرتهای 

جهانی ايستاد. 
در اين ديدار كه به مناسبت هفته دفاع مقدس برگزار شد، رهبر انقلاب اسلامی، دوران 

دفاع مقدس را يك مسئله مهم و دارای ابعاد گوناگون برشمردند و گفتند: خاطرات و واقعيات 
و درس های هشت سال دفاع مقدس، يك فرهنگ ساری و جاری و سرچشمه ای است كه 
اگر بدرستی درک و فهم شود، قطعاً بسود ملت ايران و آينده كشور خواهد بود. حضرت آيت 
الله خامنه ای با اشاره به تشكيل جبهه گسترده نظامی متشكل از غرب و شرق و كشورهای 
وابسته آنها در منطقه، در مقابل جمهوری اسلامی ايران در زمان جنگ تحميلی، افزودند: قصد 
اين جبهه گسترده، تضعيف و بی آبرويی نظام اسلامی و گرفتار كردن آن به مشكلات داخلی 

و در نهايت زمينه سازی برای فروپاشی جمهوری اسلامی بود ...

استاندار قم

نخستین روزنامه استان قم
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درخواست اهالی خيابان آذر از مسئولان:

آلودگی های دیداری 
خیابان آذر را جمع آوری کنید

سالروز شهادت امام جواد )ع( را تسليت می گوئيم.

ايمان: آيت الله موسوی اردبيلی در پيامی به مناسبت آغاز 
سال تحصيلی گفت: شأن دانشگاهيان ورود در منازعات و 
دسته بندي هاي غوغاسالارانه سياسی و كشمکش بر سر 

قدرت نيست.
اين مرجع تقليد در اين پيام آورده است: آغاز پاييز و برگ ريز 

مهر، بهار اهل دانش و زمان حضور در بوستان تحصيل است. هر سال 
اين ايام ارزشمند شور و حركتی گسترده را در همة جامعه به ارمغان 
می آورد كه می توان آن را عيد تعليم و تربيت ناميد. موسوی اردبيلی 
اضافه كرده است: گشوده شدن مراكز علمی و شروع فعاليت آموزشی 

و پژوهشی و پرورشی در آموزشگاه ها و مدارس حوزوی و ....

امروزه آسايش بصری از مولفه های مهم و اساسی محيط  های انسان ساخت بويژه در فضاهای شهری به شمار می رود و همانطور كه 
محيط داخلی زندگی انسان )خانه( بايستی از زيبايی برخوردار باشد محيط بيرونی)شهر( نيز بايد زيبا و دارای كيفيت بصری مناسب باشد 
بنابراين اهميت بررسی موضوع آسايش بصری و نقش كيفيت های محيطی در ارتقاء و بهبود منظرشهری آشكار می گردد. منظر شهر به 
عنوان مجموعه ای از عناصرطبيعی و مصنوع اعم از كالبد و فضاهای شهر،انسان ها،رفتارها، فعاليت های آنها و... به عنوان نخستين جلوه از 

شهر،  آينه تمام نمای ويژگی های تاريخی، فرهنگی،  اقتصادی و طبيعی شهرقلمداد می كنند....

آيت الله هاشمی رفسنجانی :

ترس از مذاكرات برخاسته از نگاه 
باندی و جناحی است

مديرعامل شركت شهرک های صنعتی استان  مطرح كرد:

تغيير كاربری شهرک چاپ و نشر

توسط مديركل تامين اجتماعی استان  قم صورت گرفت:

اعلام شرايط تقسيط حق بيمه ساختمانی 
رييس جمهور در نشست با نخبگان سياسی انديشکده های آمريکايی: 

تهديد ايران بی نتيجه است
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مهلت ارائه الکترونيکی 
اظهارنامه ماليات بر ارزش افزوده 

دوره تابستان 1393 از طريق 
سامانه www.evat.ir حداكثر تا 

15 مهرماه می باشد.

قابل توجه موديان محترم ماليات بر ارزش افزوده

روابط عمومی اداره كل امور مالياتی استان قم

فرارسیدن سالروز 
شهادت امام جواد )ع( 

شورای اسلامی شهر مقدس قمتسلیت  می گوئیم.
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ايمان- گروه گزارش: امروزه آسايش 
بصری از مولفه های مهم و اساسی محيط  
فضاهای  در  بويژه  ساخت  انسان  های 
كه  همانطور  و  می رود  شمار  به  شهری 
)خانه(  انسان  زندگی  داخلی  محيط 
بايستی از زيبايی برخوردار باشد محيط 
بيرونی)شهر( نيز بايد زيبا و دارای كيفيت 
بصری مناسب باشد بنابراين اهميت بررسی 
موضوع آسايش بصری و نقش كيفيت های 
منظرشهری  بهبود  و  ارتقاء  در  محيطی 
عنوان  به  شهر  منظر  می گردد.  آشكار 
مجموعه ای از عناصرطبيعی و مصنوع اعم 
از كالبد و فضاهای شهر،انسان ها،رفتارها، 
نخستين  عنوان  به  و...  آنها  فعاليت های 
جلوه از شهر،  آينه تمام نمای ويژگی های 
طبيعی  و  اقتصادی  فرهنگی،   تاريخی، 
می توان  كل  در  می كنند.  شهرقلمداد 
منظر شهری را به عنوان مقوله ای مطرح 
در كيفيت و مطلوبيت شهرها دانست كه 
واقعيتی عينی بوده و حاصل مشاهده و 
درک مظاهر گوناگون و ملموس شهر اعم 
از بناها، فضاها، فعاليت ها، صداها، بوم ها و 
هنگام مواجهه شهروند با پديده شهر )در 
مقياس های مختلف، اعم از ديدن شهر از 
دوردست يا هنگام قرار گرفتن در شهر و 
يا حتی هنگام استقرار در بناها( است در 
حواس  تمام  شهری  منظر  پديده  درک 
انسان فعال هستند. منظر شهری صرفاً 
دربردارنده نمای ساختمانها و عناصر قابل 
انواع  بوم ها،  صداها،  بلكه  نيست،  رويت 
عناصر طبيعی و مصنوع، خواه ثابت و خواه 
متحرک را دربرگرفته و در كل شامل تمام 
آن چيز هايی است كه توسط حواس انسان، 
هنگام حضور در شهر قابل درک است و 
تمام اين عوامل با هم در كيفيت منظر 
شهری موثر هستند به عنوان مثال وجود 
ساختمانهايی با نماهای با كيفيت در حالی 
كه در فضاهای شهر با انواع آشفتگی های 
رفتاری و فعاليتی مواجه هستيم، نمی تواند 
موجب منظر شهری مطلوبی برای شهر 
باشد. منظر شهر در مقياس ها و سطوح 
مختلف قابل رويت و درک است، در هر 
كدام از اين سطوح عناصر متفاوت و خاصی 
در تشكيل منظر شهری موثر هستند.اكثر 
شهرهای ايران به علت استفاده از مصالح 
و  ثابت  رنگی  از  بناها  در ساخت  محلی 
آن  طبيعی  ويژگی های  بيانگر  مشخص، 
سرزمين و در هماهنگی با آن برخوردار 
بوده اند. اما منظر شهر هنگامی كه ناظر 
نيز  می گيرد  قرار  شهر  بافت  درون  در 
مطرح است. در اين حالت ويژگی بصری 
و عناصر متفاوت منظر شهر اعم از كالبد، 
انسان ها و فعاليتها از فاصله نزديكتر و در 
مقياس بخشی از شهر قابل مشاهده ادراک 
آن  تشكيل دهنده  عناصر  معابر،  هستند 
از جمله نمای ساختمانها، ارتفاع بدنه ها، 
نقليه،  وسايل  آن،  در  جاری  فعاليتهای 
در  انسان های  تراكم جمعيتی  و  رفتارها 

درختان،  فعاليت،  انجام  يا  عبور  حال 
انواع فضاهای شاخص شهری، تقاطع ها، 
محورهای ديد به سمت عناصر شاخص 
منظر  اصلی  و...اجزاء  مصنوع  و  طبيعی 
شهر در مقياس ميانی هستند منظر شهر 
در مقياس خردتر نيز می تواند مطرح باشد 
در قالب عناصری نظير اجزاءتشكيل دهنده 
بافت  و  ساختمان،جنس،رنگ  نمای 
مصالح، سايه روشن های بدنه ها، پنجره ها، 
اجزای تشكيل دهنده كف در پياده  روها، 
باغچه ها، مبلمان و تجهيزات شهری نظير 
تلفن،  كيوسك های  برق،  چراغ  تيرهای 
سطل های زباله، نيمكت ها و... در معماری 
دوره تاريخی ايران جزييات فضاها و نماها 
در  و  بوده  برخوردار  خاص  جايگاهی  از 
كمال دقت، طراحی و اجرا می شده است 
به عنوان مثال اهميت به كنج ها و گوشه  ها 
و طراحی متفاوت آنها با ساير بخش های 
نما كه نقشی مهم در ارتقاء كيفيت منظر 
فضاهای عمومی شهر دارد. اما منظر شهری 
در مقياس های گوناگون خود، آن گونه كه 
بيان شد، به عنوان نتيجه ای از تاثير متقابل 
عوامل شكل دهنده شهر و جامعه شهری 
در زمينه های گوناگون فرهنگی، اجتماعی، 
جلوه ای  عنوان  به  طبيعی،  و  اقتصادی 
شهروندان  برابر  در  همواره  كه  شهر  از 
آنان  رفتارهای  و  روحيات  در  دارد  قرار 
در محيط شهری و كيفيت زندگی آنان 
تاثير قابل ملاحظه ای بر جای می گذارد. 
آسايش بصری را می توان برای مكان هايی 
توصيف نمودكه اين مكانها به علت كميت 
وكيفيت مطلوب اطلاعات وشرايطی كه 
و  سالمتر،ايمن تر  نحو  به  می دهند  ارائه 
و  شده  واقع  استفاده  مورد  مطلوبتری 
نظارت های رسمی و يا اجتماعی بالاتری را 
نيزاز اين حيث همراه دارند.آسايش بصری 
محيط های  اساسی  و  مهم  مولفه های  از 
انسان ساخت امن محسوب مس شود چرا 
كه برای سكونت و زندگی، شهر خانه ای 
است، بزرگ، همانگونه كه خانه بايستی از 
صفات و مزايايی برخوردار باشد تا سكونت 
و زندگی را مطلوب و آسايش بخش سازد 
شهر نيز بايد دارای كيفيات و ويژگی هايی 
برای تامين آسايش ،راحتی و امنيت باشد 

همچنين شهر مانند خانه بايد محيطی گرم 
و صميمی و دلپذير باشد تا امكان زندگی 
نمادی  آلودگی  سازد.  فراهم  را  مطلوب 
عبارتست از هرگونه خللی كه در هر يك از 
دو عنصر مفهوم و ادراک آن مفهوم پيش 
آيد. به عنوان مثال، وجود اطلاعات مبهم، 
غيرقابل درک و يا نامربوط با مكان و … 
می شود.  محسوب  نمادی  آلودگی  نوعی 
شهر نه تنها عاملی است كه مورد مشاهدة 
ميليون ها مردم از هر طبقه كه باشند قرار 
می گيرد، احياناً تماشای آن موجب تفريح 
اين  بگيريد  نظر  در  خاطرمی شود حال 
در  باشد  ديداری  آلودگی  از  مملو  شهر 
نتيجه روی روان آدمی تأثير منفی گذاشته 
و همينطور موجب می شود تماشای شهر 
دلچسب نباشدالبته بايد به اين نكته هم 
توجه داشت كه آشفتگی محيط موجب 
شگفتی شده و دلپذير است، اما بايد به 
اندازه ای باشد كه وضوح كلی محيط را از 
ميان نبرد. بعضی از شاخص های آلودگی 
ديداری: وجود ساختمان هايی با ظاهر و 
نمای كثيف و مخدوش - ميزان هماهنگی 
و يكپارچگی احجام ساختمانی - نابسامانی 
تابلوها و همينطور وجود تابلوهای كثيف و 
شكسته . برای رسيدن به آسايش بصری 
در شهرها مؤلفه های زيادی دخيل هستند. 
از جمله مواردی كه می توان به آنها اشاره 
كرد عبارتند از رفع آلودگی های )نمادی, 
ديداری, نور و رنگ(، توجه به كيفيت  های 
بصری منظر از قبيل منظر طبيعی و منظر 
مصنوع و توجه به ميزان نور و روشنايی 
بافتهای شهری بويژه در هنگام شب، نمای 
درسيمای  شده  استفاده  رنگ  و  بصری 
بصری بناها و ساختمانهای شهری،كيفيت 
شبكه  و  شهری  فضاهای  به  دسترسی 
عبور و مرور، توجه به تاسيسات شهری، 
كيفيت های محيطی، ميزان نمای بدنه در 
بافت ها و...ازجمله عواملی هستندكه نقش 
خواهند  بصری  درارتقاءآسايش  بسزايی 
داشت .دستيابی به آسايش بصری، مستلزم 
و  امر  مسؤلين  همت  و  منسجم  برنامه 
همكاری مردم می باشد. با چنين اقداماتی 
نابسامانی های  و  آلودگی ها  از  می توان 
بصری كاست و محيط و شهری و آسايش 

بصری را كه در آرامش روان شهروندان نيز 
مؤثر است را فراهم آورد.

حذف آلودگی های ديداری 
خواسته مردم قم از مسئولان

شهر قم از جمله شهرهای كشور است 
كه به لحاظ منظر شهری آشفتگی های 
رفع  كه  می شود  مشاهده  آن  در  زيادی 
آن می بايست مورد توجه جدی مسئولان 
حجت  انتصاب  از  پس  گيرد.  قرار  امر 
به  منش  صالحی  والمسلمين  الاسلام 
عنوان استاندار قم يكی از درخواست های 
مهم مردم از ايشان بهبود منظر شهری 
و ساماندهی آشفتگی های بصری قم بود. 
چرا كه اين آشفتگی ها روح و روان زائران 
و مجاوران را آزار می دهد. ايشان در همين 
راستا شهرداری قم را مكلف نمود نسبت به 
جمع آوری و ساماندهی اين مناظر بصری 
زائد شهری كه موجب نارضايتی مردم و 

كسبه محل شده بود، اقدام نمايند. 
شهرداری قم نيز با هماهنگی با ساير 
و  فروردين  در  رابطه  همين  در  نهادها 
ارديبهشت ماه امسال اقدام به جمع آوری 
چند طاق نصرت واقع در خيابان چهارمردان 
مناسبت های  برای  كه در سال های دور 
مذهبی همچون جشن های نيمه شعبان 
ايجاد شده بود ولی به دليل بی توجهی 
مسئولان وقت، نسبت به جمع آوری آن 
اقدام نشده بود، نمود. اين گونه موارد علاوه 
بر مشكلاتی كه به لحاظ بصری و زيبايی 
شهری ايجاد كرده بود برای شهروندان و 
كسبه نيز مزاحمت هايی را ايجاد نموده است 
كه با دستور بجا استاندار محترم و اقدام 
قابل تقدير مديريت شهری قم موجب رفع 
مشكلات وجود اين گونه مناظر نازيبای شهر 
شد كه شهروندان و كسبه اين محل از اين 
اقدام شهرداری تقدير نموده اند و خواستار 
اجرای اين طرح در ساير نقاط شهر شده اند. 
از جمله نقاط ديگر شهر قم كه شاهد وجود 
زوائد ديداری از نوع طاق نصرت و غيره در 
آن هستيم خيابان آذر است كه وجود اين 
به  زيادی  مشكلات  موجب  اشكال  گونه 
لحاظ منظر شهری و همچنين تردد عابرين 
پياده شده است و اهالی منطقه هم خواستار 
ساماندهی اين اشكال و اجسام در اين خيابان 
هستند. چرا كه آنان معتقدند وجود آنها هيچ 
فايده ای برای شهر و منطقه ندارد و جمع آوری 
آن كمك زيادی به بهبود وضعيت شهری در 
اين منطقه خواهد شد. در ديگر مناطق شهر نيز 
شاهد اينگونه آلودگی های ديداری هستيم كه 
اميدواريم مسئولان شهری جدی تر وارد شده 
و اين مشكلات چندين ساله شهر قم را حل 
و شاهد منظر زيبا در تمامی نقاط شهر باشيم. 
همچنين در همين راستا سازمان زيباسازی 
شهرداری با ساماندهی تابلوهای مغازه  و اصناف 
و رفع مشكلات بصری آنان؛  نوسازی تابلو ها 
را در دستور كار خود قرار داده است كه به 
مرور شاهد رفع مشكلات تابلو ها در سطح 

شهر خواهيم بود. 

ايمان : استاندار قم با اشاره به روند 
اين  به  مهاجرت  و  آب  مصرف  كنونی 
نگران  را  قم  در  آب  وضعيت  استان، 
كننده دانست و بر لزوم كاهش مصرف 

در آب تاكيد كرد. 
حجت الاسلام والمسلمين 'محمدصادق 
دومين  در  چهارشنبه  روز  منش  صالحی' 
جلسه كارگروه آب استان قم، تصريح كرد: 
طی بررسی كه توسط كارشناسان صورت 
باعث  آب،  مصرف  الگوی  ادامه  گرفته، 
منابع  هيچ  آينده  سال  تا 50  شد  خواهد 
آبی در استان باقی نماند.وی تصريح كرد: 
جمعيت  افزايش  و  كنونی  مهاجرت  روند 
قم، اين استان را به سمت نابودی و ويرانی 

می كشاند كه شرعا و قانونا بايد با اتخاذ تدابير راهبردی، 
آب و خاک استان را حفظ كنيم.وی با بيان اينكه 25 

درصد آب مصرفی قم بصورت غيرمجاز برداشت می شود، 
گفت: متاسفانه برخی از مراكز و دستگاه های اجرايی 
نيز در استفاده غيرقانونی از منابع آبی دخيل هستند كه 

خواهد  رسيدگی  و  پيگيری  مشكل،  اين 
شد.صالحی منش بر استفاده از ظرفيت علما 
و مراجع در فرهنگ سازی در مصرف بهينه 
فرهنگ  ترويج  و خواستار  تاكيد كرد  آب 
صحيح توسط رسانه های استان شد.وی با 
تاكيد بر حل سريع اين معضل، اضافه كرد: 
بايد اين وضعيت نابسامان با تعديل مصرف 
آب كشاورزی، استفاده از فاضلاب تصفيه 
عاقلانه  مديريت  و  هوشمند  كنتور  شده، 
بهبود يابد.وی بر ارايه راهكاری های اجرايی 
و بلند مدت تاكيد و بيان كرد: تصميمات 
بايد در كارگروه های مربوطه كارشناسی، 
تصويب و سپس اجرايی شود.استاندار قم 
منطقه  آب  از  متشكل  كارگروهی  گفت: 
ای، جهاد كشاورزی و دانشگاه قم تشكيل و مباحث مهم 

پيرامون مساله آب بررسی شود.

درخواست اهالی خيابان آذر از مسئولان:

آلودگی های دیداری خیابان آذر را جمع آوری کنید

ايمان: مدير عامل شركت شهرک های صنعتی استان قم گفت: متقاضيان اندكی 
برای ثبت نام در شهرک چاپ و نشر نام نويسی كرده اند كه با توجه به اين شرايط بهتر 

است اين شهرک تغيير كاربری دهد.
روح الله ابراهيمی ظهر ديروز در چهارمين كارگروه اقتصادی استان كه در سالن امام رضا )ع( 
استانداری برگزار شد با اشاره به نبود استقبال از سوی مردم برای خريد زمين در شهرک چاپ و 
نشر اظهار كرد:  متقاضيان اندكی برای ثبت نام در شهرک چاپ و نشر ثبت نام كرده اند كه با توجه 
به اين شرايط بهتر است اين شهرک تغيير كاربری دهد.مديرعامل شركت شهرک های صنعتی 
استان قم با اشاره به تغيير كاربری شهرک چاپ و نشر و استقرار خوشه كفش قم در اين محيط 
گفت:  محيط زيست استان برای اين منظور بايد مجوز صادر كند كه به طور قطع اين اداره قوانين 

سختگيرانه ای را برای صدور تغيير كاربری وضع می كند.وی تصريح كرد: در حال حاضر زمينی 
كه در جاده قم - اراک است به شركت خصوصی واگذار شده و به همين دليل بهتر است خوشه 
كفش قم در زمين 96 هكتاری شركت شهرک های صنعتی استقرار يابد.ابراهيمی با اشاره به اينكه 
نبود سرمايه گذار در شهرک چاپ و نشر سبب تغيير كاربری خواهد شد گفت: امكان واگذاری 
اين شهرک به صورت يكجا وجود ندارد و كمك گرفتن از بخش های مختلف دولتی امری بيهوده 
است.مدير عامل شركت شهرک های صنعتی با اشاره به اينكه حل مشكلات شهرک های صنعتی 
زير نظر وزير صنعت، معدن و تجارت نيست گفت: مسئله قانونی برای حل مشكلات شهرک های 
صنعتی وجود ندارد و از همين رو بايد بخش خصوصی با برنامه هايی كه شركت شهرک های 

صنعتی در اختيارشان می گذارد اين مشكلات را رفع كنند.

فرش  خوشه  توسعه  بخش  مسوول   : ايمان   
دستباف قم با اشاره به اينکه به جهت فقر فرهنگی 
نگاه خوبی به بافندگی نمی شود، از كمبود بافنده ماهر 

بومی در اين استان خبر داد. 
'حسين بيك زاده در چهارمين جلسه كارگروه اقتصادی 
قم، افزود: 25 هزار نفر در صنعت فرش دستباف قم شاغل 
هستند كه ميانگين سنی آن ها بالای 40 سال می باشد.

وی اضافه كرد: متاسفانه نگاه نامناسبی كه به اين صنعت 

می شود به ويژه در سريال های تلويزيونی، باعث شده نسل 
بافت فرش نداشته  به  جديد، گرايش و تمايل چندانی 
باشند.وی گفت: تمركز بيش از 300 واحد توليدكننده 
فعال فرش دستباف نيز در حدود 400 واحد پشتيبانی و 
خدمات توليد از جمله صادركنندگان، طراحان و نقاشان، 
رفوگرها، رنگرزها، پرداخت كارها و فروشندگان مواد اوليه 
باعث شده، فرش دستباف قم به عنوان يك خوشه مهم و 
راهبردی برای توسعه مورد توجه قرار گيرد.بيك زاده افزود: 

بيشترين بازار صادراتی فرش دستباف استان به كشورهای 
هنگ كنگ، مالزی، كويت، قطر، فرانسه، عربستان، عراق، 
سنگاپور، ژاپن، چين، تركمنستان، بحرين، ايتاليا، مارات 
متحده عربی و آلمان است.وی با تاكيد بر افزايش صادرات 
فرش دستباف به كشور چين، گفت: اين كشور بازار خوبی 
برای خريد اين كالا است و با رشد اقتصادی كه در اين 
چين شاهد هستيم، حداقل 20 درصد مردم اين كشور 

توانايی خريد فرش دستباف استان قم را دارند.

ايمان: معاون برنامه ريزي استاندار 
قم گفت: سرشماری عمومی كشاورزی 

زمينه ساز تحول در توليد است.
سيد حسن رضوي روز چهارشنبه در 
سرشماری  در خصوص  خبرنگاران  جمع 
عمومی كشاورزی در سال جاری گفت:اين 
طرح همزمان با سراسر كشور در قم از 5 
مهر ماه آغاز خواهد شد و تا 18 آبان ماه 
نيز ادامه خواهد داشت. معاون برنامه ريزي 
استاندار قم افزود:در اين سرشماری عمومی، 
تمام واحدهای بهره بردار و توليد كشاورزی 
اعم از دامداران، باغداران و توليد كنندگان 
محصولات كشاورزی شمارش می شود و 
خصوصيات هر يك از اين واحدها بدون در 
نظر گرفتن ميزان محصولات و درآمد ثبت 
می گردد. وی در خصوص اهداف سرشماری 

تهيه  هدف  با  سرشماری  كرد:اين  عنوان 
به  كشاورزی  برداری  بهره  كامل  فهرست 
تفكيك مناطق جغرافيايی استفاده از اطلاعات 
در برنامه ريزی های ملی و محلی و تهيه آمار 
بخش كشاورزی برای سازمان های بين المللی 
و مقايسات بين المللی در سطح كلان انجام می 
شود. رضوی خاطرنشان كرد:اين طرح ويژه 
كليه خانوارهای روستايی و شهرهای كوچك 
و بهره برداران ساكن در شهر قم می باشد كه 
سرشماری عمومی كشاورزی می تواند همكاری 
و مشاركت مردم در ارائه پاسخ های صحيح و 
زمينه ساز تحول در توليد باشد و نقش محوری 
و پايه ای در نظام آمارهای كشاورزی ايفاء نمايد. 
وی راست گوئی كشاورزان را گامی مهم در 
اجرای دقيق سرشماری كشاورزی خواند و 
افزود:همه بهره برداران بايد بدانند برای برنامه 

ريزی و اطلاعات و ثبت آمار درست كم گويی 
و زياده گوئی اثر چندانی ندارد و تنها راست 
گوئی و بيان حقيقت می تواند خروجی خوبی 
داشته باشد و دولت را در توسعه زيرساختهای 
كشاورزی ياری رساند. معاون برنامه ريزي استاندار 
قم اظهار داشت:در اين راستا دهياران، اعضای 
شورا روستايی و مسئولان روستا آماربرداران 
را در شناسايی بهره برداران ياری كنند و اهالی 
روستا با ارائه اطلاعات درست در اين طرح مهم 
و راهبردی حضور يابند. وی پيرامون وضعيت 
كشاورزی در كشور گفت:ايران بعد از پيروزی 
انقلاب اسلامی در كشاورزی تحولات خوبی 
داشتيم و در حال حاضر بيش از 35 درصد از 
جمعيت كشور در گير كشاورزی هستند البته 
كيفيت كشاورزی دارای اهميت بيشتری است 
به طوری كه بايد با استفاده از ظرفيت ها و 

امكانات لازم به بازدهی بيشتری در كشاورزی و 
افزايش توليد دست پيدا كنيم. معاون برنامه ريزي 
استاندار قم ادامه داد:آمار صحيح می تواند نقاط 
ضعف را شناسايی نمايد و واقعيت های اقتصادی 
را نشان دهد همان طور می دانيم اقتصاد تك 
محصولی و دولتی بودن اقتصاد لطمات زيادی 
به اقتصاد ما وارد می سازد به طوری كه اگر در 
معادلات ارزی اتفاقی بيفتد تاثير آن در همه بدنه 
اقتصاد قابل توجه است. وی توجه به توسعه 
كشاورزی و مديريت منابع را مورد توجه قرار 
داد و اظهار داشت:متاسفانه توليدات كشاورزی 
ما  نيز بانك گرا شده و بدون تسهيلات نمی 
توان كاری كرد همچنين يكی از ويژگی های 
مهم در كشاورزی ما زحمت گرا بودن فعاليت 
هاست به طوری كه كشاورز به سود كافی 

دست پيدا نمی كند.

معاون برنامه ريزي استاندار قم:

سرشماری عمومی كشاورزی زمينه ساز تحول در توليد است 

مسوول توسعه خوشه فرش دستباف قم  اعلام كرد :

كمبود بافنده ماهر بومی در قم

اخبـــار  یادداشت روز

اخبــار

آيت الله موسوی اردبيلی:

نبايد شاهد رواج يافتن دروغ در جامعه باشيم
ايمان:  آيت الله موسوی اردبيلی با اشاره به افزايش دروغ و غيبت در جامعه 
گفت: دروغ در كشورهای غربی رواج دارد ولی نبايد شاهد رواج يافتن دروغ در 

جامعه ايران باشيم.

اردبيلی پيش از ظهر ديروز در ديدار حجت الاسلام  آيت الله عبدالكريم موسوی 
والمسلمين شاهمرادی دبير شورای فرهنگ عمومی كشور در سخنانی با اشاره به اينكه 
موضوع فرهنگ در سطح جامعه از جايگاه مهمی برخوردار اس، اظهار داشت: ارتقای 
فرهنگ عمومی جامعه نيازمند اقدامات و برنامه ريزی های جدی است. وی با اشاره به 
افزايش دروغ و غيبت در جامعه تصريح كرد: دروغ در كشورهای غربی رواج دارد ولی 
نبايد شاهد رواج يافتن دروغ در جامعه ايران باشيم. اين مرجع تقليد با بيان اينكه جامعه 
به فعاليت های فرهنگی نياز جدی دارد، تصريح كرد: فعاليت در شورای فرهنگ عمومی 
بسيار با اهميت است. آيت الله موسوی اردبيلی با اشاره به اهميت و نقش اساسی خانواده ها 
در تربيت فرزندان يادآور شد: بايد خانواده ها به تربيت فرزندان اهميت بيشتری داده و نگاه 
ويژه داشته باشند. در ادامه اين ديدار حجت الاسلام والمسلمين شاهمرادی دبير شورای 
فرهنگ عمومی كشور در سخنانی به حضور و فعاليت های اجرايی آيت الله موسوی اردبيلی 
اشاره كرد و گفت: پس از تشكيل و تصويب شورای فرهنگ عمومی در شورای عالی انقلاب 
فرهنگی از سال 1364، اين شورا تاكنون بيش از 620 جلسه داشته كه مصوبات آن واجب 
الاجرا بوده و استانداران موظف به ابلاغ مصوبات هستند. وی با اشاره به نامگذاری سال و 
توجه به مقوله فرهنگ، اظهار داشت: برای استفاده از راهنمايی های مراجع و علمای عظام 
در قم حضور پيدا كرديم تا با اجرای راهكارهای حضرات، اصلاح فرهنگ جامعه را شاهد 
باشيم. دبير شورای فرهنگ عمومی كشور با اشاره به تشكيل شورای توسعه و ترويج فرهنگ 

قرآنی، تصريح كرد: مسئوليت اين شورا بر عهده شورای فرهنگ عمومی است.

آيت الله جوادی آملی :

فرهنگ مردم را به بازی نگيريد
ايمان: آيت الله جوادی آملی با اشاره به اين كه مردم را به بازی گرفتن و برابر 
روز قيمت گذاری كردن صحيح نيست، گفت : نبايد مردم را به بيراهه هدايت 

كرد، چرا كه آن ها با سرمايه فطری خلق شده اند.  
 اين مرجع تقليد، ظهر روز گذشته در ديدار با دبير شورای فرهنگ عمومی كشور 
با اشاره به اينكه جامعه را دو قطب فرهيخته حوزوی و دانشگاهی و عامه مردم تشكيل 
می دهد، اظهار داشت : قطب فرهيخته را مطلب عالمانه و برهان اداره می كند. وی  با بيان 
اين كه حوزه و دانشگاه به عنوان فرهيختگان جامعه اول مسئله تعليم و تعليل را به همراه 
دارند، گفت : در حوزه و دانشگاه مقطع تعليم و تعليل وجود دارد، اما در توده مردم به جای 
تعليم و تعليل سخن از تبليغ است.  اين مرجع تقليد افزود: اگر بخواهيم فرهيختگان و مردم 
بر اساس فرهنگ تربيت شوند، حوزه های علميه بايد پربارتر باشند و دانشگاهيان نيز بايد 
مدرک گرايی نكنند.  وی  با بيان اين كه تبليغ ناروا جامعه را آلوده می كند، تصريح كرد: 
قطب فرهنگی فرهيخته حوزه و دانشگاه نقش مهمی در فرهنگ كشور دارند و چناچه آن ها 
اسلامی شوند جامعه اسلامی می شود. آيت الله جوادی آملی با اشاره به اين كه مردم را 
به بازی گرفتن و برابر روز قيمت گذاری كردن صحيح نيست، ابراز داشت: نبايد مردم را به 
بيراهه هدايت كرد، چرا كه آن ها با سرمايه فطری خلق شده اند. وی با بيان اين كه مردم 
وقتی قداست و پاكی را ببينند، آن را دنبال می كنند، گفت : عرفايی زندگی می كردند كه با 
سوادی متوسط، به اندازه يك امامزاده اثرگذار بودند. وی با اشاره به اينكه بايد فرهنگ محور 
باشيم، افزودند: با سوادی را نبايد جرم بدانيم و تا نفس می كشيم بايد به دنبال علم آموزی 
و سواد باشيم. اين مرجع تقليد با بيان اين كه تناقض در حرف و عمل نشر ضد فرهنگ 
است، اظهار داشت: تكرار را به جای تعليل ننشانيم و اگر اين مسئله را دائم بيان كنيم، مردم 
باور خواهند كرد. آيت الله جوادی آملی با بيان اينكه دفاع مقدس به واقع ده ساله بود، گفت: 
ترورهای ابتدای انقلاب و جنگ های داخلی نيز شامل دفاع مقدس می شود كه مردم با 
فطرت، انقلاب را حمايت كردند.  وی در پايان افزود: با داشتن چنين مردمی كه نعمت 

بزرگی هستند، اگر غافل باشيم، مورد بی مهری خداوند قرار می گيريم.

آيت الله استادی:

بايد در عرصه فرهنگ 
از تمام سليقه ها استفاده كرد

ايمان: امام جمعه قم گفت: كسانی كه در شرايط امروز كاری قبول می كنند 
بايد از فرصتی كه بر عهده آنها قرار می گيرد برای رضای خداوند كار كنند. 

آيت الله رضا استادی ظهر ديروز در ديدار حجت الاسلام والمسلمين شاهمرادی دبير 
شورای فرهنگ عمومی كشور و حجت الاسلام و المسلمين ايزدپناه مشاور وزير و مدير كل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در سخنانی آيت الله امينی را يكی از موفق ترين نويسندگان 
دانست و تصريح كرد: ايشان از سالی كه نويسندگی را آغاز كردند از عمر اولين كتابشان بيش 
از 50 سال می گذرد ولی همچنان تازه است. وی در ادامه با بيان اين مطلب كه باندبازی و 
جناح بازی مهمترين دليل برهم ريختن و بی اثر شدن كارها است، اظهار داشت: كسانی كه 
در اين شرايط كاری قبول می كنند بايد از فرصتی كه بر عهده آنها قرار می گيرد برای رضای 
خداوند كار كنند و حتی در خصوص سبك زندگی هم اگر كاری می شود برای رضای خداوند 
باشد. عضو جامعه مدرسين حوزه علميه قم بر پرداختن به متن و باطن جامعه تاكيد كرد و 
ادامه داد: كارهای فرهنگی مانند كار مسجد است و بايد همكاری ها صميمی و برای پيشبرد 
امور باشد. امام جمعه قم با تأكيد بر استفاده از منابع و كتاب های مناسب در عرصه فرهنگ 
ابراز كرد:  نهادهای مختلفی به چاپ مجلات و مقاله ها اقدام كرده اند ولی از همه آنها استفاده 
مناسب نمی شود. آيت الله استادی افزود: فرصتی كه در اختيار ما قرار می گيرد بايد به نحو 

احسن استفاده شود و در عرصه فرهنگ بايد از تمام افراد با سليقه های متنوع استفاده كرد.

آيت الله ابراهيم امينی: 
بايد برای شورای فرهنگ عمومی جايگاه قانونی ايجاد كرد 
 ايمان :عضو جامعه مدرسين حوزه علميه قم بر اهميت بالای شورای فرهنگ 
عمومی تاكيد كرد و گفت: شورای فرهنگ عمومی نهادی است كه اگر در همه 
شهرستان ها فعال شود می تواند در مسائل فرهنگی كمک بسيار زيادی داشته باشد. 
آيت الله ابراهيم امينی ظهر ديروز در ديدار حجت الاسلام والمسلمين شاهمرادی دبير 
شورای فرهنگ عمومی كشور  در سخنانی به بيان فعاليت های خود در اين شورا پرداخت و 
گفت: در آن زمان كه ما در شورا بوديم الزامی بر اجرای مصوبات شورا نبود و شورا هم قدرت 

عملی نداشت ولی اعضای شورا دوستانه همكاری می كردند. 
عضو جامعه مدرسين حوزه علميه قم بر اهميت بالای شورای فرهنگ عمومی تاكيد كرد 
و ادامه داد: شورای فرهنگ عمومی نهادی است كه اگر در همه شهرستان ها فعال شود می 

تواند در مسائل فرهنگی كمك بسيار زيادی داشته باشد.
وی، عدم تخصيصی بودجه مناسب به اين شورا را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت: 
بايد برای اين شورا جايگاه قانونی ايجاد كرد يعنی قدرتی داشته باشد كه با آن قدرتش 

بتواند كار كند.
آيت الله امينی بر ضرورت همكاری تمامی نهادها در اصلاح فرهنگ عمومی تاكيد كرد و اظهار 
داشت: آنهايی كه با جوانان سر و كار دارند دقت بيشتری داشته باشند، مشكلات جوانان مشكلات 

جدی است و حل اين مشكلات نياز به همكاری عمومی و قانون دارد.

آيت الله مقتدايی: 

شورای فرهنگ عمومی را جدی بگيريد 
 ايمان: دبير شورای عالی حوزه های علميه با تاكيد بر اينکه شورای فرهنگ 
عمومی بايد جدی گرفته شود و اغماضی در آن نباشد، گفت: اگر جايی ملاحظه 

كرديد كه اشکالی در جايی به نظر می رسد بدون اغماض رسيدگی كنيد. 
آيت الله مرتضی مقتدايی ظهر ديروز در ديدار حجت الاسلام والمسلمين شاهمرادی 
دبير شورای فرهنگ عمومی كشور در سخنانی ضمن تبريك هفته دفاع مقدس، با 
مروری بر خاطرات دفاع مقدس بيان كرد: آن ايثار و سلحشوری و فداكاری كه ملت 
ايران از خود نشان دادند با يك تهاجم گسترده جهانی مواجه شد و استكبار جهانی با 
عيادی خود بر عليه جمهوری اسلامی ايران ائتلاف بستند اما با توجه به روحيه جوانان 
و انقلاب درونی كه در جوانان ما ايجاد شده بود توانستند در طول هشت سال بدون 
اينكه حتی يك وجب از خاک ايران را به دشمن بدهند، ايستادگی كنند. دبير شورای 
عالی حوزه های علميه در ادامه تصريح كرد: حضور ملت ما با روحيه ايثار و فداكاری و 
بسيجی گونه خود در صحنه می تواند بقای جمهوری اسلامی را تضمين كند تا همچنان 
در صحنه بين المللی استوار و پيروز باشد كه ان شاءلله با تدابير رهبر معظم انقلاب اين 

نظام پا برجا می ماند. 

صبای قم – سايپای البرز

جدال انگيزه و تاكتيک
صبای قم عصر امروز در هفته دهم ليگ برتر در حالی 
به مصاف سايپای البرز می رود كه در بازی قبل در اصفهان 
توانست يك امتياز ارزشمند از سپاهان بگيرد و سايپای البرز 

نيز در مصاف با پديده مشهد با 4 گل به پيروزی رسيد. با توجه به تساوی ارزشمند صبا 
مقابل سپاهان، شاگردان مرفاوی با شرايط روحی بسيار مناسبی به مصاف سايپای البرز 
خواهند رفت. مصدوميت حسن زاده، آرام طبع، مهدوی نژاد رفع شده است و مشكلی 
برای همراهی صبا در اين بازی ندارند و تنها ايوب كلانتری است كه ممكن است به اين 

بازی نرسد. 
صبا پس از بازی با سپاهان تمرينات منظمی را بر اساس نقاط ضعف و قوت سايپا در 

طول هفته برگزار نموده است و با آمادگی كامل به مصاف اين تيم می رود. 
يكی از نقاط ضعف صبا كه به نوعی نقطه قوت اين تيم نيز محسوب می شود،  تغييرات 
زياد در خط دفاعی است. نقطه ضعف از اين جهت كه اكثر تيم های ليگ برتری ساختار 
دفاعی ثابتی دارند و كمترين تغيير را در آنها مشاهده می كنيم. ولی تيم صبا در طول 
هفته های گذشته با تركيب های بسيار متفاوت در خط دفاعی به مصاف حريفان رفته و 
همين ثابت نبودن بازيكنان خط دفاعی، موجب شده حريفان صبا نتوانند آناليز خوبی از 

دفاع صبا داشته باشند و به نوعی يك نقطه قوت نيز برای تيم صباست. 
در مقابل تيم سايپای البرز با مربيگری مجيد جلالی پس از ناكامی در هفته های نخست 
ليگ برتر در طی 5 هفته گذشته بدون شكست بوده و 4 بازی را برده و يك بازی را نيز 
به تساوی رضايت داده است كه اين آمار بسيار خوبی برای اين تيم در بين تيم های ليگ 

برتری است. 
خط حمله سايپا متشكل از نزهتی، زينلی و ميداودی از نقاط قوت اين تيم است كه 
هر دفاعی را دچار مشكل خواهند كرد. چرا كه ميداودی در اين فصل متحول شده است 
و به يك بازيكنی تبديل شده است كه در خدمت تيم است و كمتر به كارهای انفرادی 
می پردازد. حضور حميد مطهری كه سابقه مربيگری در صبای قم را در كارنامه خود دارد 
می تواند كمك زيادی به جلالی در شناسايی نقاط ضعف و قوت صبا نمايد. با توجه به 

روندی كه تيم سايپا دارد اين تيم برای كسب امتياز به مصاف صبای قم خواهد رفت. 
صبای قم برای اينكه در اين بازی موفق به پيروزی شود می بايست ارتباط  ابراهيم 
صادقی بازيكن با تجربه و توانمند سايپا را با خط آتشين حمله آنها قطع نمايند كه در اين 

صورت می تواند به اجرای برنامه های تاكتيكی خود به هدف خود برسد. 
از آنجا كه صبا در دو بازی قبل خانگی خود مقابل پرسپوليس و استقلال خوزستان 
متحمل شكست شده است می بايست در بازی های خانگی خود با تاكتيك تهاجمی تری به 
مصاف حريفان برود تا بتواند از بازی های خانگی خود حداكثر امتيازها را بگيرد تا آخر فصل 
افسوس امتيازهای از دست رفته را نخورد. بايد تا عصر امروز صبر كنيم تا ببينيم در جدال 
انديشه های تاكتيكی مجيد جلالی و تدابير مرفاوی و انگيزه بالای بازيكنان صبا، كدام تيم 

پيروز ميدان خواهد بود. 
در حال حاضر صبای قم با 9 امتياز در رده دهم جدول و سايپا با 16 امتياز در رده 
چهارم جدول قرار دارند. بازی صبای قم و سايپای البرز عصر امروز به قضاوت احمد قاسمی 

در ورزشگاه يادگار امام قم برگزار خواهد شد. 

اميرآبادی نماينده قم:

برپايی نمايشگاه های دائمی 
دفاع مقدس ضروری است 

ايمان: نماينده قم در مجلس شورای اسلامی با تاكيد بر آشنا نمودن هر چه 
بيشتر جامعه با فرهنگ دفاع مقدس،گفت: برپايی نمايشگاه های دايمی دفاع 

مقدس ضروری است.
احمد امير آبادی فراهانی اظهار داشت: نسل جديد دوران دفاع مقدس و جنگ تحميلی 
را نديده و آن را درک نيز نكرده است. عضو كميسيون تلفيق مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به ضرورت انتقال اين ارزش ها خاطرنشان كرد: بايد تمامی دلاورمردی،،شهامتها و 
رشادت های دوران جنگ تحميلی برای نسل جديد تبيين شود. وی با بيان اينكه جوانان 
همواره به دنبال الگوهايی برای خود می گردند، افزود: بدون شك دوران دفاع مقدس كه 
سرشار از نمونه های غيرت،ايثار و همت است بهترين الگو برای نسل جوان می باشد. اين 
نماينده مجلس با اشاره به نمايشگاه ياد ياران و همچنين نمايشگاه هايی با محتوا و مضمون 
جنگ و دفاع مقدس،افزود: اين نمايشگاه ها می تواند روايت كننده و تصويرگر بسيار خوب 
و روشنی از دوران حماسه و ايثار برای نسل جديد باشد. نماينده قم با تاكيد بر ايجاد موزه 
دفاع مقدس،افزود: نبايد تنها به هفته دفاع مقدس بسنده كرد بلكه بايد در تمامی طول سال 
نمايشگاه های جبهه و جنگ را در همه جای كشور بر پا نگه داشت. نمايشگاه ياد ياران تا 
پايان هفته دفاع مقدس همه روزه از ساعت 9 تا 13 و 17 تا 23 در حد فاصل جمكران تا 

شهرک قدس داير می باشد.

دبير شورای فرهنگ عمومی كشور:

وظيفه شورای فرهنگ عمومی 
از بين بردن ناهنجاری های جامعه است

ايمان: دبير شورای فرهنگ عمومی كشور با بيان اينکه قوی ترين شورای هر 
استانی شورای فرهنگ عمومی است، گفت: رصد و پيمايش فرهنگ جامعه و 

رسيدگی به هنجار ها و از بين بردن ناهنجاری های جامعه را برعهده داريم.
حجت الاسلام والمسلمين سيد حسين شاهمرادی قبل از ظهر چهارشنبه با آيت الله امينی، 
آيت الله استادی و آيت الله مقتدايی در قم ديدار و گفتگو كرد. وی حضورش را در اين ديدار ها به 
دليل اهميت فرهنگ و نيز نقش شورای فرهنگ عمومی عنوان كرد و گفت: ما در اينجا حضور 
يافتيم تا از بيانات شما بزرگان بهره برده و در فعاليتمان از آن استفاده كنيم.اين مقام مسؤل، شورای 
فرهنگ عمومی كشور را مهم ترين عضو عالی انقلاب فرهنگی بيان كرد و اظهار كرد: اين شورا به 
دليل نياز جامعه و تحول جامعه و توجه به آداب و سنن ايجاد شده است.وی گفت: به لحاظ اداری 
مديران اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها دبيری آن را برعهده دارند و رياست آن به ائمه 
جمعه واگذار و قائم مقام آن استانداران هستند. حجت الاسلام شاهمرادی با بيان اينكه شورای 
فرهنگ عمومی 32 عضو دارد، افزود: قوی ترين و مؤثر ترين شورای هر استانی شورای فرهنگ 
عمومی است.دبير شورای فرهنگ عمومی كشور با اشاره به اينكه تا كنون 620 جلسه در اين شورا 
برگزار شده است، گفت: رصد و پيمايش فرهنگ جامعه و رسيدگی به هنجار ها و از بين بردن 
ناهنجاری های جامعه هدف اين شورا است.وی آيت الله امينی را يك الگو نام برد و تصريح كرد: 
شما زمانی رياست اين شورا را برعهده داشتيد و به خوبی به مسائل فرهنگی جامعه و كشور واقفيد 

و با فرمايشات خود توشعه ای را برای راه اين شورا هديه دهيد.

مديركل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

قم نقشه مهندسی فرهنگی ندارد
ايمان: مديركل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در ديدار با دبير شورای 

فرهنگ عمومی كشور گفت: قم نياز به يک نقشه مهندسی فرهنگی دارد.
حجت الاسلام والمسلمين عبدالرضا ايزدپناه صبح چهارشنبه در ديدار حجت الاسلام 
والمسلمين سيد حسين شاه مرادی، دبير شورای فرهنگ عمومی كشور به نقشه فرهنگی 
در قم اشاره كرد و گفت: قم از نقشه مهندسی فرهنگی برخوردار نيست. وی تأكيد كرد: 
در قم بايد كنسرسيوم فرهنگی برای ارتقای اجرای سطح مصوبات شورای فرهنگ عمومی 
وجود داشته باشد. مديركل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم اظهار كرد: همكاری بيشتر 
دستگاه ها و ارگان ها در شورای فرهنگ عمومی استان ضروری است. وی در ادامه، امام 
جمعه، استاندار و دبير شورای فرهنگی را ار منظم ترين اعضا در اين شورا نام برد. حجت 
الاسلام ايزدپناه در خصوص بودجه فرهنگی نيز گفت: بايد همكاری بيشتری با شورای 

فرهنگ عمومی در خصوص تخصيص بودجه انجام شود.

توسط مديركل تامين اجتماعی استان  قم صورت گرفت:

اعلام شرايط تقسيط 
حق بيمه ساختمانی 

ايمان: مديركل تامين اجتماعی استان شرايط تقسيط حق بيمه ساختمانی 
در قم را اعلام كرد.

سيد مجتبی موسوی با اعلام اين خبر گفت: طبق قانون صدور پروانه ساختمانی از 
سوی شهرداری ها، منوط به پرداخت حق بيمه ساختمانی و صدور گواهی عدم بدهی 
است و در برخی موارد متقاضيان اخذ پروانه ساختمانی درخواست تقسيط حق بيمه بيمه 
متعلقه را دارند. وی افزود: بر همين اساس،تدابيری از سوی سازمان تأمين اجتماعی اتخاذ 
شده تامالكين متقاضی پروانه ساختمانی طبق موضوع ماده )5( قانون بيمه های اجتماعی 
كارگران ساختمانی بتوانند با ارايه درخواست خود به شعب تأمين اجتماعی، حق بيمه 
مربوطه را به صورت اقساط بپردازند.  مديركل تامين اجتماعی قم در خصوص نحوه بهره 
مندی متقاضيان از اين امكان قانونی تصريح كرد: پس از ارائه درخواست كتبی از سوی 
متقاضی مبنی بر عدم تمكن مالی در پرداخت يكجای حق بيمه، يك سوم مبلغ بدهی به 
عنوان پيش قسط دريافت و مابقی حداكثر در شش قسط مساوی ماهانه تقسيط و گواهی 
مربوطه برای صدور پروانه ساختمانی نيز صادر می شود.  وی اظهار داشت: به هنگام صدور 
گواهی ساختمانی در صورتيكه حق بيمه تقسيط شده باشد، در گواهی به شهرداری اعلام 
می شود كه اين گواهی صرفاً برای صدور پروانه ساخت بوده و دريافت پايان كار منوط به ارائه 
گواهی عدم بدهی از سوی سازمان تأمين اجتماعی خواهد بود.  وی در پايان خاطرنشان 
ساخت: در صورت تقسيط بدهی به روش مذكور، كارفرمايان بايد تضامين لازم شامل چك 

مالك يا ضمانت نامه بانكی را به شعب تأمين اجتماعی ارايه دهند. 

روح الله كرمانی

استاندار قم: 

وضعيت آب قم نگران كننده است 

مديرعامل شركت شهرک های صنعتی استان   قم مطرح كرد:

تغيير كاربری شهرک چاپ و نشر



3 اقتصادی

معاون وزير كار تاكيد كرد؛

توسعه مشاغل خانگی با محور بانوان 
معاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعی گفت: با سرمايه گذاری در حوزه 

آموزشهای مهارتی و فنی و حرفه ای اشتغال پايدار ايجاد می شود. 
حوزه  در  سرمايه گذاری  دلار  يك  هر  حاضر  حال  در  كرد:  اظهار  پرند  كوروش 
آموزش های فنی و حرفه ای 15 دلار ارزش افزوده برای هر كشور به دنبال دارد از اين رو 
با سرمايه گذاری در زمينه آموزشهای مهارتی و فنی و حرفه ای می توانيم به اهداف ايجاد 

اشتغال مولد و پايدار دست يابيم. 
بيشتر  خدمات  بخش  در  بايد  اشتغالزايی  امر  در  موفقيت  برای  داد:  ادامه  وی 
سرمايه گذاری كرد زيرا اين بخش هم به سرمايه كمتر نياز دارد و هم سريع تر به چرخه 

بازدهی می رسد. 
به گفته رييس سازمان آموزش فنی و حرفه ای كشور سرمايه گذاری در طرح های 

خدمت رسان بايد متناسب با آمايش سرزمين هر منطقه و به شكل بومی انجام شود. 
پرند در عين حال با تاكيد بر لزوم توجه ويژه به توسعه مشاغل خانگی با محور بانوان 
خاطرنشان كرد: تقويت بسترهای اشتغال بانوان و درآمدزايی بيشتر خانواده از تبعات 

فرهنگی چند شغله بودن مردان جلوگيری می كند. 
وی توسعه و ترويج فرهنگ كار و كارآفرينی را مورد تاكيد قرار داد و افزود: در صورتی 
كه فرهنگ كار در جامعه نهادينه شود مشكلات عرضه و تقاضای كار كاهش می يابد. 

معاون وزير صنعت اعلام كرد؛

چارچوب كلی تعرفه های صنايع تغيير نمی كند 
معاون امور صنايع وزارت صنعت، معدن و تجارت با بيان اينکه تعرفه ها در 
بخش صنايع به زودی اعلام می شود، گفت: دولت قطعا چارچوب كلی تعرفه ها 

را تغيير نخواهد داد چرا منجر به افزايش قيمت می شود. 
محسن صالحی نيا در جلسه هم انديشی حل مشكلات صنعتگران ساوه، كمبود 
نقدينگی را مهمترين مشكلات صنعتگران عنوان و اظهار كرد: برای رسيدن به دوران 
پيك توليد و اينكه بتوانيم ظرفيت توليد را مانند سال 1390 نگه داريم نيازمند تزريق 

160 هزار ميليارد سرمايه در كشور به صنعت هستيم. 
وی به موضوع تعرفه ها در صنايع اشاره كرد و افزود: از آبان تا دی ماه جلساتی در 
حوزه تعرفه ها برگزار شد و طی اقداماتی به منظور حمايت از صنعت تصميم گرفته 

می شود. 
صالحی  به افزايش قيمت مواد اوليه اشاره كرد و افزود: سياست دولت در شرايط 
كنونی كمك به كاهش قيمت مواد اوليه است و در بسياری از صنايع مانند فولاد و 

نساجی اين كاهش قيمت را شاهد هستيم. 
وی به موضوع نوسازی ماشين آلات صنايع اشاره كرد و گفت: صنايع ما به نسبت 
بهره وری در حوزه نوسازی ماشين آلات اقدام اساسی انجام نداده اند و در صنايعی مانند 

صنايع فلزی، قطعه سازی، ماشين سازی اين موضوع حادتر است. 
صالحی نيا خاطرنشان كرد: در صنايعی مانند صنايع تبديلی يا توليداتی كه مبتنی بر 
صادرات هستند و بايد مطابق با سليقه مشتری توليدات خود را عرضه كنند موضوع، 

نوسازی ماشين آلات است و بيشتر به اين مقوله اهميت داده شده است. 
معاون وزير صنايع با بيان اولويت های پيش روی اين وزارتخانه در حوزه صنعت 
گفت: بازسازی تجهيزات و نوسازی صنايع، پيش بينی سرمايه در گردش، اصلاح فرآيند 
در كاهش مصرف انرژی و تكميل طرح های با پيشرفت فيزيكی بالای 80 درصد از 

اولويت های اين وزارتخانه است. 
وی تصريح كرد: بسياری از واحدها به دليل كمبود نقدينگی مبالغی را به منظور 
بازسازی و نوسازی تجهيزات و يا اهداف توسعه ای واحد توليدی دريافت می كنند و در 

جهت تأمين نقدينگی مصرف می كنند. 

شاخص های كيفی خودروها
 سختگيرانه می شود 

براساس طرح در دست بررسی در وزارت صنعت، معدن و تجارت، روند 
نظارت و ارزيابی كيفی محصولات خودروسازان داخلی سختگيرانه تر خواهد 

شد. 
خودروسازان،  عملكرد  بر  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  نظارت  وجود  با 

مصرف كنندگان همچنان از كيفيت خودروهای داخلی ناراضی هستند. 
در اين زمينه بازرسان به صورت روزانه و رندوم، خودروهای توليدی خودروسازان 
را براساس شاخص های كيفی موجود تست كرده و براساس اين بررسی ها در هر ماه 

رده بندی كيفی خودروهای داخلی منتشر می شود. 
هم اكنون بررسی كيفيت خودروهای توليد داخل براساس 9 شاخص اصلی صورت 
می گيرد. در اين زمينه در حوزه عيوب فنی و عملكردی، سيستم فنربندی، تعليق 
و فرمان، موتور و انتقال قدرت، ترمز و تجهيزات الكتريكی خودرو مورد بررسی قرار 

می گيرد. 
در حوزه عيوب تزئينات و مونتاژ نيز وضعيت تزئينات و وجود صداهای غير عادی 
از موارد تحت بررسی در تست های كيفی است. در حوزه عيوب بدنه نيز شرايط بدنه، 

ميزان نفوذ آب و عيوب رنگ از موارد مدنظر در بررسی كيفی بازرسان است. 
در اين شرايط و با توجه به ادامه ناراضايتی مصرف كنندگان از كيفيت برخی از 
در  كيفی  شاخص های  شدن  سخت گيرانه تر  و  تشديد  طرح  داخلی،  خودروهای 

خودروهای داخلی به وزارت صنعت، معدن و تجارت ارائه شده است. 
در اين طرح، بررسی ها برای شناسايی و رفع ايرادات عملكردی خودروهای توليدی 
افزايش خواهد يافت و گزارش های دقيق تری از وضعيت كيفی خودروها ارائه خواهد 

شد. 
براساس جديدترين اخبار به دست آمده، اين طرح تا پايان سال جاری به تائيد وزارت 

صنعت، معدن و تجارت رسيده و اجرايی خواهد شد. 

نوبرانه های پاييز
 ميوه های ديگر را گران كرد 

با تغيير فصل و ورود ميوه های نوبرانه به بازار كه اغلب شان با قيمت بالايی 
عرضه می شوند، ديگر ميوه ها همچون موز، سيب گلاب، سيب دماوند و هلو 

انجيری افزايش قيمت 700 تا 3500 تومانی را در هر كيلوگرم تجربه كردند. 
اين ميزان افزايش قيمت طی 20 روز رخ داده و به گفته  خرده فروشان اين بازار، قيمت 

هر كيلوگرم ميوه به صورت عمده، طی دو هفته گذشته افزايش يافته است. 
نارنگی، انار و ليموشيرين كه نوبرانه های بازار فعلی ميوه هستد هر كدام كيلويی 3000 
تا 4500 تومان در تعاونی های ميوه و تره بار عرضه می شوند كه ارزان تر از ميوه های فصل 
گذشته هستند چراكه در حال حاضر سيب، هلو، شليل و موز بيش از اين ميزان و تا 
كيلويی 5500 تومان در بازار تعاونی های ميوه و تره بار شهرداری قيمت دارند كه هر كدام 
هم نسبت به قيمت های اخذ شده از بازار ميوه در 20 روز پيش افزايش چشمگيری دارند. 
مشتريان كه از بازار ميوه و قيمت های موجود رضايت چندانی ندارند، معتقدند بازار ميوه 
در شرايط متلاطمی به سر می برد؛ از اين جهت كه ميوه ها در ابتدای فصل كه نوبرانه 
محسوب می شود گران هستند و در انتهای فصل هم به علت كم شدن تنوع شان گران 
می شوند به گونه ای كه در برخی اوقات ميوه های فصل از ميوه های نوبرانه گران تر عرضه 

می شود كه جای تامل دارد. 
به گفته يكی از خرده فروشان بازار ميوه به علت اينكه به پايان فصل نزديك می شويم و 
تنوع ميوه های تابستانی كاهش يافته قيمت ها نيز افزايش داشته اند. از سوی ديگر ميوه های 
نوبرانه نيز با قيمت قابل توجهی عرضه می شوند كه اين موجب شده در برخی مناطق 

پايتخت سرانه مصرف ميوه كاهش يابد. 
قيمت انواع ميوه در تعاونی های ميوه و تره بار و در مغازه های سطح شهر نسبت 
به قيمت های اخذ شده از بازار در 20 روز پيش افزايش داشته و فقط پسته تازه حدود 

3000 تا 4000 تومان كاهش قيمت را تجربه كرده است. 
در بازار فعلی ميوه و تره بار نوبرانه هايی از جمله نارنگی، ليمو شيرين و انار عرضه می شود 
كه نكته قابل توجه اين است كه قيمت شان از برخی ميوه های فصل گذشته كمتر است. 

بر اساس بررسی های ايسنا از بازار ميوه  و تره بار در تعاونی های مصرف و سطح شهر، 
قيمت ها در جدول زير عنوان شده و ستون سوم جدول ميزان افزايش قيمت ميوه در 

تعاونی های ميوه و تره بار نسبت به قيمت های 20 روز پيش است.

آخرین نرخطلا در ایران 

4,070,000یک مثقال طلا

939,560یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,160,000سکه بهار آزادی

9,160,000سکه امامی

4,610,000نیم سکه

2,600,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

206SD37,500,000وی 8

GLX 405 30,000,000پژو 

SLX 405 32,000,000پژو

ELX 40,000,000پژو پارس 

 38,000,000پژو پارس سال

E2 90 40,000,000تندر 

LX 32,000,000رانا 

TU5 31,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,500,000سمند 

ELX 36,500,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 76,000,000زوتی 

 16,500,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,500,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 24,000,000سایپا تیبا 

زیادی  بخش  گفت:  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
از نرمش طرف غربی در مذاکرات هسته ای به دلیل 
آگاهی آنها نسبت به عدم تاثیر تحریم های اعمال شده 
و افزایش توان روزافزون کشورمان برای مقابله با این 

فشارها بوده است.
توسعه  بانک  عمومی  در جلسه مجمع  نیا  علی طیب 
صادرات با اشاره به هدف قرار گرفتن نظام تامین مالی کشور 
بوسیله تحریم ها، گفت: برغم آنکه در شرایط تحریم امکان 
بروز برخی رفتارها و تاثیرات منفی بر روی صورت های مالی 
وجود دارد اما صورت های مالی بانک توسعه صادرات در 
حال حاضر وضعیت مناسبی دارد.وی ادامه داد: بنابه اذعان 
یکی از مسئولان صندوق بین المللی پول، کاری که ایران در 
یکسال گذشته انجام داده بیشتر به یک معجزه شبیه است 
که بخش عمده ای از این امر از تلاش نظام بانکی ناشی شده 
است.وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه هنوز بسیاری 
از مشکلات مانند مسدود بودن بخشی از منابع در خارج از 
کشور مرتفع نشده است، تاکید کرد: بررسی ها نشان می دهد 
تورم به صورت محسوس مهار و عدد مربوط به نرخ رشد نیز 
مثبت شده است.وی با اشاره به رشد تولید در بعضی حوزه ها 
چون خودروسازی و کشاورزی، تصریح کرد: اینکه در شرایط 
تحریم توانسته ایم ضمن مهار تورم، از رکود به این مفهوم 
که رشد اقتصادی مثبت شود، خارج شویم، توفیق مهمی 
کسب کرده ایم.طیب نیا با تاکید بر لزوم درک شرایط حساس 
توسط کارکنان بانک ها به عنوان یک سرباز اقتصادی، یادآور 
شد: ما در یک پیچ تاریخی قرار گرفته ایم که با عبور از آن 
هدیه بزرگی به ملت ایران تقدیم کرده ایم و باید همه با هم با 

مدیریت جهادی از شرایط بحران گذر کنیم.
وکیلی: 88 درصد از مطالبات معوق از طریق تعامل با 

مشتریان دریافت شده است
مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران نیز با ارایه گزارشی 
از عملکرد و فعالیت های این بانک در سال گذشته، وضعیت 
دارایی ها، بدهی ها و سپرده ها را تشریح کرد.بهمن وکیلی 
در تشریح وضعیت وصولی های مطالبات معوق این بانک، 
افزود: در سال گذشته 750 میلیارد تومان از مطالبات معوق 
دریافت شده و از مجموع وصولی های مطالبات غیرجاری 
88 درصد از طریق تعامل با مشتریان و 12 درصد از طریق 
اقدامات حقوقی صورت گرفته است.وی در این جلسه از 
مجمع بانک درخواست کرد تا در اجرایی شدن صورت جلسه 
دوم تیر ماه 93 شورای عالی صادرات غیر نفتی در خصوص 

سپرده گذاری یک میلیارد دلاری صندوق توسعه ملی در بانک 
توسعه صادرات مربوط به به بند ص تبصره 5 قانون بودجه 
83 مساعدت کنند. همچنین سپرده گذاری ارزی دولت 
نزد بانک توسعه صادرات و تبدیل آن به افزایش سرمایه از 
محل اجزای 1، 2 و 3 بند ط ماده 84 قانون برنامه پنجم 
توسعه دیگر خواسته مطروحه بود.تمرکز کلیه حسابهای ارزی 
بانک با کارگزاران داخلی و خارجی، متمرکز سازی مدیریت 
نقدینگی بانک از طریق یکپارچه سازی تمام سیستم های 
نقل و انتقال و تسویه پولی در ساتنا، یکپارچه سازی سامانه 
نرم افزاری با هدف استقرار COREBANKING تدوین 
ساختار  طراحی  و  صادرات  توسعه  بانک  پنجساله  برنامه 
کاهش  با هدف  سازمانی  نمودار  اصلاح  و  بانک  تفصیلی 
پستهای سازمانی از جمله مواردی بود که مدیرعامل از آنها 
بعنوان اقدامات انجام شده در سال گذشته یاد کرد.در پایان 
این نشست موضوعاتی نظیر تجدیدنظر در آیین نامه تعهدات 
کلان و ذینفع واحد و همچنین قانون عدم احتساب تفاوت 
ناشی از تسعیر دارایی بدهی های ارزی بانک بعنوان سود 
تحقق یافته و عدم شمولیت مالیات به آن از سوی مدیرعامل 
طرح شد که وزیر اقتصادی رهنمودها و پیشنهادهایی در این 

موارد ارائه کرد.همچنین مجتبی هراتی نیک و حسین عیوضلو 
از اعضای هیات مدیره بانک به شبهاتی در خصوص میزان 
ارائه تسهیلات به بخش کشاورزی و شرکت های دانش بنیان 
پاسخ دادند.در این نشست نماینده سازمان حسابرسی با قرائت 
بندهای مهم گزارش حسابرس مستقل و بازرس قانونی به 
مجمع عمومی صاحبان سهام بانک توسعه صادرات وضعیت 
صورت های مالی این بانک را برای حاضران در جلسه تشریح 
کرد.در بخشی از گزارش کارشناسان این سازمان آمده است: 
وضعیت مالی گروه و بانک توسعه صادرات ایران در 29 اسفند 
92 و عملکرد مالی و جریان های نقدی گروه بانک را برای 
سال مالی متنهی به تاریخ مزبور از تمام جنبه های با اهمیت 
طبق استانداردهای حسابداری به نحو مطلوب نشان می دهد.

در نشست مجمع عمومی صاحبان سهام بانک توسعه صادرات 
نمایندگانی از وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی، وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، راه و مسکن و شهرسازی، صنعت، 
داشتند.یادآور  حضور  جهادکشاورزی  و  تجارت  و  معدن 
می شود: صورت های مالی سال 92 بانک توسعه صادرات 
ایران در جلسه مجمع عمومی به تصویب رسید و از خدمات، 

فعالیت ها و عملکرد این بانک تقدیر به عمل آمد. 

زنان  و  مردان  بیکاری  نرخ  تفاوت 
از  کشور  ساله   24 تا   15 کار  جویای 
12,2 درصد سال 84 به 22,4 درصد در 
بهار امسال افزایش یافته و نرخ بیکاری 
زنان به بالاترین میزان خود در 8 سال 
گذشته به میزان 43,4 درصد رسیده 

است. 
و  اشتغال  به  میل  اخیر  طی دهه های 
حضور در جامعه به عنوان یکی از جدی ترین 
مسائل و خواسته های زنان مطرح شده و از 
اینرو در حال حاضر صدها هزار زن هر روزه 
در محیط های مختلف کاری کشور حاضر 
گوناگون  های  فعالیت  دارای  و  شوند  می 

اجتماعی هستند.
اخیر  های  دهه  طی  ایران  در  زنان 
جایگاه های مختلف شغلی داشته اند و امروزه 
به عنوان مقامات ارشد دولتی نیز فعالیت 
می کنند؛ در عین حال بازار کار مردسالار 
ایران باعث شده تا رقابت چندان عادلانه ای 
در برخی مواقع برای تصاحب یک فرصت 

شغلی بین زنان و مردان شکل نگیرد.
هرچند برخی از مشاغل ماهیتی مردانه 
دارند و ترجیح این است که مردها در آن 
حرفه ها حضور داشته باشند، اما در بسیاری 
ارائه  و  پرستاری  مانند  مشاغل  از  دیگر 
خدمات درمانی؛ حضور زنان چشمگیرتر از 

مردان است.
نرخ  بودن  بالا  دلیل  به  برخی معتقدند 

بیکاری مردان در ایران، اساسا اشتغال زنان 
باید در درجه دوم اهمیت قرار گیرد و ابتدا 
فرصت های شغلی در اختیار مردان قرار داده 
شود، اما برخی کارفرمایان توجه چندانی به 
این نوع خاص از نگاه نسبت به بازار کار ندارند 
و شایسته سالاری را جایگزین مردسالاری 

می کنند.
نفر  میلیون  با 75  ایران کشوری جوان 
جمعیت است که نیمی از آن را زنان تشکیل 
می دهند؛ بنابراین بی توجهی به توان بالقوه 
از  نکردن  استفاده  و  کشور  اداره  در  زنان 
توانمندی های آنان می تواند فرصت های 
فراوانی را نابود کند. در عین حال، همانگونه 
که عنوان شد در بازار کار ایران نیز مانند 
مشاغل  برخی  کشورها،  از  دیگر  بسیاری 
اتفاقا  نیز  برخی  و  است  مردان  مختص 

مختص زنان.
و  دریاها  اعماق  در  کار  مانند  مشاغلی 
اشتغال در شرایط بد آب و هوایی در صنایع 
نفت و گاز بیشتر بر عهده مردان گذاشته 
این  در  زنان  حضور  از  خبری  و  می شود 
بخش ها نیست. اساسا امکان اشتغال زنان 
با مدت طولانی در دریاها و یا معادن و دور 
ماندن از خانواده چندان امکانپذیر به نظر 
نمی رسد. با این وجود، در دهه های اخیر 
اشتغال زنان و سیل تقاضا برای کار از سوی 
زنان تحصیل کرده به چالشی برای دولت ها 
تبدیل شده است. با وجود اینکه تعداد زنان 

است،  کمتر  مردان  از  همواره  کار  جویای 
بالا و  این گروه بسیار  بیکاری در  نرخ  اما 

تامل برانگیز است.
طبق آمارها، بالاترین میزان زنان جوینده 
زیر 30 سال  ایران در گروه سنی  در  کار 
قرار دارند و این موضوع به این معنی است 
که درصد قابل توجهی از زنان متقاضی کار 
کشور، احتمالا دارای تحصیلات دانشگاهی 
اینرو نگاه جدی تری نسبت به  از  بوده و 

حضور در بازار کار دارند.
طبق گزارش مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری 
زنان 15 تا 24 ساله در فاصله سال های 84 
تا بهار 93 افزایش یافته و از 32.6 درصد به 
43.4 درصد رسیده است؛ بنابراین در یک 
دوره 8 ساله نرخ بیکاری زنان جوینده کار 
کشور به میزان 10.8 درصد افزایش یافته 

است.
در سال 84 تعداد زنان جویای کار 15 تا 
24 ساله کشور 451 هزار و 720 نفر بود 
که این تعداد در بهار سال جاری به 223 
هزار و 844 نفر رسید. ادامه بیکاری بخش 
قابل توجهی از زنان جویای کار در 8 سال 
گذشته باعث شده تا سن جویندگان کار در 
این بخش به حدود 30 سال نیز برسد؛ از 
اینرو تعداد بیکاران زن بهار امسال در گروه 
سنی 15 تا 29 ساله کشور 537 هزار و 718 

نفر بوده است.
از نکات حائز اهمیت درباره بیکاری زنان 

در سال های اخیر علاوه بر بالا بودن نرخ 
بیکاری در این گروه از جویندگان کار کشور، 
این است که از کل 774 هزار و 828 زن 
جویای کار کشور در سال 92، به میزان 562 

هزار و 924 نفر زیر 30 سال بوده اند.
همچنین از دیگر نکات حائز اهمیت این 
است که تمایل زنان به اضافه کاری در سال 
92 نسبت به دوره 8 سال قبل از آن کاهش 
یافته و از 17.6 درصد به 15.3 درصد رسیده 
است. در کنار این، سهم اشتغال زنان در دو 
بخش کشاورزی و صنعت در سال 92 نسبت 
به سال 84 کاهش یافته و تنها در بخش 

خدمات، اندکی افزایش مشاهده می شود.
آمارها حاکی از آن است که امکان اشتغال 
به کار زنان در ایران نسبت به مردان تا 50 
درصد کمتر است به نحوی که نرخ بیکاری 
مردان مردان 15 تا 24 ساله در بهار امسال 
21 درصد و نرخ بیکاری زنان در همین گروه 
سنی 43.4 درصد بوده که حاکی از بیکاری 

2 برابری زنان نسبت به مردان است.
فاصله نرخ بیکاری زنان و مردان گروه سنی 
15 تا 24 ساله کشور در سال 84 نسبت 
به سال 92 کمتر بوده که این موضوع نشان 
شغل  شدن جستجوی  تر  دهنده سخت 
توسط زنان است. تفاوت نرخ بیکاری مردان و 
زنان در سال 84 به میزان 12.2 درصد بوده 
که این تفاوت در بهار سال جاری به 22.4 

درصد رسیده است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی؛

نرمش غربی ها در مذاکرات هسته ای 
به دلیل عدم تاثیر تحریم ها است

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM38,500,000 

530 MVM41,000,000 

MVM X3366,000,000 

MVM X3376,000,000 جدید اتومات

 MVM11021,000,000 چهار سیلندر

يك كارشناس حوزه مسكن:

افزايش وام مسکن
 تنها يک مسکن كوتاه مدت است

يک كارشناس حوزه مسکن می گويد: افزايش وام مسکن به 80 ميليون 
تومان در بهبود سرمايه گذاری يا ساخت و ساز موثر نبوده و تنها يک 

مسکن كوتاه مدت خواهد بود.
عبدالله باقری اظهار داشت: افزايش وام مسكن ممكن است به صورت مقطعی و 
برای برخی از افراد موثر باشد اما در درازمدت، به خاطر افزايش نقدينگی و قيمت 
زمين و سياست های سليقه ای دولت ها، كاركرد مناسب خود را از دست خواهد 

داد.
وی ادامه داد: تجربه نشان داده كه به دليل ناپايداری در اقتصاد كشور، جابه جايی 
دولت ها و سياست های متفاوت آنها، نظام مند نبودن قوانين، هزينه های بالای 
خانواده ها، افزايش وام مسكن تنها به عنوان يك داروی مسكن برای افراد كم بضاعت 

آن هم در حاشيه شهرهای بزرگ است.
افزايش  كرد:  خاطرنشان  قم،  استان  فرهنگيان  مسكن  اتحاديه  مديرعامل 
تسهيلات مسكن بدون توجه به درآمد وام گيرندگان و توان باز پرداخت اقساط 
آن، جز ايجاد مشكل در بازگرداندن مطالبات بانك ها و فشار روحی برای اقشار 

ضعيف، دردی را دوا نمی كند.
باقری با بيان اينكه وام 80 ميليون تومانی تنها در حاشيه شهرها و برای واحدهای 
كوچك مناسب است، تصريح كرد: از يك طرف اقشار ضعيف توان پرداخت اقساط 
طولانی مدت اين وام ها را ندارند و از طرف ديگر بانك ها هم در جذب مطالبات 
خود دچار مشكل می شوند، بنابراين در درازمدت يا بايد قيمت مسكن افزايش يابد 
تا جبران تسهيلات دريافتی شود و يا تا آخر عمر متقاضی مستاجر بانك ها خواهد 
ماند. اين كارشناس حوزه مسكن گفت: بنابراين تنها راه حل برای اين مشكل افزايش 
درآمد خانواده ها همراه با كاهش قيمت زمين خواهد بود تا درصورت اخذ تسهيلات 

بالا بازپرداخت مطالبات بانك ها هم آسان شود.
باقری اظهار داشت: بنابراين با توجه به وضعيت اقتصادی كشور، هرگونه تصميم 
تنها سازندگان مسكن را به دليل فروش خانه های خود و برگرداندن سرمايه هايشان 
خوشحال می كند و يا به صورت موقت فقط خانه هايی در حاشيه شهرها توسط 
متقاضيان خريداری می شود. وی با بيان اينكه افزايش وام مسكن برای خريد خانه 
در كلانشهری مانند تهران نمی تواند چندان كمك كند، اضافه كرد: افزايش وام 
مسكن برای ساخت بسيار مفيدتر خواهد بود تا اينكه تسهيلات به صورت مستقيم 

به خريدار پرداخت شود. 

پنجشنبه -سوم مهر ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3545

آگهی ابلاغ اجرائيه كلاسه: 9204030011000645
بدين وسيله به آقای حسين يزديان ، فرزند مهدی ، ش ش 346  بدهكار قرارداد 
بانكی شماره 90000076526-1390/2/10 ابلاغ می گردد بستانكار بانك ملی شعبه 
19 دی قم به استناد قرارداد مذكور جهت و صول مبلغ 26/794/260 ريال تا تاريخ 
1392/11/15مبادرت به صدور اجرائيه نموده و پرونده تحت كلاسه 9200647 در شعبه 
اجرای ثبت قم درجريان است چون نشانی شما در متن سند شناخته نشده است و 
بستانكار نيز نتوانسته شما را معرفی نمايد لذا حسب درخواست بستانكار و طبق ماده 
18 آئين نامه اجرای مفاد اسناد رسمی اجرائيه فوق در روزنامه منتشر می شود  لذا لازم 
است ظرف 10 روز از انتشار اين آگهی ) كه به  منزله ابلاغ  اجرائيه است (  نسبت به 
پرداخت بدهی خود اقدام نماييد و در غير اينصورت عمليات اجرايی تعقيب خواهد شد 
اين آگهی در همين نوبت منتشر و آگهی ديگری  جز مزايده ) در صورت بازداشت اموال( 

منتشر نخواهد شد .
 ـمسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم    مهدی روز خوش 

بیکاری زنان جوان 43/4 درصد؛ 

رکورد خانه نشینی زنان جویای کار شکست

مدیرکل فناوری اطلاعات بانک مرکزی با اشاره به 
اینکه چاره ای جز افزایش کارمزد خدمات الکترونیک 
می شویم  خوشحال  گفت:  نداشت،  وجود  بانک ها 
تراکنش های شبکه شتاب کاهش یابد و فروشندگان 

دستگاه های پوز اضافی شان را به بانک ها پس بدهند. 
افزایش  اظهار داشت:  ناصر حکیمی در نشستی خبری 
کارمزد خدمات الکترونیکی بانک ها اجتناب ناپذیر بود و اگر 

مجبور نبودیم تمایلی نداشتیم این کار را انجام دهیم.
وی ادامه داد: نگرانی بزرگی وجود داشت و ما تلاش کردیم با 
روش های مختلف مشکلات را  رتق و فتق کنیم اما نشد و ناچار 
شدیم بر روی خدمات الکترونیکی بانک ها کارمزد اعمال کنیم.

مدیرکل فناوری اطلاعات بانک مرکزی با اشاره به هزینه های 
بازسازی پوزهای قدیمی و نگهداری تجهیزات آن یادآور شد: 
هم اکنون پانزده هزار نفر به طور مستقیم و 30 تا 35 هزار 
نفر به طور غیرمستقیم در زمینه فعالیت شرکت های خدمات 
پرداخت الکترونیک بانکی فعال هستند و در مجموع این 

صنعت، یک صنعت 50 هزار نفری است.
وی با بیان اینکه متوسط هزینه پرداخت حقوق هر یک از 
فعالان مستقیم این صنعت سالانه 30 میلیون تومان است،افزود: 
سالانه 450میلیارد تومان هزینه پرسنل شرکت های خدمات 
پرداخت الکترونیک است. علاوه بر این پایانه های فروش عمر 
مفید 5 ساله دارند. قیمت هر یک از پایانه ها 500هزار تومان 

است و ما در شبکه سه میلیون و 200هزار پوز یا پایانه داریم.
و  هزینه  1600میلیارد  بنابراین  داد:  ادامه  حکیمی 
سرمایه گذاری انجام شده روی پایانه هاست و سالی 600 تا 

700 میلیارد تومان در سال هزینه نصب پایانه ها شده است.
استهلاک  هزینه  درصد   20 سال  هر  گفت:  حکیمی 
دستگاه هاست و بر این اساس شرکت های خدمات پرداخت 
الکترونیک باید 40 تا 50 میلیارد تومان هزینه جایگزینی کنند.

وی تصریح کرد: مجموع هزینه هایی که باید انجام شود 880 
میلیارد تومان در سال است تا سیستم و شبکه پرداخت های 
الکترونیک سرپا بماند و این به شرطی که شرکت های خدمات 

پرداخت الکترونیک از تسهیلات بانکی با سود 25درصد استفاده 
نکرده باشند و اگر تسهیلات را محاسبه کنیم مجموع هزینه  
به  الکترونیک  پرداخت های  خدمات  پشتیبان  شرکت های 

1400میلیارد تومان در سال می رسد.
حکیمی افزود: اگر این شرکت ها زیر 880میلیارد تومان 
درآمد داشته باشند در زیان به سر می برند و اگر فکری به 
حال سیستم خدمات پرداخت های الکترونیکی نشود به مرور 
این سیستم از دست خواهد رفت. وی خاطرنشان کرد: ما در 
سال حول و حوش 140میلیارد تومان کارمزد از مانده گیری، 
قبوض و... دریافت می کنیم و 300میلیارد تومان هم بانک ها 
سوبسید می پردازند که مجموعاً بالغ بر 440میلیارد تومان 
می شود و تا 880میلیارد تومان هزینه شرکت های خدمات 
پرداخت الکترونیک 440میلیارد تومان کسری داریم. حکیمی 
با اشاره به اینکه سال گذشته ما 139میلیون تراکنش بانکی 
داشتیم افزود: مرداد امسال این تعداد به 340میلیون یعنی 
150درصد رشد رسیده است. وی با بیان اینکه ما از افزایش 
تراکنش ها خوشحالیم چرا که بانکداری الکترونیک سرعت 
گردش پول را افزایش داده است، افزود: اما از ورود تراکنش  
خریدهای خرد ناراحتیم. در واقع انجام خرید با کارت خوان های 
فروشگاهی فقط در ارقام بالای 10هزار تومان قابل توجیه است. 
هم اکنون 25 درصد خریدهایی که با کارت خوان فروشگاهی 
انجام می شود زیر 10 هزار تومان و از نظر ما زائد است. حکیمی 
ادامه داد: هنوز در اروپا و آمریکا اسکناس از معاملات حذف 
نشده و برای خریدهای خرد از پول فیزیکی استفاده می شود. 
تراکنش های مرده و خرد وارد شبکه شده و به همین دلیل 
بعضاً شاهدیم شبکه دچار ترافیک و عم کارایی است. مدیرکل 
فناوری بانک مرکزی بر این اساس دو راهکار را مطرح کرد و 
گفت: راهکار اول این است که سیستم و تجهیزات پرداخت های 
خدمات الکترونیک را گسترش دهیم و راهکار دیگر بیرون 
ریختن تراکنش های زائد از شبکه است. وی افزود: تراکنش  
340میلیونی شبکه در حد نهایت است و نباید بیش از 200 تا 
250 میلیون باشد. واقعیت این است که ما به لحاظ نرم افزاری 

و سخت افزاری شبکه با کمبود مواجه هستیم و تجهیزاتی که 
بتواند این حجم تراکنش را پشتیبانی کند در دنیا کم است. 
باید تراکنش های زائد از شبکه خارج شود تا بتواند به راحتی 

کار کند.
حکیمی ادامه داد: دستگاه های پوز فروشگاهی برای پشتیبانی 
شبکه درآمدی ندارند اما صاحب فروشگاه از مزایای آن یعنی 
عدم نیاز به پول خرد،  مانده گیری، گرفتن صورتحساب، عدم 
نیاز به حمل و نقل اسکناس و اطمینان دخل برخوردار است 
و ما می خواهیم با اعمال کارمزد بر تراکنش های فروشگاهی 
کمک شود و شبکه سرپا بماند. وی در پاسخ به اینکه آیا احتمال 
افزایش کارمزد در سال آینده وجود دارد نیز گفت: بستگی به 
قیمت تمام شده دارد و لزوماً کارمزدها افزایش نخواهد یافت. 
در حوزه عیوب تزئینات و مونتاژ نیز وضعیت تزئینات و وجود 
صداهای غیر عادی از موارد تحت بررسی در تست های کیفی 
است. در حوزه عیوب بدنه نیز شرایط بدنه، میزان نفوذ آب و 
عیوب رنگ از موارد مدنظر در بررسی کیفی بازرسان است  به 
حکیمی گفته شد ممکن است یک سوم پوزهای فروشگاهی 
به دلیل اعمال کارمزد از فعالیت خارج شوند. وی پاسخ داد: 
خیلی خوب است. واقعیت این است اگر چنین اتفاقی بیفتد 
خوشحال می شویم. از 3.2میلیون پوز فروشگاهی یک میلیون 
آن از فعالیت خارج شده و ما بتوانیم آن ها را در جاهای دیگر 
فعال کنیم.امکان دور زدن وجود دارد اما امکان پنهان کردن 
وجود ندارد. اگر بانکی بانک مرکزی را دور بزند ما این اختیار 
را داریم به همان اندازه منابع آن را مسدود کنیم.این احتمال 
وجود دارد که بخشی از درآمد مانده گیری به مغازه دار برگردد 
چون از فضای مغازه اش استفاده و به مشتری خدمات ارائه 
شده است. وی در خصوص راه اندازی کیف الکترونیک برای 
پرداخت های خرد گفت:  باید برای راه اندازی آن 500میلیارد 
تومان هزینه شود که ما الآن این پول را نداریم. این مسئول 
بانک مرکزی در خصوص پیش بینی نتایج اعمال کارمزد بر 
خدمات الکترونیک نیز گفت: یا تعداد تراکنش خریدهای خرد 
در شبکه کاهش یافته و این خریدها با پول نقد انجام می شود و 
یا ممکن است کارمزد 110 تومانی روی قیمت جنس کشیده 
شود، اما آمار تراکنش در خریدهای بالای 5000 تومان کاهش 
نخواهد داشت.کارمزد یک سری تراکنش ها را کاهش خواهد 
داد که ما خوشحال می شویم، چون شبکه خلوت شده و 
استهلاک آن کاهش می یابد. حکیمی تأکید کرد: در حال 
حاضر سیستم خدمات پرداخت الکترونیک بانک ها به یک 
عده ای خدمات ارائه می کند ما از آنها می خواهیم هزینه این 
خدمت را بپردازند در غیر این صورت هزینه ها باید از جیب 
کل مردم و یا اضافه برداشت از بانک مرکزی تأمین شود.

معمولا ابزاری که رواج می یابد به طور غیرمنطقی از آن استفاده 
می کنیم؛ کارت نه برای خریدهای 100 میلیونی و 50 میلیون 
تومانی است و نه برای خریدهای هزار تومانی است؛  این ابزار 
برای خریدهای 10 هزار تومان تا 10 میلیون تومان است زیرا 
به دلیل امکان سوء استفاده، ریسک افزایش می یابد. حکیمی با 
بیان اینکه از این ابزار بیش از اندازه استفاده شده است، گفت: 
ما مجبوریم با تلاش فراوان این کار را ساماندهی کنیم و قطعا 
این اقدام بدون اعتراض و شکایت نخواهد بود زیرا وقتی رویه ای 

غلط جا می افتد، اصلاح آن بسیار سخت است.

از كارتخوان ها زياد استفاده نکنيد!



ورزشی4

 ليست جديدی تيم ملی لو رفت
يک ليس�ت جذاب از تيم ملی. ليس�تی پرهيجان همراه با هياهويی بسيار. 
رحمت�ی دعوت می ش�ود يا نه؟ خلعتب�ری و عقيلی و جب�اری چطور؟ اينها 
سوال هايی است كه اين روزها شنيده می شود و البته خيلی های شان بی جواب 

مانده.
ليست تيم ملی هميشه جذاب است، از دروازه بان های دعوت شده تا آخرين مهاجمی كه 
توجه كی روش را به خود جلب كرده. جديدترين ليست اما می تواند جذابيت های تازه ای 
را در خود جای دهد. ليستی كه قرار است طی روزهای آينده اعلام شود تا بازيكنان در 

اردوی پرتغال شركت كنند.
كارلوس كی روش نام 40 بازيكن را در ليست قرار داده تا از بين آن ها 27 بازيكن را غربال 
كند و همراه خود به پرتغال ببرد. به نقل از ايران ورزشی، بازيكنان اين ليست 40 نفره، يكی 
يكی و دور از چشم رسانه ها به سفارت پرتغال رفتند تا مراحل قانونی دريافت ويزا را پشت 

سر بگذارند. همين باعث شد تا اسامی بسياری از بازيكنان اين ليست لو برود.
 * اسامی 40 بازيکن دعوت شده به تيم ملی

ــن فروزان 4- سوشا مكانی 5- رحمان   1- دنيل داوری 2- عليرضا حقيقی 3- محس
احمدی 6- عليرضا بيرانوند 7- امير حسين صادقی 8- پژمان منتظری 9- سيدجلال 
حسينی 10- احمد آل نعمه 11- شجاع خليل زاده 12- حسين ماهينی 13- مهرداد 
پولادی 14- مهرداد بيت آشور 15- احسان حاجی صفی 16- مهرداد جماعتی 17- رضا 
ــانديز 18- اميد ابراهيمی 19- جواد نكونام 20- خسرو حيدری 21- وحيد  حقيقی ش
ــعود  ــكان دژاگه 25- مس اميری 22- پيام صادقيان 23- آندرانيك تيموريان 24- اش
ــدا...زاده 29-  ــروش رفيعی 28- احمد عب ــجاعی 26- عليرضا جهانبخش 27- س ش
محمدرضا خلعتبری 30- محسن مسلمان 31- يعقوب كريمی 32- كاوه رضايی 33- 
مهدی شريفی 34- سردار آزمون 35- كريم انصاری فرد 36- هاشم بيك زاده 37- رضا 

قوچان نژاد 38- محسن دلير 39- قاسم حدادی فر 40- اكبر صادقی
 * استقلال با 7 سهميه، ركورددار است

 استقلال بيشترين سهميه را در اين ليست دارد. محسن فروزان، اميرحسين صادقی، 
ــرو حيدری، هاشم بيگ زاده، اميد ابراهيمی، آندرانيك تيموريان و يعقوب كريمی  خس

بازيكنانی هستند كه از استقلال به اردوی تيم ملی دعوت شده اند.
هفت سهميه ای كه می شد به هشت برسد اما گويا از ميلاد فخرالدينی كپی پاسپورت 

گرفته اند اما او را به سفارت دعوت نكرده اند تا حضورش در تيم ملی منتفی شود.
 * خبری از رحمتی نيست

ــده باز هم خبری از مهدی رحمتی نيست. او كه در   در ميان دروازه بان های دعوت ش
اواسط بازی های مقدماتی جام جهانی خداحافظی كرد و مورد غضب كی روش قرار گرفت، 

مثل چند ماه قبل به تيم ملی دعوت نشده و در ليست قرار نگرفته است.
حامد لك هم مثل رحمتی دعوت نشده اما نام 6 دروازه بان در ليست 40 نفره به چشم 

می خورد كه البته قابل حدس بود.
سوشا مكانی، رحمان احمدی، عليرضا حقيقی، دنيل داوری، محسن فروزان و عليرضا 
بيرانوند دروازه بان هايی هستند كه در ليست 40 نفره حضور دارند. از بين اين 6 دروازه بان، 

دو نفر خط می خورند تا تيم ملی با 4 دروازه بان به اردوی پرتغال برود.
 * خلعتبری دعوت شد، عقيلی نه!

 محمد رضا خلعتبری از جمله بازيكنانی بود كه بعد از جام جهانی در مصاحبه ای مدعی 
شد كه با هزينه ای كه فدراسيون انجام می دهد می شود بهتر از كی روش را هم به تيم 

ملی آورد.
كمتر كسی فكر می كرد كه با تمديد قرارداد كی روش، خلعتبری به تيم ملی دعوت شود. 
گويا كی روش، مصاحبه خلعتبری را نديده يا به فراموشی سپرده كه نام مهاجم سپاهان را 

در ليست قرار داده است.
از طرفی، كی روش هنوز از هادی عقيلی كينه به دل دارد. او كه مثل رحمتی در اقدامی 
ــرت دعوت باقی مانده و به نظر  ناگهانی از تيم ملی كناره گيری كرد همچنان در حس

نمی رسد حالا حالاها به خواسته خود برسد.
البته جباری هم دعوت نشده، چون قبل از جام جهانی خداحافظی كرده و عليه كی روش 

موضع گرفته. پس دنبال اسم جباری هم نباشيد.
 * 13 لژيونر در ليست

 در بين اسامی بازيكنان دعوت شده، نام 13 لژيونر به چشم می خورد. بازيكنانی كه در 
ــپس  ليگ های عربی و اروپايی بازی می كنند و برای اردوی تيم ملی بايد به تهران و س

ليسبون سفر كنند.
ــيدجلال حسينی،  عليرضا حقيقی، دنيل داوری، مهرداد پولادی، پژمان منتظری، س
مهرداد بيت آشور، جواد نكونام، اشكان دژاگه، مسعود شجاعی، عليرضا جهانبخش، سردار 
ــتند كه به تيم ملی دعوت  آزمون، كريم انصاری فرد و رضا قوچان نژاد لژيونرهايی هس

شده اند.
* بزرگسالان تيم اميد هم دعوت شدند

 به نظر می رسد حضور 7 بازيكن بزرگسال در تيم اميد با دستور كارلوس كی روش انجام 
شده است. اين 7 بازيكن، با يكی دو ريزش به تيم ملی بزرگسالان دعوت می شوند تا شايد 

در جمع 27 بازيكن نهايی قرار بگيرند و به اردوی پرتغال بروند.
محسن مسلمان، يعقوب كريمی، مهدی شريفی و كاوه رضايی بازيكنانی هستند كه نام 

شان در ليست 40 نفره به چشم می خورد.

پروين: 
 دايی به خودش و پرسپوليس ظلم كرد

سرمربی سابق تيم ملی ايران معتقد است با نتايجی كه تيم اميد گرفته است 
بايد قيد المپيک را بزنيم مگر اينکه وينگادا را عوض كنيم. مشروح گفت وگوی 

علی پروين را به نقل از ايلنا در زير می توانيد بخوانيد:
 نتايج تيم ملی اميد چطور بود؟

نتايج تيم اميد برای فوتبال ايران فاجعه بود. مربی ای كه نتيجه نگيرد بايد كنار برود و به 
نظرم ماندن وينگادا به صلاح تيم اميد نيست. تا به حال چنين نتيجه ای را سراغ ندارم. اين 
نتيجه برای فوتبال ايران فاجعه بود. ما از ويتنام باختيم و با قرقيزستان مساوی كرديم و در 
يك گروه آسان سوم شديم. من در طول 50 سالی كه در فوتبال ايران هستيم چنين نتيجه 

ضعيفی را از تيم ملی سراغ ندارم.
مشکل ما وينگادا بود؟

ــما  ــت. ش آن زمان كه می گوييم مربی خوب خارجی بياوريد به خاطر همين روزهاس
كی روش را ببينيد به هر حال در نتيجه گيری با تيم ملی خوب بوده، ولی وينگادا با تيم اميد 
چه كار كرد؟ من نمی دانم چرا منصوريان را عوض كردند؟! او داشت با تيم اميد خوب كار 
می كرد و نبايد عوض می شد. نمی دانم برای اين رفت و آمدها چه كسی تصميم می گيرد كه 

اين گونه به فوتبال ايران لطمه می زند.
بايد وينگادا را برای بازی های مقدماتی المپيک حفظ كنيم؟

وينگادا بماند كه باز هم المپيك نرويم؟ به هر حال وقتی هر مربی بعد از يك تورنمنت مهم 
نتيجه نمی گيرد بايد در مورد او تجديدنظر شود و وينگادا هم از اين قاعده مستثنی نيست. او 
با تمام بازيكنان خوبی كه در اختيار داشت نتوانست نتيجه خوبی بگيرد و يك آبروريزی برای 
فوتبال ايران برجا گذاشت. حالا بياييم او را تا المپيك نگه داريم؟! ما در بازی های آسيايی 
اينچئون هم فوتبال را باختيم، هم اخلاق را. حالا شايد بشود رفتار خان زاده را توجيه كرد 
كه او خسته و عصبی  بوده و بعد از خوردن 4 گل كنترل خود را از دست داده، اما بيرون 
از زمين چه اتفاقی افتاد كه ما 4 گل از ويتنام خورديم و تا دقايق آخر بازی با قرقيزستان 

بازنده بازی بوديم؟
اوضاع پرسپوليس چطور است؟

با بردی كه پرسپوليس مقابل راه آهن به دست آورد، تيم از نظر روحی شرايط خوبی پيدا 
كرد و كادر فنی هم به اوضاع مسلط شدند و به نظرم با يكی - دو برد ديگر تيم به شرايط 

ايده آل برمی گردد و می تواند جايگاه خود را در بالای جدول پيدا كند.
پس مشکل آن ها چه بود؟

يكی از مشكلات پرسپوليس كمبود بازيكنان كارآمد است. به هر حال اين تيم اول فصل 
خوب يارگيری نكرد و چند بازيكن اصلی خود را هم از دست داد و همين مشكلات باعث 

شد پرسپوليس شروع خوبی در ليگ نداشته باشد.
اين مسئله تقصير دايی بود؟

مشكلات مالی اجازه نداد تا اول فصل دايی تيمش را خوب ببندد. به هر حال دايی تلاش 
خودش را كرد ولی نگذاشتند او آن طور كه می خواهد يارگيری كند؛ دست آخر دايی هم به 
خودش ظلم كرد و هم به پرسپوليس كه اميدوارم با تغيير كادر فنی اين تيم بتواند مشكلات 

را پشت سر بگذارد و به روزهای اوج خود بازگردد.
بركناری علی دايی درست بود؟

دايی يكی از اسطوره های فوتبال ماست و نبايد با او اينگونه برخورد می شد. به هر حال 
ــرمربی راه و روش دارد و می شد خيلی راحت با برگزاری يك جلسه معارفه  جابه جايی س
سرمربی تيم را عوض كرد، اما آقايان چون ورزشی نيستند رسم و رسوم كار را نمی دانند و 

يا حداقل نمی خواهند بدانند.
بازگشت علی كريمی به پرسپوليس را چطور می بينيد؟

اگر كريمی بتواند به پرسپوليس كمك كند، خوب است و حضور او از نظر روحی می تواند 
كمك خوبی به پرسپوليس باشد، اما فكر می كنم او از فوتبال خداحافظی كرده و ديگر قصد 
بازی كردن ندارد، هر چند حضور او در كادر فنی هم می تواند كمك خوبی به پرسپوليس 

باشد.
شرايط پرسپوليس تا دربی خوب می شود؟

ــپوليس به ليگ برمی گردد و از نظر روحی  من فكر می كنم با يكی - دو برد ديگر پرس
شرايط اين تيم بسيار مساعد خواهد شد و تيمی جلودار آن نخواهد بود. البته استقلال هم 
تيم خوبی است و قلعه نويی توانسته بازيكنانی خوبی را كنار هم قرار دهد. اين تيم هم 2 
هفته است كه می بازد و قشنگی فوتبال به همين برد و باخت هاست، اما من فكر می كنم 
با شوكی كه به پرسپوليس وارد شده آن ها می توانند مقابل استقلال نتيجه بگيرند و حتی 

برنده بازی باشند.

كريمی برمی گردد؟برنمی گردد؟
حضور غافلگيركننده علی كريمی در تمرينات پرسپوليس باعث شد تا 

هواداران پرسپوليس به دنبال تصميم نهايی كريمی باشند. 
ديروز خبر غافلگير كننده ای برای هواداران پرسپوليس منتشر شد. خبری كه باعث شد 
تا هواداران پرسپوليس و علی كريمی به سرعت خود را به مجموعه درفشی فر برسانند 

تا خود با ديدن شماره هشت سابق تيم شان در تمرين از صحت خبر مطمئن شوند. 
خيلی وقت بود كه هواداران پرسپوليس شور و شوق فراوانی برای حضور در تمرينات 
پرسپوليس نداشتند اما حضور كريمی پس از مدت ها باعث شد تا شور و اشتياق به 

تمرينات پرسپوليس برگردد.
 پرسپوليس در اين فصل با نتايج ضعيفی كه گرفت به لحاظ روحی تحليل رفت و 
تيمی كه از لحاظ روانی نتواند در شرايط مناسبی باشد تا پايان فصل با مشكلات فراوانی 
مواجه می شود اما تغييرات كادرفنی و برد پرسپوليس مقابل راه آهن باعث شد تا با حضور 

كريمی در تمرينات پرسپوليس كمی اوضاع و احوال سرخپوشان بهبود پيدا كند. 
داستان از جايی شروع شد كه حميد درخشان به عنوان سرمربی پرسپوليس انتخاب 
شد. سرمربی جديد سرخ ها در تلاش بود تا برای آرام كردن هواداران پرسپوليس به 
محبوبيت كريمی متوسل شود. ضمن آنكه با تجربه كريمی مهارت و خلاقيت خط ميانی 
پرسپوليس را افزايش دهد. به همين دليل از كريمی برای بازگشت به پرسپوليس دعوت 
كرد. پس از دعوت درخشان علی كريمی ابتدا قاطعانه عنوان كرد قصد بازگشت به فوتبال 
را ندارد اما پس از چند روز تصميم گرفت تا بيشتر به اين پيشنهاد فكر كند. پس از گذشت 
يك هفته كريمی روز گذشته در تمرين پرسپوليس حاضر شد. اگر چه صرفا گفت تنها 
برای افزايش روحيه بازيكنان راهی درفشی فر شده و تصميمی برای بازگشت ندارد اما باز 

هم بايد در اين مورد ترديد كرد. 
موضوع حالا شايد روشن تر از هفته های گذشته باشد. انگيزه های درخشان و 
پرسپوليس برای بازگرداندن كريمی كاملا مشخص است و آنها می خواهند با بازگشت 
شماره هشت روزهای جديدی را در ليگ چهاردهم ايجاد كنند. از آن سو علی كريمی 
هم انگيزه های كمی برای بازگشت ندارد. ديگر كمتر كسی است كه نداند علی كريمی 
علاقه فراوانی به كناره گيری از فوتبال با پيراهن سرخ پرسپوليس را داشت اما در روزهای 
آخر فوتبالش به اين آرزو نرسيد تا وداع سختی با مستطيل سبز داشته باشد. چند ماه 
گذشته اين شرايط مهيا نبود اما حالا مسير هموار است او می تواند برگردد يك نيم فصل 
برای پرسپوليس توپ بزند و در پايان چهار گوشه زمين را در حضور يكصد هزار تماشاگر 
با پيراهن پرسپوليس ببوسد. اين اتفاقی است كه به شدت شماره هشت جادويی فوتبال 

ايران را به فكر فرو برده است. 
 تنها كافی است تا به اينستاگرام شماره هشت پيشين سرخ ها سر بزنيد تا بفهميد 
آنها چگونه عاشقانه و عاجزانه از شماره هشت محبوب شان تقاضای بازگشت دارند و 
شايد اصرار آنها كريمی را روز به روز به پيراهن سرخ ها نزديك تر كند. اما در سوی 
مقابل هستند افرادی كه اعتقاد دارند كريمی در صورت بازگشت بايد در قامت مربی به 

پرسپوليس برگردد تا خدشه ای به اعتبارش وارد نشود. 

جادوگر حالا در بزرگ ترين ترديد زندگی خود قرار گرفته است. شايد فكر كردن به 
بازگشت در تصور آسان به نظر برسد اما رسيك هايی را هم در پی دارد. يادمان نرود فوتبال 
ورزش بی رحمی است و امكان دارد هميشه اتفاقات طبق آنچه در ذهن داريم رقم نخورد 

و اتقاقات ناگواری را رقم بزند. 
در عين حال نكته ديگر در اين زمينه موضوع شرايط فنی پرسپوليس است. تيمی كه از 
نظر فنی هنوز در سطحی نيست كه ريسك احتمالی علی كريمی را برای بازگشت عاقلانه 
كند. كريمی حتی اگر در نهايت مغلوب اصرار كسانی شود كه به دلايل مختلف خواستار 
بازگشت او به پرسپوليس اند بايد در شرايطی به پرسپوليس برگردد كه وضعيت تيم از 

آنچه كه فعلا هست بهتر باشد. 
علی كريمی يكبار از فوتبال خداحافظی كرد اما همگان متوجه تصميم احساسی 
او ناشی از خداحافظی رفيق شفيقش اش شدند اما اين بار بازگشت به فوتبال و رقم 
خوردن شكست برای كريمی می تواند تبعات سنگين تری دربرداشته باشد. حالا هواداران 
متعصب كريمی انتظار دارند تا كريمی به فوتبال بازگردد و به همين راحتی تسليم نشود 
تا آنها بتوانند جشن باشكوهی  را برای خداحافظی بازيكن محبوب خود برگزار كنند. تنها 
كافی است تا به اينستاگرام شماره هشت پيشين سرخ ها سر بزنيد تا بفهميد آنها چگونه 
عاشقانه و عاجزانه از شماره هشت محبوب شان تقاضای بازگشت دارند و شايد اصرار آنها 
كريمی را روز به روز به پيراهن سرخ ها نزديك تر كند.  اما در سوی مقابل هستند افرادی 
كه اعتقاد دارند كريمی در صورت بازگشت بايد در قامت مربی به پرسپوليس برگردد تا 

خدشه ای به اعتبارش وارد نشود. 
به هر حال اتفاقات افتاده در روزهای گذشته هواداران پرسپوليس را اميدوار كرده است 
تا آنها بتوانند بار ديگر بازی كريمی را در ورزشگاه از نزديك ببينند اما بايد منتظر ماند و 

ديد آيا كريمی بالاخره متقاعد می شود بازگردد يا خير؟

عابدينی:
 اعضای مجمع دنبال بركناری كفاشيان هستند

رئيس سابق فدراسيون فوتبال می گويد درخواست اعضای مجمع بركناری 
كفاشيان است و اگر خودش نرود مجمع او را كنار می گذارد.

امير عابدينی  درباره اينكه به عنوان يكی از گزينه های جدی مديرعاملی پرسپوليس 
مطرح است، اظهار كرد: بخش عمده ای از اين موضوع شايعه است و بخش ديگری كه 
شايعه نيست هنوز خيلی جدی نيست. از سوی سياسی يا مديران وزارت ورزش در اين 

رابطه صحبتی با من نشده است.
او در پاسخ به اين سوال كه اگر به طور رسمی اين پست به او پيشنهاد شد پاسخش 
چه خواهد بود گفت: در حال حاضر و با توجه به مشكلاتی كه در اين باشگاه وجود دارد 
كار كردن سخت است اما اگر يك سری اتفاقات در آن بيفتد می شود اين مشكلات را 

هم جمع كرد. حالا بايد ببينيم خدا چه می خواهد.
عابدينی در ادامه درباره نتايج ضعيف تيم ملی اميد و اينكه چند درصد از اين ناكامی 
را می توان مستقيما به نام فدراسيون نوشت، گفت: 100 درصد اين ناكامی مربوط 
به عملكرد فدراسيون است. وقتی برای انتخاب مديران فنی فدراسيون اصول رعايت 
نمی شود و علاقه روسای فدراسيون به انتخاب افراد "بله قربان گو" است نمی توان انتظار 
ديگری داشت. اصلا احساس خوبی به مديران فدراسيون ندارم و ديگر اين فدراسيون 

را شايسته كار نمی دانم.
رئيس سابق فدراسيون فوتبال با بيان اينكه برخی اعضای مجمع به دنبال برگزاری 
جلسه هايی برای بركناری كفاشيان هستند گفت: در روزهای گذشته چند نفر از اعضای 
مجمع با من تماس گرفته اند و دنبال برگزاری جلسه هايی هستند كه به كار اين مديران 
در فدراسيون پايان داده شود. مطمئن باشيد در اين شرايط من يكی از افرادی هستم 

كه مخالف ادامه كار كفاشيان و دوستانش در فدراسيون هستم.
عابدينی در پاسخ به اين سوال كه چه عواملی اعضای مجمع را به تلاش برای 
بركناری كفاشيان سوق داده گفت: حذف تيم های ملی نوجوانان و اميد، وضعيت تيم 
ملی بزرگسالان، رفت وآمدهای كی روش، موضوع وينگادا، بودجه فدراسيون و ده ها مورد 
ديگر كه فدراسيون با آنها باری به هر جهت برخورد كرده باعث شده عملكرد دوستان 

قابل قبول نباشد.
او درباره اين كه به نظر می رسد بعضی اعضای مجمع فقط به بركناری كفاشيان 
راضی هستند نه چيز ديگری گفت: كاملا همين طور است. در تماس هايی كه با من 
داشتند هم اين موضوع را عنوان كردند و شك نكنيد الان بحث كنار گذاشتن كفاشيان 
مطرح است نه كنار رفتن او. يعنی اگر كفاشيان خودش هم كناره گيری نكند از سوی 
مجمع كنار گذاشته می شود. متاسفانه كفاشيان نخواست سيستم فدراسيون را اصلاح 
كند. ما به غير از رابطه و رفيق بازی و كار باری به هر جهت چيزی در فدراسيون نديديم.

عابدينی در ادامه به اين سوال پاسخ داد كه با توجه به نزديك بودن جام ملت های 
آسيا، آيا بركناری كفاشيان آرامش را از فوتبال نمی گيرد: اين بركناری خيلی هم خوب 
است. چرا ضربه بزند؟ اگر اتفاقات خوبی در فوتبال ما رقم می خورد می شد گفت كه 
اين كار الان مناسب نيست. اما زمانی كه فوتبال ما پشت سرهم اتفاقات بد را به خود 
می بيند چرا اين بركناری انجام نشود؟ اصلا چرا فوتبال بايد اين روزها را به خود ببيند؟ 

الان چه كسی از اين شرايط راضی است؟

قيمت بليت بازی های ايران
 در جام ملت ها مشخص شد

سايت كنفدراسيون فوتبال آسيا قيمت بليت های اين رقابت ها را اعلام 
كرد.

 تيم ملی ايران بايد در جام ملت های آسيا برابر تيم های بحرين، قطر و امارات به 
ميدان برود.

سايت كنفدراسيون فوتبال آسيا قيمت بليت های جام ملت های آسيا را اعلام كرد. 
بازی های ايران در مرحله گروهی با سه قيمت متفاوت متناسب با جايگاه صندلی ها تعيين 

شده كه به شرح زير است.
ايران – بحرين، 30 دلار، 20 دلار، 15 دلار

ايران – قطر، 30 دلار، 20 دلار، 15 دلار
ايران – امارات، 30 دلار، 20 دلار، 15 دلار

بليت ديدار نهايی نيز با قيمت های 151 دلار، 111 دلار و 80 دلار توزيع خواهد شد.
البته ميزبان اين رقابت ها به تيم های حاضر در اين رقابت ها يك مقدار مشخص شده 

بليت خواهد داد كه اين بليتها قيمتی پايين تر دارند.
خريد بليت های جام ملت های آسيا از سايت كنفدراسيون فوتبال اين قاره چند روزی 

است كه شروع شده و تا 20 روز مانده به آغاز اين رقابت ها ادامه خواهد داشت.

مع�اون ورزش قهرمانی و حرف�ه ای وزارت ورزش و 
جوانان می گويد فدراس�يون ها تاكنون به 90 درصد 
نتيجه ای ك�ه در بازيهای آس�يايی پيش بينی كرده 

بودند، رسيده اند.
نصرالله سجادی  درباره تعداد مدال هايی كه تاكنون كاروان 
ــب كرده است، اظهار كرد:  ــيايی كس ايران در بازی های آس
ــيون ها پيش بينی كرده  تقريبا 90 درصد چيزی كه فدراس
بودند به آن رسيده اند. در روزهای اول در رشته هايی به رقابت 
پرداختيم كه زياد اميد نداشتيم به مدال برسيم. ان شاءالله در 
روزهای آينده رقابت در رشته هايی مانند كشتی، تكواندو و 
كاراته شروع می شود كه اول هستيم و حرف اول را می زنيم و 

اميدوارم بتوانيم مدال های خوش رنگی را بگيريم.
معاون ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان با 
اشاره به مدال آوری بانوان در بازی های آسيايی، گفت: كسب 
ــط بانوان نشان می دهد كه ما به بخش  چندين مدال توس
بانوان نيز توجه  كرده ايم، زيرا در صورتی كه به آنها توجهی 
نمی شد مدالی به دست نمی آمد. در واقع بر روی بخش بانوان 
هم كار شده، اما بايد حمايت بيشتر شود. البته مدال آوری در 
بخش آقايان يا بانوان فرقی ندارد، اما در رشته هايی كه بانوان 
ما می توانند در بازی های آسيايی شركت كنند، بايد بيشتر 

مورد توجه قرار بگيرند.
وی با اشاره به صحبت های رييس فدراسيون تيراندازی و اين 
كه خواستار حمايت بيشتر از سوی مسئولان دولتی و ورزشی 
ــت، نيز بيان كرد: وزارت ورزش و جوانان و كميته  شده اس
ملی المپيك در آن حد كه مقدور بوده از تمام فدراسيون ها 
و تيم های ورزشی حمايت كرده اند. اميدوارم بتوانيم به اين 

حمايت ها در آينده نيز ادامه دهيم.
ــب يك مدال طلا، دو نقره و يك برنز  سجادی درباره كس

ــط ووشوكاران، گفت: طی جلسات فنی كه در پنج ماه  توس
ــته با كادر فنی و مسئولان فدراسيون ووشو داشتيم،  گذش
تحليل اين بود كه يك مدال طلا، دو نقره و يك برنز به دست 
آيد كه در صورت جلسه نيز اين موضوع وجود دارد كه همين 
اتفاق هم رخ داد. البته در ورزش ممكن است كه يك مدال 
طلا به نقره تبديل شود و همان طور كه ديديد لادور در طی 

رقابت خود پيش بود، اما در نهايت بازی را واگذار كرد.
ــه ای وزارت ورزش و جوانان  معاون ورزش قهرمانی و حرف
ــش كه حضور در بازی های آسيايی  ــخ به اين پرس در پاس
ــتاوردی  برای ورزش ايران و وزارت ورزش و جوانان چه دس
داشته است؟ تصريح كرد: بعد از المپيك، بازی های آسيايی 
دومين مجموعه ای از رقابت هايی است كه رشته های ورزشی 
مختلف دور هم جمع می شوند. بازی های آسيايی برای تمام 
كشورهای آسيايی از جمله ايران بسيار اهميت دارد. در واقع 
ــت كه در  ــكارانی اس اين رقابت ها فرصت خوبی برای ورزش
سطح جهان يا المپيك نمی توانند مدال آور باشند. همچنين از 
آنجا كه بازی های آسيايی پيش از رقابت های انتخابی المپيك 
برگزار می شود، ورزشكاران آمادگی بيشتری پيدا می كنند تا 
از اين فرصت خوب برای كسب سهميه بيشتر در بازی های 
ــتفاده كنند. در واقع اين سياست كلی شورای  المپيك اس
المپيك آسيا است و اساس راه ا ندازی بازی های آسيايی نيز 

همين موضوع است.
معاون ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان در 
پاسخ به پرسش ديگری مبنی بر اين كه تاريخ دقيق مراسم 
ــه زمانی خواهد بود؟ گفت: بعد از  ــل از مدال آوران چ تجلي
بازی های آسيايی و پاراآسيايی آن را برگزار خواهيم كرد. در 
واقع سعی می كنيم كه دير نشود و در همين سال 93 مراسم 

برگزار شود.

سجادی با اشاره به جلسه خود با شيخ احمد، رييس شورای 
المپيك آسيا، گفت: بعد از آن جلسه در بيشتر رسانه ها عنوان 
شد كه شيخ احمد از ايران برای گرفتن ميزبانی جام ملت های 
ــيا حمايت می كند، در صورتی كه اصلا او چنين حرفی  آس
ــزی را نگفته ام. همچنين ما در  ــزد و من نيز چنين چي را ن
آن جلسه راجع به مسائل مختلفی صحبت كرديم كه فقط 
ــانه ها بحث فوتبال آن را مطرح كردند. انگار كه فقط  در رس
فوتبال اهميت دارد! طی جلسه شيخ احمد راجع به ميزبانی 
ــيا نيز از من سوال كرد و در نهايت گفت  جام ملت های آس
ــران علاقمندان زيادی به فوتبال وجود دارد و ايران نيز  در اي
از امكانات خوبی برخوردار است. اميدوارم در گرفتن ميزبانی 

جام ملت های آسيا موفق باشد.
وی افزود: اصلا گرفتن ميزبانی جام ملت های آسيا ربطی 
 AFC به شورای المپيك آسيا ندارد و اين كار بايد از طريق

صورت گيرد.
سجادی درباره صحبت های خسرو قمری، رييس فدراسيون 
ــت ورود مربی  ــواری مبنی بر اين كه ممنوعي دوچرخه س
خارجی به ايران باعث ضعف در نتيجه گيری شد، بيان كرد: 
ما بايد در آوردن مربيان خارجی دقت بيشتری داشته باشيم. 
اگر قرار است مربی خارجی آورده شود، بايد ابتدا بررسی كنيم 
كه واقعا نياز به حضور آن مربی هست و از لحاظ كيفی چقدر 
با مربيان داخلی فاصله دارد. همچنين هدف از آوردن مربی 
خارجی نيز بايد مشخص شود كه هدف حضور در بازی های 
آسيايی، المپيك يا قهرمانی جهان است. به نظر من اگر در 

آوردن مربی خارجی در چارچوب حركت كنيم، بهتر است.
وی ادامه داد: ما سه ماه پيش موضوعی را به فدراسيون ها 
ــه اگر در نظر دارند مربی خارجی بياورند در  ابلاغ كرديم ك
يك كميته ای نظر مشورتی از ما بگيرند و بررسی بيشتری در 
اين زمينه انجام دهند. در واقع دو، سه نامزد داشته باشند كه 
ببينيم كدام يك بهتر هستند يا حتی ممكن است هيچ كدام 
ــه درد ما نخورند. گاهی اوقات مربيانی را می آوريم  از آنها ب
ــود می خواهند  و با وجود منابع مالی زيادی كه صرف می ش

آزمايش پس دهند كه اين غلط است.
معاون ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان با 
اشاره به اين كه اكثر مربيان كاروان ايران را ايرانی ها تشكيل 
می دهند،  گفت: در بازی های آسيايی مشاهده می كنيم كه 
اكثر مربيان ما در مجموع ايرانی  هستند. زمانی كه می خواهيم 
مربی خارجی بياوريم بايد ببينيم كه چه امتيازاتی نسبت به 
ــت يا  ــا دارد و بايد ببينيم كه مربی ايرانی بهتر اس ايرانی ه
خارجی. برای نمونه در واليبال پس از ولاسكو كه مربی خوبی 
ــواچ را آورديم كه در اين مدت كوتاه كه در تيم ملی  بود، ك
ــت نتايج خوبی گرفت و اين نشان می دهد كه  حضور داش
انتخاب فدراسيون خوب بوده است. در كل بحث حضور مربی 
خارجی بحث بسيار حساسی است و گاهی اتفاق می افتد كه 
ورزشكاران به سطحی می رسند كه ديگر آن مربی خارجی 

نيز نمی تواند پاسخگوی آنها باشد.

ميزبانی پرس�پوليس از تيم پرنوس�ان و خطرناک 
صنعتی در روزهای بازگشت علی كريمی به تمرينات 
اين تيم، تلاش چهار تيم برای ف�رار از بحران و يک 
تيم برای اخراج نش�دن س�رمربی اش، از مهمترين 

سوژه های روز نخست هفته دهم ليگ برتر است.
هفته دهم از رقابتهای فوتبال ليگ برتر باشگاه های كشور 
ــاری با برگزاری  ــنبه و جمعه هفته ج طی روزهای پنجش
ــت اين رقابتها  ــود، كه در روز نخس 8 ديدار پيگيری می ش
ــت، آنهم در  ــپوليس در خانه پذيرای تيم صنعتی اس پرس
روزهايی كه با حضور علی كريمی در تمرينات سرخپوشان، 
ــده و هواداران از اين تيم  ــته ش وضعيت آنها بهتر از گذش

سرخپوش برد می خواهند. 
ــدن  ــن روز ملوان برای اخراج نش ــای اي ــر بازی ه در ديگ
ــت در اكباتان  ــدان می آيد، راه آهن و نف ــت به مي ايراندوس
برای پايان دادن به بحران بازی می كنند و در قم تيم  صمد 
مرفاوی به فكر پيروزی و تيم مجيد جلالی در انديشه افزايش 
پيروزی های متوالی خود است، ديدارهايی كه در زير به آنها 

اشاره می شود:

ملوان بندرانزلی - گسترش فولاد تبريز
آخرين برد ملوانی ها به هفته پنجم باز می گردد، جائيكه 
پرسپوليس را در خانه شكست دادند اما بعد از آن روز رويايی، 
ــاوی و 2 شكست را متحمل شده تا به رده پانزدهم  2 تس
سقوط كنند. در اين شرايط كه ملوان و نصرت ايراندوست 
روزهای خوبی را سپری نمی كنند، اگر در اين بازی خانگی 
ــاهد آخرين حضور ايراندوست روی  پيروز نشوند، شايد ش
نيمكت اين تيم باشيم اما برد برابر حريف تبريزی، اين تيم را 

تاحدودی از بحران فعلی دور می كند.
ــت كه در ليگ امسال بسيار  البته حريف ملوان تيمی اس
پرنوسان بوده ولی به خاطر پيروزی دراماتيكش در هفته نهم، 
4 پله در جدول صعود كرد و به رده دهم رسيد. گسترشی ها 
ــان متزلزل است و اگر به  كه می دانند همچنان جايگاهش
ملوان ببازند، شايد به مثلث قعرنشينان اضافه شوند، ابتدا به 
فكر تساوی و سپس گرفتن 3 امتياز در زمين ملوان هستند، 

نتيجه ای كه رسيدن به آن بسيار سخت است.

راه آهن تهران - نفت مسجدسليمان
ــيار حساس و درعين  نبرد پائين جدولی ها در اكباتان بس
ــته 3  ــت، راه آهن ميزبان در 4 هفته گذش حال جذاب اس
شكست و يك تساوی به دست آورده و به خاطر اين نتايج 
تا رده دوازدهم پائين آمده است و نفت مسجد سليمان هم 

قعرنشين بدون برد ليگ است.
راه آهن تنها تيم بدون مديرعامل كه در شرايط نامناسب 
مالی قرار دارد، برای فرار از وضعيت فعلی و رسيدن به آرامش 
فنی، نياز به اين پيروزی دارد، همان موضوعی كه نفتی ها هم 
به دنبال آن هستند. مجيد باقری نيا كه تا به امروز و به خاطر 
ــتعفا داده، اميدوار  نتايج ضعيف تيمش تا به حال دو بار اس
است تا با بردن اين بازی تا حدودی از وضعيت فعی نجات 

يافته و اميدهای برای فرار از قعر، افزايش يابد.

صبای قم - سايپای البرز
از دست دادن پيروزی در اصفهان باعث شد صبا ششمين 
هفته بدون برد را هم سپری كرده و به رده نهم سقوط كند. 
آنها حالا در خانه محكوم به پيروزی هستند تا به روند نزولی 

خود در جدول رده بندی ليگ برتر پايان دهند و همچنان در 
بين تيم های مدعی قرار داشته باشند. 

ــت، كار  در اين بازی كه صمد مرفاوی نيازمند پيروزی اس
سختی را برابر تيم سايپا دارد، تيمی كه 3 پيروزی متوالی 
ــه رده چهارم صعود كرده  ــت آورده و ب در ليگ برتر به دس
است. سايپا قطعا در اين بازی برای رساندن تعداد پيروزهای 
متوالی خود به عدد چهار، به ميدان می روند تا حتی شانس 
صعود به رده های بالاتر را هم داشته باشد. قطعا رقابت جوانان 
دو تيم می تواند بازی زيبايی را در ورزشگاه يادگار امام )ره( 

قم رقم بزند.

پرسپوليس - صنعتی خوزستان
ــت و حواشی  ــپوليس آفتابی اس ــمان پرس اين روزها آس
بركناری علی دايی، مشكلات مالی و حضور حميد درخشان 
در اين تيم با تكيه بر برد هفته قبل برابر راه آهن و مديريت 
مناسب كادرفنی و مديريتی، به حداقل رسيده است. البته 
بحث جدايی عجيب مهرداد پولادی حاشيه جديدی برای 
سرخپوشان است و باطل شدن كارت پايان خدمت حسين 
ــكلات جديدی را برای كادرفنی اين تيم  ماهينی هم مش

جهت انتخاب تركيب اصلی ايجاد كرده است.
ــت هفته  ــرايط آنها در آخرين ديدار روز نخس ــن ش در اي
ــتند، يكی از 5 تيم  ــتان هس دهم، ميزبان صنعتی خوزس
ــم انتظار پيروزی بر اين تيم  پائين جدول كه هواداران چش
و صعود سرخپوشان به رده ای بهتر از هشتمی هستند. البته 
ــان را دست كم بگيرند،  اگر پرسپوليسی  ها اين تيم پرنوس
ممكن است همان اتفاقی كه در بازی با نفت مسجد سليمان 
ــان رخ داد، دوباره تكرار شود و آنها دوباره امتيازات  برای ش

حساسی را در خانه از دست بدهند.
حميد درخشان كه تلخی اين اتفاق را بيش از همه احساس 
كرده، از همان ابتدا تيمش را با شيوه منطقی و هجومی به 
ميدان می فرستد تا بتواند دومين بردش را در 3 هفته هدايت 
پرسپوليس بدست آورد. البته حضور علی كريمی در تمرين 
پرسپوليس، روحيه بازيكنان اين تيم را متحول كرده و آنها 
از همه نظر برای اين رقابت مهم و سرنوشت ساز كاملا آماده 

هستند.
اين پيروزی می تواند پرسپوليس را از بحران كاملا دور كرده 
و آماده رقابت مهم هفته يازدهم برابر سپاهان اصفهان كند، 
هرچند بردن صنعتی كه هفته پيش تراكتورسازی از شكست 
برابر اين تيم فرار كرد هم كار ساده ای نيست. قطعا شاگردان 
ــی در اين بازی انگيزه بالايی دارند تا بتوانند با  عبدالله ويس
ــيدن به امتياز در تهران، دوباره به جمع قعرنشينان باز  رس
نگردند. شكست و يا حتی مساوی در اين بازی، ممكن است 
صنعتی را به مثلث فانوس بدستان باز گرداند اما پيروزی در 
تهران هرچند كار بسيار سختی است ولی يك اتفاق بزرگ 

برای اين تيم اهوازی خواهد بود.

معاون ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان:

 90 درصد پیش بینی ها محقق شده است

هفته دهم ليگ برتر فوتبال؛

پرسپوليس - صنعتی؛ تحت تاثير بازگشت علی كريمی

پنجشنبه -سوم مهر ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3545

 ايمان :سرمربی تيم فوتبال صبا گفت: نفرات جايگزين 
در تيم ما مقداری آن چيزی كه می خواهيم را برآورده 

نمی كنند و اميدوارم اين مسئله هم حل شود.
صمد مرفاوی  عصر روز گذشته در كنفرانس مطبوعاتی پيش 
از ديدار تيم های صبا و سايپا اظهار داشت: هفته دفاع مقدس 
را گرامی می دارم و اميدوارم هر ساله اين دفاع و ياد شهدا را 
گرامی بداريم. بازی با سايپا سخت و تاكتيكی است. برای تيم 
حريف هم اين سختی و دشواری وجود دارد. سايپا از تاكتيكی 
فوتبال خوبی را ارائه می كند و توانسته نتيجه خوبی هم بگيرد.

وی ادامه داد: اميدوارم بازی خوب و هوشمندانه ارائه دهيم 
كه بازی را به سود خود به پايان برسانيم. ما هم شرايط مان 
خوب است و اميدوارم با برنامه ريزی كه كرديم بازی را به نفع 

خود تمام كنيم.
سرمربی صبا در خصوص محروم و مصدومان تيمش اظهار 
ــن زاده و مهدی زاده مصدوم  ــت: محروم نداريم اما حس داش
هستند و بايد ببينيم برای بازی فردا شرايط شان چگونه است. 

اميدوارم با نفرات ديگر بتوانيم بازی خوبی انجام دهيم.
ــی بازيكنان مخصوصا در  ــور د ميزان آمادگ مرفاوی در م
ــد: آمادگی بازيكنان خوب است و پس  خط دفاعی يادآور ش
ــت كه آماده هستند و با توجه به  از اين هفته ها طبيعی اس
تيم حريف و شرايط فنی آنها سعی می كنيم تاكتيك خود 

را انتخاب كنيم.
وی در مورد اينكه بازيكنی در صبا وجود دارد كه با مشكل 
ــده باشد، گفت: موردی  جعلی بودن كارت معافيت روبرو ش
نديدم نمی دانم منظورتان كدام بازيكن  است. چنين چيزی 

به باشگاه گزارش نشده است. همه بازيكنان را در اختيار داريم 
و مشكلی نداريم.

سرمربی صبا در مورد شرايط روحی و روانی بازيكنان گفت: 
آگاه هستيم كه تيم حريف از لحاظ روحی و روانی و تاكتيكی 
پيشرفت داشته است. سعی می كنيم بازی خوبی ارائه دهيم و 
امتياز را به دست آوريم. هفته گذشته برای سپاهان مشكل ساز 
شديم كه اين می تواند برای ما اميدوار كننده باشد. اميدوارم 

فردا هم اين كار را انجام دهيم.
مرفاوی در مورد اينكه صبا بازی برده را با نتايج ديگر تغيير 
ــی دهد تصريح كرد: يك تيم وقتی گل می زند نمی تواند  م
تا دقيقه 90 حاشيه امنيت داشته باشد. به تراكتورسازی ای 
ــوادار دارد و  ــم ه ــت و ه ــه هم صدر جدول اس ــم ك باختي
شرايطيش فرق دارد. سپاهان هم بهترين مهره های فوتبال 
ايران را دارد. ما با اين تيم مساوی كرديم. در بازی با راه آهن 
هم كه به تساوی رسيديم اگر خطای پنالتی اشتباه به سود 
تيم حريف گرفته نمی شد بازی مساوی نمی شد. اين اتفاقات 
در فوتبال پيش می آيد اما تمام سعی و تلاش مان اين است 
ــت می آوريم را حفظ كنيم. قبول ندارم  كه نتيجه كه به دس
ــت از لحاظ بدنی شرايطمان بد نيست اما  كه تيم آماده نيس
نفرات جايگزين در تيم ما مقداری آن چيزی كه می خواهيم را 

برآورده نمی كنند. اميدوارم اين مسئله هم حل شود.
وی در مورد اينكه در بازی با سپاهان بازيكنی را در تركيب 
ثابت قرار داده كه اولين حضورش بود، تصريح كرد: هر بازيكنی 
ــات خودش بود. اگر در  كه در تركيب قرار گرفت مزد زحم
تمرينات به خواسته های ما رسيد فرقی نمی كند چه كسی 

باشد. داوود بهادری بازيكن آينده داری است كه تلاش زيادی 
انجام می دهد. ما هم از او راضی بوديم اما بايد اعتماد به نفس 
بيشتری پيدا كند كه نياز به زمان دارد نمی خواهيم نيروهای 
خود را به راحتی از دست بدهيم. بازيكن جوانی كه بد باشد 
ممكن است با بازی گرفتن بی موقع باعث شويم محو شود. بايد 

با آنها محتاطانه پيش رويم.
ــرايط خوبی داشت  مرفاوی در خصوص ماركو نيز گفت: ش
ــتفاده كرديم و اگر لازم باشد در آينده  و در بازی هم از او اس
ــت كه الان نفرات ما آماده  ــتفاده می كنيم. مهم اين اس اس
هستند. اين باعث خوشحالی ماست كه بازيكنان با انگيزه كار 

می كنند.

مرفاوی: 

بازی با سايپا سخت و تاكتيکی است



5 علمی و سلامت

اين خوراكی ها استرس را تشديد می كنند 

يک متخصص تغذيه درباره افزودنی ها و نگهدارنده هايی مانند نيتريت و 
نيترات كه به مواد غذايی مانند سوسيس، كالباس  و ماهی دودی جهت تثبيت 
رنگ و جلوگيری از فساد اضافه می شود، گفت: اين مواد در صورت تركيب 
با آمين ها، موادی به نام نيتروزامين ها را توليد می كنند كه اين مواد بالقوه 

سرطان زا و محرک هستند و موجب تشديد استرس می شوند. 
دكتر مينو فروزانی با بيان اينكه در سنين بالای 40 سال كاهش متابوليسم )سوخت 
و ساز( بدن، فرد را برای استرس آماد ه تر می كند، گفت: در اين شرايط هورمون هايی 

ترشح می شوند كه اشتها را زياد و چربی را ذخيره می كنند. 
وی با تاكيد بر اهميت كاهش مواد غذايی  استرس زا از برنامه غذايی روزانه گفت: 
كافئين ماده ای محرک است كه در قهوه، چای، كولاها، شكلات و برخی از داروها وجود 
دارد. مصرف زياد مواد غذايی حاوی كافئين همانند استرس عمل می كند و گاهی اوقات 

علائم آن را بدتر می كند. 
اين عضو هيات علمی دانشگاه علوم پزشكی تهران افزود: مواد محرک، ترشح اسيد 
معده و هورمون های تيروئيدی را بيشتر می كنند. اين مسئله ضمن ايجاد اضطراب، 

فعاليت كليه ها را نيز افزايش داده و دفع ادراری نيز بيشتر می شود. 
فروزانی يادآور شد: كافئين همچنين جذب آهن دريافتی از طريق مواد گوشتی را 

مهار می كند و سبب ايجاد كم خونی ناشی از فقر آهن می شود. 
وی با اشاره به اينكه اغلب مردم كافئين را به عنوان عاملی محرک برای افزايش 
انرژی مصرف می كنند، گفت: اين يك احساس كاذب از انرژی زا بودن است، زيرا درعين 
حال باعث خستگی غدد فوق كليوی می شود،چراكه ترشح هورمون های آدرنالين كه 

هورمون های استرس ناميده می شوند از غدد فوق كليوی ترشح می شوند. 
اين متخصص تغذيه گفت: كافئين می تواند سردرد ايجاد كند؛ بنابراين مصرف آن 
بايد كنترل شده باشد و در صورت تمايل به مصرف قهوه ، می توان از قهوه  بدون كافئين 

استفاده كرد. 
فروزانی با بيان اينكه از عوامل محرک ديگر نوشيدنی های گازدار است، گفت: اسيد 
فسفريك موجود در نوشابه های گازدار با بر هم زدن تعادل كلسيم و فسفر و خروج 
كلسيم از استخوان ها باعث آسيب های استخوانی و افزايش خطر پوكی استخوان بويژه 

در زنان می شود كه به دنبال مصرف طولانی مدت بروز می كند. 
وی افزود: اسيد فسفريك موجود در اين نوشابه ها در رقابت با اسيد هيدروكلريك 
معده عملكرد صحيح معده را تحت تاثير قرار می دهند. هنگامی كه معده ناكارآمد 
می شود، غذای مصرفی به صورت گوارش نيافته باقی می ماند و سبب سوء هاضمه و نفخ 
می شود كه اين موضوع در ايجاد حس و حال ناخوشايند بسيار موثر است. اما آب های 

معدنی و آب چشمه فسفر ندارند. 
رنگ   حفظ  برای  كه  است  افزودنی هايی  از  گلوتامات  منوسديم  گفت:  فروزانی 
سبزی های كنسروی و گوشت های پخته استفاده می شود. علاوه بر آن در صنايع 
غذايی برای تشديد طعم، مصرف دارد. اين تركيب شيميايی می تواند در ايجاد سردرد، 

واكنش های پوستی و سوزش در ناحيه  پشت گردن نقش داشته باشد. 
وی در پايان خاطر نشان كرد: بهترين راهكار برای كاهش اثرات مواد افزودنی، 

اجتناب از مصرف غذاهای حاوی مواد افزودنی است. 

ني��م ت��ای علمی   فن��اوری

يک فسيل ماهی چند ميليون ساله به تازگی در چين كشف شد كه صورت و 
چهره او تقريبا مانند چهره های امروزی است.

گروهی از محققان از آكادمی مردم چين با تجزيه و تحليل و ساخت فسيل های سه 
بعدی دريافتند لايه ای از رسوب كه در اين فسيل وجود دارد به 419 يا 443 ميليون سال 
پيش باز می گردد.  دانشمندان معتقدند احتمالا اين فسيل متعلق به فردی باستانی در آب 
در حال شنا كردن بوده است شكارچی در حال شكار كردن ماهی های دريايی بوده است.  

انتقال فايل از طريق اينترنت در ويندوز فون 
حتما برايتان پيش آمده كه فايلی با حجم بالا را بخواهيد به گوشی ويندوز 
فون تان انتقال دهيد با اين آموزش همراه باشيد تا روش انجام آن را توضيح دهيم.

با رفتن به استور گوشی و جستجوی easy transfor و ذخيره و نصب آن، شما توانايی 
انتقال فايل توسط اينترنت بی سيم را داريد. به شرطی كه گوشی و كامپيوتر تان هر دو به 
يك مودم اينترنت وصل شوند. برنامه  easy transfor را باز كنيد. آدرس IPای كه 
گوشی نمايش می دهد را در مرور گر وب رايانه خود وارد كنيد.مشاهده می كنيد كه تمام 
فايل های درون گوشی در مرور گر وب باز می شود و اجازه دريافت و يا فرستادن فايل را 

به شما می دهد. 

تهيه مدل سه بعدی فوق واقعی از يک پيرزن
محققان با استفاده از روش فتوگرامتری، مدل سه بعدی از يک پيرزن را با ريزترين 

جزئيات چهره طراحی كرده اند. 
برای تهيه مدل سه بعدی فوق واقعی از يك پيرزن، محققان انگليسی از روشی موسوم به 
فتوگرامتری )photogrammetry( استفاده كردند؛ با كمك 94 دوربين، اسكن بسيار 
دقيقی از چهره پيرزن تهيه شد.  برای واقعی تر جلوه دادن مدل، موهای مدل واقعی با كلاه 
مخصوصی پوشانده شد.  تمامی جزئيات صورت شامل رنگ صورت، سايه ها، چين و چروک ها، 
حتی اجزای چشم با حداكثر دقت در زاويه 360 درجه اسكن شدند.  در مرحله بعد يك عكس 
پانورامای كروی از غروب خورشيد تهيه شد كه با اسكن چهره پيرزن تركيب شد؛ با استفاده 
از نرم افزار مدل سازی سه بعدی، لايه های پوست، چشم، رنگ ها و سايه ها بدقت طراحی شدند.  
مهمترين بخش برای واقعی جلوه دادن يك مدل سه بعدی، طراحی دقيق اجزای چشم است 
كه محققان بدقت آن را طراحی كرده و حتی مجاری اشك را با استفاده از لايه های رنگ 

ديجيتال به تصوير كشيدند؛ اين مدل سه بعدی تفاوت بسيار كمی با نمونه واقعی دارد. 

هدست جديد با قابليت رهگيری 360
 درجه حركات سر 

شركت Oculus VR به تازگی از هدست واقعيت افزوده ای رونمايی كرده كه از 
نمونه پيشين خود سبک تر بوده و قادر به رهگيری 360 درجه حركات سر كاربران 

بازی های رايانه ای است. 
»برندن آيريب«، رئيس شركت سازنده، هدست مدل Crescent Bay را در طی كنفرانس 
Connect اين شركت رونمايی كرد.  اين سيستم با قدرت رهگيری 360 درجه قادر به 
نظارت دقيق بر حركات سر كاربر است و چنين توانايی، انجام بازی های رايانه ای را واقعی تر 
و همه جانبه تر خواهد كرد. فناوری ابداعی در مقايسه با نمونه كنونی هدست DK2 دارای 
 3 Note تفكيك پذيری بالاتری برای هر چشم است.  نسخه كنونی، دارای نمايشگرهای
گلكسی سامسونگ است اما كارشناسان مدعی اند آخرين نسخه مجهز به صفحه نمايشگر 

Note 4 است. 

نرم افزاری هوشمند
 نفس كشيدنتان  را اصلاح می كند 

يک نرم افزار هوشمند می تواند شيوه نامناسب نفس كشيدن را در افراد اصلاح 
كند.

كارشناسان به تازگی يك وسيله ی بازی كوچك توليد كرده اند كه در تعامل با گوشی 
تلفن همراه می تواند شيوه تنفس فرد را اصلاح كند. گفتنی است، در اين روش فرد تشويق 
به يادگيری چگونگی تنفس عميق می شود و به اين ترتيب ضربان قلب او بهبود پيدا 
می كند. بررسی ها نشان می دهند اين نرم افزار بويژه می تواند برای افراد دچار استرس فراوان 

بسيار مفيد باشد. 
 برای استفاده از اين نرم افزار فرد بايد جلوی دستگاه تنفس كند و دستگاه به اين صورت 
می تواند نحوه تنفس فرد را مونيتور كند. به طور متوسط هر انسان 15 بار در دقيقه نفس 
می كشد كه با اين روش به 6 بار كاهش پيدا می كند. اين دستگاه توسط كابل usb  و 

اتصال تلفن همراه شارژ می شود. 

آيا ربات ها انسان را به كشتن خواهند داد؟ 
محققان انگليسی در آزمايشات جديدشان به دنبال كشف اين نکته بودند كه 
آيا ربا تها قادر به نجات دادن جان انسان ها در شرايط مرگ و زندگی هستند يا خير 

و نتايج حاصله آن ها را حيرت زده كرد. 
دانشمندان حاضر در اين مطالعه دريافتند صرف نظر از عملكرد منطقی ربات، يك ربات 

اخلاق گرا در تمامی موقعيت های خطير قادر به عملكرد نخواهد بود. 
پروفسور »آلن وينفيلد« از دانشگاه غرب انگليس در مطالعاتش ايده يك دام اخلاقی را 
ارائه داد كه در آن، يك ربات بايد از افتادن ديگر ربات ها در يك حفره جلوگيری می كرد. 
ربات اخلاقی )Ethical Robot( حاضر در اين تحقيق توانست در نيمی از اين دفعات از 
دو انسان يكی را نجات دهد و اين برخلاف داشتن وقت كافی برای نجات هر يك از آن ها 

در هر بار بود. 

ربات  به عنوان  را معرفی كردند كه  ربات سومی  ادامه  تيم علمی اش در  وينفيلد و 
انسان نمای دوم عمل می كرد و ربات اخلاق گرا با اين چالش مواجه بود كه بايد كدام يك از 
اين دو را نجات دهد. محققان با كمال تعجب دريافتند از 33 بار، ربات توانست دو ربات ديگر 

را فقط سه بار نجات دهد در حالی كه وقت كافی برای نجات آن ها را داشت. 
مشكل اين جاست كه ربات مزبور گاهی اوقات ربات انسا ن نمايی را می بيند و به سمت 
آن حركت می كند اما وقتی متوجه حضور ربات ديگر می شود، نظرش را تغيير می دهد. اين 
در حالی است كه ربات اخلاوقت كافی برای نجات دست كم يكی از دو ربات را داشت اما 

نيمی از اوقات هر دو رها كرد. 
اين نتايج می توانند دارای مفاهيمی برای خودروهای خودران باشند كه شايد زمانی مجبور 

شوند بين نجات دادن مسافرانشان يا نجات دادن رانندگانشان انتخاب كنند. 

طراحی لباس پيشرفته غواصی 
برای نفوذ به عمق دريا 

محققان آمريکايی و يونايی قصد دارند با استفاده از جديدترين و پيشرفته ترين 
لباس غواصی، اكتشافات جديدی را در محل كشف قديمی ترين رايانه آنالوگ 

جهان انجام دهند. 
در حال حاضر غواصان با لباس های موجود می توانند تا عمق 60 متری نفوذ كنند؛ اما لباس 
غواصی جديدی كه توسط محققان مركز تحقيقات Nuytco در كانادا طراحی شده است، 

امكان نفوذ به عمق 150 متری دريا را فراهم می كند. 
لباس غواصی Exosuit با ظاهری شبيه لباس فضانوردان، از جنس آلومينيوم ساخته 
شده و از 18 مفصل در قسمت دست و پاها تشكيل شده است؛ اين فناوری دارای چهار 
پيشرانه 1,6 اسب بخار در قسمت پشت لباس برای حركت راحت تر غواص در عمق دريا با 

سرعت متوسط است. 
باستان شناسان آمريكايی و يونانی قصد دارند با استفاده از اين لباس غواصی، اكتشافات 

جديدی را در محل كشف قديمی ترين رايانه آنالوگ جهان انجام دهند. 
مكانيسم آنتيكيترا )Antikythera mechanism( نخستين رايانه جهان ناميده 
می شود كه قدمت آن به قرن يكم پيش از ميلاد مسيح باز می گردد؛ اين وسيله كه متشكل 
از 40 برش و چرخ دنده است، برای انجام محاسبات اخترشناسی و رهگيری چرخه منظومه 

شمسی استفاده می شد. 
نخستين رايانه آنالوگ جهان سال 1900 ميلادی در اطراف جزيره آنتيكيترا در يونان 
كشف شد.  با كمك لباس غواصی جديد Exosuit محققان قادر به نفوذ به عمق 150 متری 

اين منطقه و كشف نمونه های ارزشمندتری مشابه مكانيسم آنتيكيترا خواهند بود. 
برای انجام دور جديد تحقيقات، علاوه بر استفاده از لباس غواصی جديد از تجهيزات 
نقشه برداری رباتيك و دستگاه پيشرفته تنفسی برای افزايش مدت زمان حضور غواص زير 

آب استفاده خواهد شد. 

8ماده غذايی كه پس از تاريخ انقضا 
هرگز نبايد مصرف شوند 

تاريخ انقضا بر روی بسته بندی مواد غذايی درج شده و به اين وسيله مصرف 
كننده از تاريخ توليد و انقضا محصول مطلع می شود. مصرف برخی مواد غذايی 

بعد از تاريخ انقضا موجب افزايش خطر ابتلا به بيماری ها می شود. 
محققان استراليايی اظهار كردند: برخی مواد غذايی نبايد حتی يك روز بعد از انقضا 

مصرف شوند. اين مواد غذايی به شرح ذيل است: 
سبزی های بسته بندی و خردشده: اين مواد بعد از تاريخ انقضا مكان مناسبی برای رشد 

باكتری های عفونت زا هستند. 
توت تازه: شستن كامل توت بعد از خريد بسيار بااهميت است. توت مكان مناسبی برای 
انگل هاست و موجب اسهال در انسان می شود. اگر تاريخ مصرف آن به پايان رسيده و حالت 

خرابی دارد حتما از مصرف آن خودداری كنيد. 
گوشت بسته بندی شده: با به پايان رسيدن تاريخ مصرف گوشت باكتری ليستريا در 
آن رشد كرده هر چند اين ماده غذايی در يخچال نگهداری شود. اگر رنگ گوشت تغيير 

كرد يا بوی نامطبوعی داشت هرگز آن را مصرف نكنيد. 
تخم مرغ: مصرف تخم مرغ تاريخ گذشته نيز بسيار خطرناک است. باكتری ها در پوسته 

تخم مرغ رشد كرده و موجب عفونت خواهند شد. 
گوشت چرخ كرده: مصرف اين ماده غذايی تاريخ گذشته يا حتی پيش از اينكه تاريخ 
مصرف آن به پايان برسد اگر در مكان مطلوب و طبق اصول بهداشتی نگهداری نشود نيز 

بسيار خطرناک است. 
پنير: زمان انقضا پنيرهای مختلف متفاوت است. بخصوص اگر پنير از شيرغيرپاستوريزه 

تهيه شده باشد موجب عفونت خواهد شد. 
جوانه ها: جوانه ها برای رشد نياز به محيط گرم و مرطوب دارند. متاسفانه اين محيط 
برای رشد بسياری از باكتری ها مناسب است. به دليل اينكه اين مواد به صورت خام مصرف 

می شوند بهتر است بعد از پايان رسيدن زمان انقضا مصرف نشوند. 
مرغ خام: به دليل خوب پخته نشدن مرغ باكتری های بسياری در آن رشد می كنند. 
اگر مدت مصرف آن به پايان برسد قطعا عفونت در بدن نيز حتی با پخته شدن آن افزايش 

می يابد. مصرف مرغ تاريخ مصرف گذشته ارزش خطر كردن ندارد. 

با اين بيماری تبديل به فرد ديگری می شويد 
بيماری ژيگانتيسم علاوه بر افزايش قد موجب بروز تغييراتی در صورت صدا 

و بافت عضلانی بدن می شود.
غلام حسين امير حكيمی فوق تخصص درون ريز و برون ريز در خصوص اينكه كدام 
بيماری ها باعث افزايش قد می شود، گفت: اگر قبل از بلوغ بيماری ژيگانتيسم و بعد از بلوغ 

بيماری آكرو مگالی رخ دهد قد چندين سانت افزايش پيدا می كند.
وی گفت: تومور هيپوفيز كه مولد هورمون رشد است چنان چه قبل از دوران بلوغ رخ 

دهد در فرد افزايش پيدا می كند.
اين متخصص با اشاره به اينكه بيماری ژيگانتيسم علاوه بر بلندی قد تاثيرات غير عادی 
از جمله تغيير شكل در صورت صدا، بافت عضلانی و مشكلات عصبی در فرد می گذارد، 

گفت: به طور كلی افزايش هورمون رشد سبب بزرگی برخی از قسمتهای بدن می شود.
وی به تاثير بروز بيماری آكرومگالی بعد از دوران بلوغ اشاره كرد و گفت: اين بيماری 
نادر بوده و با افزايش سطح هورمون رشد دستها، پاها و برجستگی غير معمول چانه و فك 

اتفاق می افتد.
حكيمی در پايان گفت: از ديد طب سنتی اين بيماری بافت نرم را از بين می برد ولی 

بافت استخوان باقی می ماند كه ممكن است با عمل جراحی درمان شود.

راه تشخيص آلزايمر تا قبل از 50 سالگی 
آلزايمر نوعی فراموشی بوده كه فرد دچار اختلال در عملکرد مغزی شده و 

بايد دانست كه سن زود رس در آلزايمر 50 سالگی است.
محمد علی اكبريان متخصص مغز و اعصاب گفت: آلزايمر يا نفيان نوعی فراموشی است 
و مشخصه نفيان به اين گونه بوده كه فرد دچار اختلال در عملكرد مغزی می شود  كه با 

سير پيشرونده و معمولا در سنين بالا اتفاق می افتد.
وی ادامه داد: سن بيماری آلزايمر در صورت زودرس بودن حدود 50 سالگی بوده و 
اگر دير رس باشد از 60 سال به بالا رخ می دهد و هر قدر كه سن افزايش يابد شيوع اين 
عارضه بيشتر می شود افراد 55 تا 60 سال بين 3 تا 5 درصد دچار اين اختلال می شوند اما 

در سن 85 سالگی حدود 35 درصد به اين عارضه قبلا می شوند.
وی تصريح كرد: آلزايمر به صورت اختلال در شناخت است و شناسايی افراد نسبت به 
 مواردی كه از قبل ذهنيت داشته اند كاهش يافته و يا به كلی از بين می رود بايد دانست كه 
حافظه نزديك اين افراد از بين می رود اما خاطره دور آنها باقی می ماند افراد مبتلا به نفيان 
از طريق سنجش ذهنی تست می شوند. از ديگر تشخيص آلزايمر گرفتن MRI از مغز 

بوده كه ميزان لاغر شدن و چروكيدگی مغز را مشخص می كند.
وی گفت: از طريق آزمايش های خونی از جمله تست های تيروئيد، تست  های 
ويتامينی به خصوص كمبود ويتامين b12 و تست های كبدی و بيماری های متابوليك 
)سوخت و سازی( می توان ساير بيماری هايی را كه ممكن است علائم عارضه آلزايمر را 
تقليد كنند اما آلزايمر نباشند را مشخص كرد. اكبريان بيان كرد: در خانواده هايی نيز 
ممكن است آلزايمر به صورت ژنی منتقل شود كه با اندازه گيری ژن می توان تشخيص 
داد تا چه حد اين بيماران قابل ياری كردن هستند. گروهی از افراد مبتلا به آلزايمر نيز 
وجود دارند كه به دليل بيماری های مختلف عروقی و خون رسانی به مغز اين مشكل 

در آنها ايجاد می شود.
سيگار، دخانيات و سابقه ی ضربه مغزی سر 

عامل مهم ابتلا به آلزايمر
وی افزود: همچنين مصرف سيگار دخانيات، مشروبات الکلی و سابقه ضربه م 
غزی، افراد را بيشتر تهديد ابتلا به آلزايمر می كند افرادی كه از مغز خود استفاده 
نمی كنند در معرض ابتلا به آلزايمر قرار دارند كه اين افراد بيشتر كتاب مطالعه 

كنند جدول حل كنند و مغز خود را به فعاليت وادار كنند.
وی خاطرنشان كرد: افرادی كه بيماری های متابوليكی نظير ديابت، بالا بودن اوره خون، 
اختلال در كبد و كليه و همچنين بالا بودن چربی خون، غلظت خون، فشار خون و 
بيماريهای قلبی دارند بايد تشخيص داده شوند چرا كه اين افراد در معرض ابتلا به آلزايمر 
هستند. وی اذعان داشت: افراد مبتلا به نفيان يا فراموشی بايد ورزش مداوم و منظم انجام 
داده از مايعات و ويتامين ها بيشتر استفاده كنند تا ابتلا به آلزايمر كاهش يافته و در صورت 

مبتلا شدن داروهايی برای كنترل اين عارضه وجود دارد.

كمبود اين هورمون هوش رياضی تان
 را كم می كند 

كمبود يک هورمون در دوران بارداری می تواند به شدت بر كاهش هوش 
رياضی نوزادان موثر باشد.

پژوهشگران دريافته اند عدم داشتن هوش رياضی در اطفال به دليل كمبود هورمون 
تيروكسين در بدن مادر در دوران بارداری رخ می دهد. 

گفتنی است، براساس تحقيقات صورت گرفته بر روی 700 كودک كه در سال 2011 
صورت گرفته اين نتيجه بدست آمده است كه كاهش هورمون رشد در بدن جنين می تواند 
بر هوش رياضی كودک بويژه در سنين 5 سال به بالا موثر باشد.  بررسی ها نشان می دهند، 
كار شناسان هشدار می دهند مادران باردار در دوران بارداری حتما تحت نظارت پزشك از 
يد استفاده كنند زيرا كمبود يد و به تبع آن كاهش هورمون تيروكسين كه برای رشد 

كودک بسيار حياتی است می تواند اثرات جبران ناپذير بر هوش كودک بگذارد.

رايحه هايی خوشبو اما مرگبار برای جنين 
برخی از مواد خوشبو و پرعطر كه توسط مادران باردار استفاده می شود 

می تواند يک عامل مرگبار برای جنين ها باشد.
كار شناسان هشدار می دهند استفاده مادران باردار از مواد آرايشی و عطری در اين زمان 
می تواند سبب آسيب های فراوان به جنين شود.  گفتنی است، بر اساس پژوهش ها جنين 
در اين دوران می تواند بوی مواد آرايشی و معطر مانند انواع عطر ها، خوشبو كننده ها و 
همينطور انواع افشانه ها را درک كند و اين مواد می توانند از بدن مادر و از طريق جفت 
به جنين برسند.  بررسی ها نشان می دهند، اثر اين مواد همانند مواد پلاستيكی می تواند 
سبب انسداد و حساسيت مجاری تنفسی و ابتلای جنين به انواع بيماری های تنفسی مانند 

آسم پس از تولد شود.

حباب لامپی با قابليت كنترل توسط گوشی هوشمند 
شركتی در سان فرانسيسکو لامپ حبابی جديدی ارائه داده  كه می توان آن را با 

گوشی هوشمند كنترل كرد. 
لامپ LIFX می تواند خدماتی فراتر از روشن كردن محيط ارائه دهد زيرا قابليت اتصال به 
وای فای را دارد، دارای چندين رنگ و نسخه لامپ حبابی ال ای دی است و تمامی اين ويژگی ها را 

می توان با گوشی هوشمند كنترل كرد. 
طول عمر اين لامپ 25 سال اعلام شده و می توان آن را به آسانی با لامپ های كنونی جايگزين 
كرد. همچنين می توان برنامه نرم افزاری اين حباب را بدون پرداخت هيچ گونه هزينه ای دانلود 

كرد. 
كاربران می توانند رنگ حباب را با خلق و خوی خود هماهنگ كرده و زمان سنج را برای 

روشن كردن لامپ ها در صبح و بدون بيرون آمدن از تختخواب تنظيم كنند. 
نمونه اوليه اين فناوری معادل يك حباب لامپ رشته ای 60 واتی، روشنايی ساطع می كند. 

شركت LIFX Labs بهای هر يك از اين لامپ ها را 99 دلار اعلام كرده است. 

پايانی بر سوزاندن غذا با ماهيتابه هوشمند 
محققان آمريکايی ماهيتابه هوشمندی مجهز به حسگرهای مختلف طراحی 

كرده اند كه از سوختن غذا پيشگيری می كند. 
ماهيتابه هوشمند SmartyPans مجهز به حسگرهای وزن، حرارت، رطوبت سنج و 

زمان سنج است كه بطور مستقيم اطلاعات را به تلفن همراه يا تبلت كاربر ارسال می كند. 
اطلاعات در خصوص مدت زمان پخت، ميزان كالری مواد غذايی يا درجه حرارت ماهيتابه 

توسط بلوتوث به تلفن همراه ارسال می شود. 
با استفاده از برنامه نرم افزاری مخصوص، كاربر می تواند از راه دور بر روند پخت غذا نظارت 

داشته و از كاهش آب غذا يا توقف زمان پخت اطلاع پيدا كند. 
ماهيتابه از جنس آلومينيوم و تفلون ساخته شده و كاملا نچسب بوده و قادر به تحمل 

حرارتی بالغ بر 650 درجه سانتيگراد است. 
حسگرها توسط يك پوشش سراميكی ضدآب در زير لايه تفلون قرار داده شده اند و انرژی 

مورد نياز حسگرها توسط باتری پنج ولتی قابل شارژ تأمين می شود. 
برای استفاده از ماهيتابه دو حالت recipe mode و metrics mode در نظر گرفته 
شده است؛ در حالت اول اطلاعاتی مانند ميزان مواد مورد نياز برای پخت هر غذا بر اساس 
تعداد نفرات و كالری مشخص، مدت زمان پخت، رطوبت ظرف و درجه حرارت توسط سيستم 

مشخص می شود. 
در حالت دوم اطلاعات پخت غذا از جمله كاهش ميزان آب يا حرارت بيش از حد بصورت 

لحظه ای به تلفن همراه كاربر ارسال می شود. 
محققان بدنبال جذب سرمايه برای توليد تجاری ماهيتابه هوشمند SmartyPans هستند 

و انتظار می رود كه اين محصول از اكتبر 2015 با قيمت 189 دلار به بازار عرضه شود. 

رد پايی از چهره قديمی ترين انسان
 در اعماق دريا كشف شد 

يکی از لذت های دنيا كه خداوند در وجود انسان 
و  تازه  غذايی  مواد  خوردن  است  كرده  نهادينه 
خوشمزه است. هر ماده ی غذايی كه مصرف می كنيد 
هر چه تازه تر باشد ويتامين و مواد مغذی آن بيشتر و 

البته خوش طعم تر خواهد بود.
 لازم است در حين خريد با دقت بيشتر به انتخاب مواد 
غذايی بپردازيد تا بيش ترين استفاده را از خواص آن ببريد. 
در اين مطلب چند توصيه داريم كه به شما كمك می كند 
بيش ترين مواد غذايی تازه را به برنامه ی غذايی تان تزريق 
كنيد و از مواد غذايی مانده و كهنه شده و صدالبته بدون 

خاصيت دور باشيد. لطفاً ما را همراهی كنيد.
 

هر چه تازه تر بهتر
ميوه ها، سبزيجات و هر خوراكی خراب شدنی ديگر بعد از 
برداشت و توليد شروع به از دست دادن مواد مغذی و طعم 
خود می كند. در نتيجه هر چه در انتخاب و مصرف مواد 
غذايی به »تازگی، محلی و فصلی« بودن آن ها دقت كنيد 
می توانيد از طعم بهتر و همچنين خواص بيشتر آن ها استفاده 
ببريد و درعين حال كمترين آسيب را به محيط زيست بزنيد. 

ادامه ی مطلب را از دست ندهيد.
 

خودتان بکاريد 
درست است كه با زندگی مدرن و آپارتمان نشينی امروزی 
ديگر نه امكان اين كارها وجود دارد و نه وقت آن؛ اما بهترين 
و مطمئن ترين راه برای اينكه مواد غذايی )ميوه و سبزيجات( 
تازه را وارد برنامه ی غذايی تان بكنيد كاشتن آن در محل 

زندگی تان است. 
مصرف مواد غذايی فصلی را در الويت قرار دهيد. ميوه يا 
سبزيجاتی كه خارج از فصل مخصوص خود به بازار تزريق 
می شود جزو مواد غذايی سردخانه ای هستند كه مدت زمان 
زيادی انبار شده اند. علاوه بر اينكه اين مواد غذايی گران تر 

هستند ارزش غذايی كمتری نيز دارند؛ 
اگر امكان اين كار را نداريد بهترين كار اين است كه 
محصولات غذايی بومی بخريد. هر چه ميوه و سبزيجات را 
بيشتر ذخيره و انبار كنند بيشتر خواص و ارزش غذايی خود 
را از دست می دهند. در واقع زمانی كه محصولات غذايی از 
منطقه ای به منطقه ی ديگری ارسال می شود در اين بين 
حدود 10 درصد ارزش غذايی به ويژه ويتامين C خود را 

از دست می دهند. 

 
محصولات فصلی بخريد

مصرف مواد غذايی فصلی را در الويت قرار دهيد. ميوه يا 
سبزيجاتی كه خارج از فصل مخصوص خود به بازار تزريق 
كه مدت  غذايی سردخانه ای هستند  مواد  می شود جزو 
زمان زيادی انبار شده اند. علاوه بر اينكه اين مواد غذايی 
گران تر هستند ارزش غذايی كمتری نيز دارند؛ اما ميوه ها و 
سبزيجات فصلی به صورت فراوان و با قيمت مناسب تر وارد 

بازار می شوند و خواص بيشتری نيز دارند.

 زود به زود به خريد برويد
وقتی خريد می رويد كم خريد كنيد و بعد از خريد بلافاصله 
مصرف كنيد حتی اگر مجبور باشيد در هفته بيش از يك 
مرتبه به خريد برويد. باور بفرماييد زود به زود خريد رفتن 

ارزش اين را دارد تا مواد غذايی تازه و مغذی ميل كنيد.
 

دقيق و موشکاف باشيد
با دقت سبزيجات معطر و سبزيجات حساس و تردی مانند 
كاهو و غيره را انتخاب كنيد و با دقت آن ها پاک و تميز كنيد 

چون خيلی زود خراب و پلاسيده می شوند.
 

با احتياط و دقت ذخيره كنيد
اصول صحيح نگهداری و ذخيره سازی را ياد بگيريد چون 
نگهداری صحيح باعث حفظ تازگی و طراوت بيشتر مواد 
غذايی می شود. می توانيد در اين خصوص از مثلاً نانوا يا 

اغذيه فروشی ها  اطلاعات بگيريد.
آب ميوه ها و سبزيجات را بلافاصله بعد از آب گيری ميل 
كنيد؛ يعنی شما حدود دو تا سه ساعت وقت داريد كه يك 
آب ميوه ی تازه ميل كنيد. بيش از اين ساعت مواد مغذی 
آن از بين خواهد رفت قبل از استفاده اقدام به آماده سازی 

مواد غذايی كنيد.
سبزيجات را درست زمانی كه می خواهيد بپزيد و ميل 
كنيد، آماده و خرد كنيد. اولين برشی كه به هر ميوه و يا 
سبزی وارد می شود روند كاهش مواد مغذی و خراب شدن 
آن كليد می خورد. توجه داشته باشيد كه خيساندن طولانی 
مدت سبزيجات خردشده در آب نيز باعث كاهش مواد مغذی 
آن می شود. به عنوان مثال اگر سيب زمينی را پوست كنده و 
بخشی از آن را خرد كرده ايد و به مابقی آن نيازی نداريد آن 

را در كيسه فريزر پيچيده و حتماً داخل يخچال قرار دهيد.

 
اجازه دهيد مواد غذايی دور از نور خورشيد و در 

دمای محيط كاملا برسند
اجازه دهيد ميوه ها يا سبزيجات نارس، دور از نور خورشيد 
و در دمای محيط برسند. توجه داشته باشيد كه نور خورشيد 

ويتامين هايی مانند ويتامين A و C را نابود می كند.

گوشت را در انتظار نگذاريد
ماهی و گوشت قرمز را در عرض دو روز بعد از خريد حتماً 
مصرف كنيد. اگر می خواهيد آن ها را فريز كنيد بلافاصله بعد 
از خريد اقدام به اين كار نماييد. به خاطر اينكه اين مواد غذايی 
حاوی ميزان زيادی اسيدهای چرب هستند كه خيلی سريع 
خراب می شوند. هميشه گوشت و ماهی را در پايين ترين 
قسمت يخچال نگهداری كنيد كه سردتر است. هيچ وقت 
اجازه ندهيد آب گوشت يا ماهی نشت كرده و به ديگر مواد 

غذايی مانند سبزيجات برسد.
 

منوی هفته را در نظر بگيريد
برنامه ی غذايی داشته باشيد و موقع خريد منوی هفته را 
در نظر بگيريد و بر حسب آن خريد كنيد. توجه داشته باشيد 
كه سبزی و همچنين سبزيجاتی مانند كاهو، اسفناج و غيره 
حاوی ميزان زيادی آب هستند و خيلی زود پلاسيده شده 
و آن حالت تازگی خود را از دست می دهند. درحالی كه به 
عنوان مثال كلم ها، سبزيجات غده ای، كدو حلوايی، بروكلی، 
سيب و يا پرتقال و غيره مقاومت بيشتری دارند و مدت زمان 
طولانی تری نگهداری می شوند. در نتيجه اگر بدانيد كه 
در طول هفته برنامه ی غذايی تان چگونه است بهتر خريد 

می كنيد و تازه تر خواهيد خورد.
 

خيلی زود آب ميوه تان را ميل كنيد
آب ميوه ها و سبزيجات را بلافاصله بعد از آب گيری ميل 
كنيد؛ يعنی شما حدود دو تا سه ساعت وقت داريد كه يك 
آب ميوه ی تازه ميل كنيد. بيش از اين ساعت مواد مغذی 
آن از بين خواهد رفت. توجه داشته باشيد كه هر چه آب 
ميوه تان در مجاورت هوا باشد بيشتر اكسيد خواهد شد. 
توصيه می كنيم كمی از پوست ميوه يا سبزيجاتی كه آب 
گيری می كنيد را به آب آن اضافه كنيد تا ميزان فيبرهای آن 
بيشتر شود. به خاطر اينكه پوست اين مواد غذايی سرشار از 

فيبرهای غذايی است.
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اجتماعی6

گفت و گوی اختصاصی ايمان با پدر كتاب ايران:

تأليف يک كتاب كار دشواری است

 : اظهارداشت  ايمان  با روزنامه  ادامه گفت وگوخود  كار آفرين ملی در 
همواره در طول تحصيل علاقه مند بودم كه آنچه را كه در درس شيمی 
می دانم به نفرات بيشتری انتقال دهم كه اين كار جز با تاليف كتاب امکان 
پذير نبود و بدليل مشغله زياد تدريس، هيچ گاه فرصت نمی كردم كه اين كار 
را به صورت جدی انجام دهم و تأليف يک كتاب به گونه ای كه دانش  آموزان 
را از كلاس درس تا حد امکان بی نياز كند، كار دشواری است. هم تجربه ی 

تدريس می خواهد و هم حوصله ی زياد.
* شما دل پر دردی داريد.اگر وزير آموزش و پرورش بوديد، به طور متوسط 

به معلمان چقدر حقوق می داديد؟  
امروز درآمد يك بازيكن ليگ برتر در يك تيم شهرستانی با مدرک تحصيلی ديپلم 
برای يك فصل بازی، معادل 30 سال حقوق يك معلم با مدرک تحصيلی ليسانس 

است!!!
 به اعتقاد من، حقوق يك معلم برای سال 1393 بايد حداقل 3 ميليون تومان باشد. 
اين در حالی است كه در حال حاضر حقوق يك معلم حتی به يك ميليون و پانصد 
هزارتومان هم نمی رسد. شايد اگر امروز مسئولان وقت و متصديان بودجه ی كشور 
و وزارتخانه، اين مطلب را بخوانند، با خود بگويند فلانی عدد و رقم نمی شناسد يا از 
بودجه خبر ندارد اما به واقع من برای اين موضوع طرح عملی دارم كه اگر مجالش بود، 

مطرح می كنم.  اولين قدم در اين راه، تشكيل معاونت اقتصادی در وزارتخانه است. 
* شما كه با اين مشکلات مواجه نبوده ايد و درد كشيده  اين موضوعات 

نيستيد، پس چرا به اين مسائل می پردازيد؟
 عرض كردم درآمد من و امثال من ملاک قضاوت در حوزه ی آموزش نيست. در 
روزگار ما استفاده از كلاس های كنكور، يك ضرورت بوده و هست و تعداد دبيران 
حرفه ای كنكور محدود هستند و درآمد اين دبيران خاص است اما معلم كلاس اول 
دبستان چه كند؟! همان معلمی كه به من و شما خواندن و نوشتن آموخته، امروزه 
روزگارش چگونه است؟! درآمد بازنشستگی اش چقدر است؟! آيا كسی حال اين افراد 
را می پرسد؟! اگر من و امثال من اين موضوعات را مطرح نكنيم، چه كسانی بايد به اين 
موضوعات بپردازند؟! اگر خود فرهنگيان به اين موضوعات نپردازند و ارايه طريق نكنند، 
آن وقت سياستمدارانی از بيرون بدون اطلاع از وضعيت اين حوزه برای اين قشر تعيين 

تكليف می كنند و نتيجه اش همين می شود كه می بينيم!! 
* چه شد كه از تدريس و آموزش به سمت نشر و كتاب و انتشارات گاج 

حركت كرديد؟
 من چون خودم جزو دانش آموزان مناطق كم برخوردار تهران بودم و امكانات 
آموزشی در مدارس ما ضعيف بود، همواره در طول تدريس، علاقه داشتم، آنچه را 
كه در درس شيمی می دانم به نفرات بيشتری انتقال دهم. مثلاً به جای سالی هزار 
دانش آموز، يكصدهزار نفر، بلكه بيشتر از آن بهره ببرند و اين كار فقط از طريق تأليف 
يك كتاب جامع و خوب امكانپذير بود ولی به دليل مشغله ی زياد تدريس، هيچ گاه 
فرصت نمی كردم كه اين كار را به صورت جدی انجام دهم و تأليف يك كتاب به 
گونه ای كه دانش  آموزان را از كلاس درس تا حد امكان بی نياز كند، كار دشواری 
است. هم تجربه ی تدريس می خواهد و هم حوصله ی زياد. تا اينكه 1379، در يكی 
از روزهايی كه به عنوان دبير پروازی برای تدريس به يزد می رفتم، دوست فرهيخته 
و عزيزی كه هم اكنون در قيد حيات نيستند، به نام آقای مهندس حميد قندهاری از 
من خواستند كه يك روز هم در دبيرستان بهاباد كه در 200 كيلومتری شهر يزد واقع 
شده است، برای تدريس و رفع اشكال درس شيمی بروم. ايشان ساكن تهران بودند 
ولی در آن مقطع در روستای بهاباد كارهای تحقيقاتی و عام المنفعه می كردند. من 
هم با كمال ميل پذيرفتم. وقتی با بچه های آن روستا مواجه شدم، ديدم كه امكانات 
آموزشی در آنجا تقريباً صفر است ولی شوق اشتياق به يادگيری در چشمان تك تك 
آنها ديده می شد. آنها به صورت شبانه روزی با كتاب های آموزشی آن هم به صورت 
محدود، خودشان را برای كنكور آماده می كردند. تيم های 3 نفره تشكيل داده بودند، 
مثلاً كتاب آموزشی فيزيك به مدت دو روز در اختيار يك تيم بود و ساير كتاب ها 
در اختيار تيم های ديگر و به صورت چرخشی از اين تعداد محدود كتاب استفاده 
می كردند. آقای مهندس قندهاری می گفت: »اين دانش آموزان با همين امكانات، 
همه ساله رتبه های خوبی در كنكور كسب می كنند و اگر امكانات بيشتر باشد، قطعاً 
رتبه های بهتری به دست خواهند آورد.« بعد از بازگشت از يزد و مشاهده ی اثربخشی 
كتاب های آموزشی در روند تحصيلی دانش آموزان در نقاط كم برخوردار، بی درنگ 
شروع به تأليف كتاب شيمی به زبان ساده نمودم و سعی كردم تمامی تجارب دوران 
تدريسم را به زبانی شيوا و آسان برای دانش آموزان به رشته ی تحرير درآورم، به 

گونه ای كه يك دانش  آموز بدون نياز به معلم شيمی بتواند اين درس را بياموزد. 
تأليف اين كتاب حدوداً يكسال طول كشيد و هم زمان نيز قصد مهاجرت به كشور 
آلمان را برای زندگی و ادامه ی تحصيل داشتم. برای چاپ كتاب به ناشران زيادی 
مراجعه كردم، ولی همگی می گفتند اين كتاب  فروش نمی رود، چون سهم مطالب 
آموزشی آن نسبت به پرسش های 4 گزينه ای آن بيشتر است. در آن مقطع، كتاب های 
تست از فروش خوبی برخوردار بودند و به نوعی ابزار كار معلمان كنكور بودند؛ ولی 
من اعتقادم غير از اين بود، چون هدفم از تأليف اين كتاب، آموزش به دانش آموزان به 
زبان ساده بود. خصوصاً دانش آموزان نقاط كم برخوردار كه از امكانات آموزشی كنكور 
كم بهره يا  بی بهره بودند.  به ياد می آورم، سال 1380 يك ماشين پاترول داشتم و آن 
را فروختم و از وزارت ارشاد، مجوز چاپ كتابم را تحت عنوان »ناشر مؤلف« گرفتم 
و آن را در شمارگان 5000 نسخه چاپ كردم. ابتدا سعی كردم، كتاب ها را بفروشم 
كه در فروش با مشكلات زيادی از سوی كتابفروشان و توزيع كنندگان كتاب روبه رو 
بودم. من به عنوان يك معلم با اين بازار آشنا نبودم و آنها تا 50 درصد قيمت پشت 
جلد كتاب را برای حق توزيع و فروش می خواستند و اين موضوع برای من قابل قبول 
نبود، چون هزينه ی تمام شده آن كتاب، تازه بدون احتساب حق التأليف خودم بيش 

از 50 درصد بود. 
جالب اينكه می گفتند كتاب ها را به صورت امانی در اختيار ما قرار بده و پس از 
3 ماه مراجعه كن، هر تعداد را  كه فروخته باشيم پس از كسر 50 درصد از قيمت 
پشت جلد، پرداخت و الباقی را مرجوع می كنيم! من اين شرايط را نپذيرفتم و چون 
قصد سفر داشتم و كتاب را كتاب مفيدی می دانستم، تصميم گرفتم، تمامی 5000 
نسخه از كتاب را به دبيران شيمی سراسر كشور هديه دهم، بنابراين نامه ای نوشتم و 
ويژگی های كتابم را به معلمان توضيح دادم و همراه با كتاب از طريق مدارس برای شان 

به رسم هديه فرستادم. 
چند روز بعد از ارسال كتاب ها، يك اتفاق جالب افتاد و آن اينكه معلمان بعد از 
مطالعه كتاب، تقاضای خريد به تعداد زياد برای دانش آموزان خود را داشتند، گاهاً 
به تلفن درج شده در كتاب زنگ می زدند يا به دانش آموزان خود می گفتند اين 
كتاب را تهيه و با خود داشته باشند. طبيعی بود دانش آموزان برای تهيه ی كتاب 
به كتاب فروشی  ها مراجعه می كردند و كتاب فروشان و توزيع كنندگان، اين  بار حاضر 
بودند كتاب را با تخفيف 30 درصد به جای 50 درصد آن هم به صورت نقدی تهيه 

كنند. 
اين كتاب آنقدر با استقبال روبه رو شد كه دبيران و دانش آموزان خواهان ساير 
دروس با اين شيوه ی نگارش يعنی توضيح مفاهيم درس به زبان ساده به همراه 
پرسش های 4 گزينه ای بودند و من برای پاسخگويی به اين نياز، تصميم گرفتم كه 
از مهاجرت صرف نظر كنم و در شهريورماه 1381، مجوز انتشارات بين المللی گاج 

را گرفتم. 
* به نظرتان در دستيابی به هدف تان موفق بوده ايد؟

 من از آغاز تأسيس گاج، يك هدف اساسی را برای خودم در نظر گرفتم و آن 
»توسعه ی عدالت آموزشی« بود. به عبارت ديگر دوست داشتم كه تمام دانش آموزان 
بتوانند تا حد ممكن از امكانات آموزشی يكسان برخوردار باشند. اينكه تمامی امكانات 
آموزشی در كلانشهرها مستقر است و دانش آموزان شهرهای كوچك و روستاها و 
امكانات برخوردار نبودند، همواره  اين  از  دانش آموزان كم  بضاعت شهرهای بزرگ 
موجب به هم ريختگی ام بود و يك كتاب آموزشی جامع تنها راهكار ارزانی است كه 
می تواند عدالت آموزشی را برقرار كند.  من همواره به مؤلفان خود در گاج گفته ام كه 
تمام توان و تجربه ی خود را به كار گيريد و آنچه را كه می دانيد و برای دانش آموزان 
لازم و مفيد است را به زبان ساده و با يك طبقه بندی منحصر به فرد به رشته ی تحرير 
درآوريد و از مطرح كردن مفاهيم و مطالب خارج از كتاب درسی اجتناب كنيد، مگر 
آنكه آن مطلب در يادگيری مفاهيم كتاب درسی به صورت مستقيم تأثيرگذار باشد.

*به نظر شما معلمان و دانش آموزان از كتاب های شما راضی هستند؟
 اين سؤال را بايد از خودشان بپرسيد، من و همكارانم تمام تلاش مان را می كنيم و 
اميدواريم كه راضی باشند، آرمان ما در گاج، خدمت به دانش آموزان و معلمان و كسب 

رضايت آنهاست.                                                                    ادامه دارد...

مروری بر زندگانی و شخصيت
 حضرت فاطمه معصومه)س( 

كنار يكی از شبستانهای حرم مطهر حضرت معصومه )س( نشسته بودم . بعد از ظهری 
بودو ساعتی كه معمولا حرم مطهر خلوت تر از ساير ساعت ها است .

جمعيت هركسی مشغول كاری بود ؛ يكی زيارت و ديگری نماز و برخی هم مشغول 
گفت وگو.

در اين ميان چند تا كودک 3-4 ساله بيش تر از سايرين در فعاليت و جنب و جوش 
بودند و جيغ می كشيدند، با لا و پايين می پريدند، فضای بزرگ شبستان برای آن ها 

مكان مناسبی بود كه غلت بخورند و همديگررا دنبال كنند،  آن هم با چه سرو صدايی.
با اين كه اين جور مواقع زايران معمولا واكنشی  نشان نمی دهند و به كار خودشان 
مشغولند ؛ اما سرو صدای اين چند تا پسر بچه به اندازه ای بلند بود كه احساس كردم 
بعضی زائران از اين همه داد و قال ناراحتند و مثل اين كه از پدر و مادر بچه ها توقع دارند 

اندكی هم كه شده بچه ها را كنترل كنند.
از شما چه پنهان من هم از اين كه با اين همه سرو صداو جيغ و داد بچه ها تمركز 
خودم را از دست داده بودم و حواسم رفته بود سراغ اين ها، كمی ناراحت شدم ؛ اما چند 
لحظه بيش تر نشد كه فكر ديگری  به سراغم آمد و آن اين كه : مرقد مطهر كريمه اهل 
بيت  فضايی را دراختيار اين چند طفل معصوم قرار داده است كه برای چند د قيقه دور از 

محدوديت بازی كنند و سرو صدا را ه بيندازند و بالا و پايين بپرند.
بی ترديد اگر صاحب خانه اجازه نمی داد ، همه اسباب نيز اگردست به دست هم 
می دادند، نمی توانستند يكی  از اين بچه ها را اين جا جمع كنند . حالا كه خود كريمه اين 
بچه ها را بر  سفره خودش راه داده است ، به من و ما چه مربوط كه برای شيطنت بچه ها 

حدو رسمی تعريف كنيم ؟
اين بچه ها دنبال گرفتن سهميه خودشان از بارگاه آسمانی حضرت معصومه هستند. 

سهميه آن ها همين است كه بالا و پايين بپرند، طول وعرض شبستان را بپيمايند ، 
جيغ و فرياد بكشند و داددل خودشان را از دنوره كودكی بستانندو كجابهتراز اين حرم ؟

اين حقير می انديشد كه آستان آسمانی كريمه آفتاب ، سفره گسترده ای است پر از 
غذاهای رنگارنگ .  غذاهايی كه در زمين طبخ نمی شوند، درآسمان سرشته می شوند و 
بر اهل زمين عرضه می گردند و اين زمينيان هستند كه به فراخور حال خود از اين سفره 
لقمه بر می گيرند. برخی يك لقمه و برخی لقمه ها . برخی يك جرعه و برخی جرعه ها .

بعضی يك بار بر ضيافت خانه حضرتش فرود می آيند و برخی بارها و هركس به 
گستره ی خود، از اين سفره ره توشه می گيرد.

بر آستان جانان گر سرتوان نهادن/  گلبانگ سربلندی بر آسمان تو ان زد 
قد خميده ما سهلت نمايد اما /  بر چشم دشمنان تير از اين كمان توان زد

گرد دولت وصالش خواهد در گشودن /  سرها بدين تخيل بر آستان توان زد
كودكان با سرو صدای خود ، از فضايی كه اين بارگاه د راختيار آن ها گذاشته است ، 
بهره می برند، نوجوانان و جوانان با ديدن ظرافت و زيبايی های اين فضا چشم روشنی 
می گيرند، ميانسالان با فشاندن عطر مناجات كوره راهی به آن سوی افق باز می كنند. 
دختران به گونه ای ، مادران به شيوه ای ، پدران از راهی و هركس بنا به شور و حال و 
زبان قال و بيان حال . سهمی كه آيت الله شيخ عبدالكريم حائری يزدی ، از بارگاه ملكوتی 
فاطمه معصومه می گيرد ، گستره ای دارد به طول و عرض  تاسيس حوزه علميه ، بهره 
ای كه آيت الله بروجردی از اين عرصه می ستاند، تداوم و استمرار اين حوزه در زمانی است 
كه بی مهری های فراوانی برای اين دانشگاه شيعه در راه است و حظی كه آيت الله مرعشی 
از اين صحن و سرا می ستاند ، شصت سال برگزاری جماعت است و توده ها بزرگ مرد 
ديگر را به اين ها اضافه كن كه بسياری از آن ها پس از سال ها بهره برداری از اين آستان 
آسمانی، سر بر اين خاک نهادند، تا زمانی كه  مشتاقانه ازلحد برخيزند و آهنگ عرصه 
قيامت ساز كنند و چشم روشنی خود را شفاعت فاطمه معصومه قراردهند. فروتنی آيت 
الله بهجت را درمقابل ضريح اين بانو بارها ديد ه ايد و ديده ايم و ديده اند و حال چه آرام، 
در گوشه ای از حرم آراميده است ؟ هركس به فراخور حال از اين صحن  و سار هديه ای 
می ستاند، حتی كبوتری كه پر می ريزد تا دانه ای برچيند ، بر گنبد طلايی اش دور می 
زند تا طوافی در كارنامه اش بيندوزد ، حتی خورشيد كه سهم نگاه خود را بر گنبد عرش 
فاطمه معصومه)س( اسباب تداوم نور افشانی خود قلمداد می كند و ماه كه هر شب ابتدا 
به سلام اين بارگاه می آيد و سپس ستارگانش را به عنوان عرض ادب به اين آستان گسيل 
می دارد  . همه در تكاپو هستند تا  عرض ارادتی بكنند. آری ، عزيزانم ! از دست كودكانی 
كه وقتی وارد حرم می شوند سرو صدا می كنند و شيطنت آن ها گله می كند ، اصلا و ابدا 
ناراحت نشويد ، اجازه بدهيد سهم خود را از اين بارگاه به همين طريق بستانند . كم كم 
بزرگ می شوند و از اين سفره لقمه ديگری می گيرند و بهره ديگری می برند. اشتهای آنها 

روز به روز افزون می شود در اين آستان هركس به هوايی می آيد:
كسی به وصل تو چون شمع يافت پروانه/ كه زير تيغ تو مردم سری دگر دارد
به پای بوس تو دست كسی رسيد كه او/ چو آستان بدين درهميشه سردارد

بارگاه دختر آفتاب تجلی گاه خورشيد جهان افروز است كه به هر ويرانه می تابد. 
خورشيد اين آستان ، بر كاخ شاهان و كوخ گدايان به يك اندازه شعله می بارد و به 

گدايان بيش تر .
ويرانه ها را رونق می بخشد و درخت دل ها  را پر بار می سازد.

سهم خود را از اين عرصه فراموش نكنيم :
چنان به حسرت خاک در تو می ميرم  / كه آب زندگانی ام در نظرنمی آيد
مقيم بر سرراهش نشسته ام چون گرد/ بدين هوس كه بدين رهگذر باز آيد

با فرا رسيدن پاييز مراقب افسردگی فصلی باشيد

6 عامل تشديدكننده افسردگی
افسردگی می تواند دلايل و انواع مختلفی داشته باشد كه يکی از انواع اين 
اختلال كه البته از شايع ترين انواع آن محسوب می شود، افسردگی فصلی نام 
دارد. شايد شما نيز با تغيير فصول، تغييراتی را در خلقيات خود حس كرده 

باشيد.
برای مثال اغلب مردم با فرا رسيدن پاييز به دليل كم شدن مدت زمان تابش نور 
خورشيد در برخی روزها، دچار نوعی افسردگی موسوم به »اختلال عاطفی فصلی« يا به 
اصطلاح افسردگی فصلی می شوند. در چنين شرايطی اطلاع از عوامل تشديدكننده اين 

اختلال و در نتيجه پيشگيری از اين عوامل ضروری است.
6 عامل تشديدكننده افسردگی

 استرس: به گفته دكتر »دبورا سرانی« روانشناس بالينی دانشگاه »آدلفی« آمريكا، 
استرس زياد موجب ترشح هورمون كورتيزول می شود كه اين هورمون نيز به نوبه خود 
عامل بروز حالت های برانگيختگی، هيجان و زودرنجی است كه اين خود موجب فشار 
بر جسم و ذهن ما می شود. به اعتقاد سرانی برای كاهش استرس می توانيم بخشی از 
فعاليت هايمان را به ديگران محول كنيم يا با تقسيم آنها به چند بخش سبك تر از وضعيت 
فشار و اضطراب خارج شويم. وی معتقد است كه در كنار اين راهكارها از به عهده گرفتن 
فعاليت های زياد در خانه،  مدرسه و محل كار بايد پرهيز كرد. - خواب نامنظم: ارتباط ميان 
خواب و افسردگی بسيار پيچيده است. افراد افسرده معمولا خواب  نامنظمی دارند و افرادی 
كه اختلال خواب به خصوص بی خوابی دارند، بيشتر مستعد افسردگی هستند. خواب كم 
يا بسيار زياد،  هر دو می تواند افسردگی را تشديد كند. بنابراين خواب كافی و منظم از بدتر 
شدن علائم افسردگی جلوگيری می كند. در واقع داشتن يك دوره خواب ثابت، كيفيت 
و كميت خواب را بهبود می بخشد. دكتر همچنين سرانی می گويد: روزانه در ساعات 
مشخصی بخوابيد و از خواب بيدار شويد و در صورتی كه در طول روز می خوابيد، نگذاريد 
خواب شبانه تان را تحت تاثير قرار دهد. - تغذيه نامناسب: ارتباط ميان تغذيه و حالت های 
روحی نيز تاحدود قابل توجهی پيچيده است. اما برخی از مطالعات نشان می دهد كه 
ميان برخی از غذاها و بروز و تشديد افسردگی ارتباط وجود دارد. برای مثال بر اساس اين 
مطالعات ميان استفاده از غذاهای چرب و خطر ابتلا به افسردگی رابطه مستقيم وجود 
دارد. به طور كلی تغذيه ناسالم می تواند از عوامل مهم در تشديد اين اختلال باشد. - افراد 
منفی باف و سمی: دكتر سرانی از آدم های منفی باف به عنوان افراد »سمی« ياد می كند 
و معتقد است تا جائی كه امكان دارد بايد از تعامل با اين افراد دوری كرد يا حداقل با 
افرادی در ارتباط بود كه نقش منفی افراد مضر را خنثی كنند. روی افراد قدرتمند به لحاظ 
روحی متمركز شويد، چرا كه در شرايط افسردگی بايد تفكرات منفی را تبديل به مثبت 
كرد. بنابراين داشتن اطرافيانی كه تاثير مثبت روی شما دارند روند درمانی شما را بهبود 
می بخشد.  - رسانه ها: اخبار و گزارش های ناراحت كننده و آزاردهنده، افسردگی را تشديد 
می كنند. بنابراين مطالبی را برای مطالعه انتخاب كنيد كه با آنها احساس آرامش می كنيد.

- عكس العمل به سالگردها و مناسبت ها: برخی افراد زمانی كه به تاريخ سالگردها، 
مناسبت ها و قرارهای خاص نزديك می شوند به طور ناخودآگاهی دچار علائم افسردگی 
می شوند. اتفاقاتی از اين دست از شكست عشقی تا يك قرار ملاقات استرس زا با پزشك 
را دربرمی گيرند. راه حل اين مساله استفاده از تقويم و آمادگی قبلی برای چنين روزهايی 

است.

جنگ هشت ساله برهه ای از تاريخ ملت ايران 
نگذاشتند  بوم  و  مرز  اين  دلاورمردان  كه  است 
آن  اهورايی  خاک  از  ای  گوشه  به  اهريمنی  هيچ 

دست اندازی كند. 
هر برگی از زمان كه می گذرد دفتری از تاريخ گشوده 
می شود و رخدادها و خاطراتی تلخ يا شيرين زنده می شود. 
سی و يك شهريور ماه يادآور آغاز جنگ تحميلی رژيم 
جنايتكار و متجاوز عراق و دفاع مقدس هشت ساله ايران در 
برابر دشمن بعثی است كه به عنوان روزی مهم و تاريخی در 
اين كشور شناخته شده و با هفته »دفاع مقدس« در تقويم 

كشورمان نام گذاری شده است.
19ماه پس از پيروزی انقلاب اسلامی ايران و شكل گيری 
حكومت اسلامی در روز بيست و دوم سپتامبر 1980ميلادی 
برابر با سی و يكم شهريور 1359 خورشيدی، رژيم بعثی 
و متجاوز عراق به سركردگی صدام جنايتكار با حمله های 
هوايی و زمينی به مرزهای غربی و جنوبی كشورمان تعرض 
كرد و بدين گونه جنگ طولانی هشت ساله در تاريخ قرن 

بيست و يكم رقم خورد.
اين جنگ در شرايطی آغاز شد كه مردم ايران در دوران 
نقاهت و آرامش پس از سرنگونی رژيم ستم شاهی به 
سر می بردند و به چيزی غير از بازسازی و آبادانی وطن 

نمی انديشيدند.
صدام و زمينه سازی حمله به ايران

صدام كه در بيست و پنجم تيرماه 1358خورشيدی با 
نيت مبارزه با جمهوری اسلامی ايران با كودتا عليه »حسن 
البكر« در عراق به قدرت رسيده بود، از همان ابتدا داعی 
جنگ طلبی داشت و تمام تلاش خود را به كار گرفت تا 
به هرشيوه ممكن انقلاب اسلامی ايران را به زانو در آورد. 
از اين رو نخست در نيمه دوم سال 1358 به اخراج هزاران 
ايرانی ساكن در عراق، دادن اسلحه به عوامل ضد انقلاب 
با  آنان دست زد و  از فعاليت های تروريستی  و حمايت 
طراحی اهداف و برنامه های كشورگشايانه از جمله: انتخاب 
اسامی جعلی برای شهرهای ايران در نقشه ها و كتاب های 
درسی و پيوست خيالی اين شهر ها به قلمرو جغرافيايی 
عراق؛ تحريكات و تجاوزات مكرر مرزی، بستن قرارداد خريد 
هواپيماهای جنگی، تجهيز و تقويت نيروهای مستقر در 
مرزهای مشترک دو كشور و ... زمينه سازی برای حمله به 

خاک ايران را آغاز كرده بود.
پيمان نامه 1975 »الجزاير« )پانزدهم اسفند 1353( 
قراردادی ميان كشورهای ايران و عراق با ميانجيگری الجزاير 
است كه خط مرزی ايران و عراق در آب های اروندرود را 

تعيين كرده است.
صدام حسين رييس جمهوری معدوم عراق در بيست و 
ششم شهريور 1359 پيمان نامه الجزاير را به طور يك جانبه 
فسخ و سند اين پيمان را جلوی دوربين تلويزيون عراق پاره 
كرد. وی با اين اقدام در نطقی با تاكيد بر مالكيت مطلق 
كشورش بر اروند رود )كه وی آن را شط العرب ناميد( و 
ادعای تعلق جزاير ايران به »اعراب«، جنگ را در سی و يكم 
شهريور 1359 از راه زمين، هوا و دريا عليه ايران آغاز كرد. 

هدف دولتمردان عراقی از آغاز تجاوزشان اين بود كه 
انقلاب اسلامی را به زانو درآورند و برای اين منظور تمام توان 
سياسی، نظامی و تبليغاتی خود را به كار بستند، از جمله 
اينكه در جبهه سياسی هيات های بسياری را به كشورهای 
اروپايی، آفريقايی و آسيايی روانه ساخته و در اين ماموريت ها 
تلاش كردند تا اهداف و نيت های خود را در تحميل جنگ 

به جمهوری اسلامی ايران برای جهانيان موجه سازند. 
رژيم بعث و ناديده گرفتن قوانين بين المللی 

جنايات جنگی قديمی ترين دسته از جرايم چهار گانه 
تحت صلاحيت دادگاه كيفری بين المللی هستند. اين 
جرايم افزون بر اين كه از همان ابتدای ايجاد حقوق جزا 
در محاكم داخلی تعقيب می شده اند، شايد اولين دسته از 
جرايم تعقيب شده به موجب حقوق بين الملل هم به شمار 

آيند.
اما به طور كلی جنايات جنگی، شامل هر عملی است كه 
افراد نيروهای مسلح از جمله سران كشورها ممكن است 
مرتكب شده و به خاطر آن مستحق مجازات شوند. بيشتر 
صاحب نظران بر اين باورند كه جنايات جنگی شامل موارد 

چهارگانه زير است:
- نقض قواعد حاكمه جنگ

- عمليات خصمانه نظامی ارتكابی عليه افرادی كه عضو 
نيروهای مسلح نيستند.

- جاسوسی، تخريب و خيانت جنگی
- و كليه اعمال چپاول گرانه.

با وجود اينكه ماده )1( كنوانسيون لاهه 1907 ميلادی 
در مورد آغاز مخاصمات چنين می گويد كه دولت های متعهد 
اذعان دارند كه عمليات جنگی بدون اخطار صريح قبلی به 
شكل اعلان جنگ يا اولتيماتوم نبايد آغاز شود«، عراق با دست 
زدن به حمله گسترده در تاريخ 22 سپتامبر 1980 ميلادی 
)31 شهريور 1359( عليه تعدادی از فرودگاه ها، شهرها و 
روستاهای بی دفاع، افراد غير نظامی، مراكز تجارتی و صنعتی، 
بيمارستان ها مساجد و كليساها و... اصل ياد شده را زير پا نهاد. 
عراق با اين اقدام شرارت آميز نه فقط مقررات كنوانسيون 
لاهه 1907ميلادی)1286خورشيدی(، بلكه همه قوانين و 
مقررات و قواعد و عرف شناخته شده را كه هر عضو جامعه 

بين الملل پايبند به رعايت آن است، نقض كرد. 
عراقی ها در خلال جنگ هشت ساله، تمامی قوانين و 
مقررات بين المللی همچون: پيمان الجزاير، پيمان منع 
كاربرد سلاحهای شيميايی، پيمان منع حمله به اماكن 

مسكونی، پيمان مربوط به ضرورت رفتار انسانی با اسيران 
جنگی، پيمان مربوط به ضرورت امنيت هوانوردی، پيمان 
مربوط به امنيت درياها، و دهها و صدها نمونه ديگر از 
پيمان ها، مقررات و قوانين معتبر بين المللی را زير پا گذاردند. 
زوايای جنگ فقط در مرزها يا در داخل شهرها خلاصه 
بلكه عراقی های متجاوز در دوران طولانی جنگ  نشده 
شهرهای گوناگون كشورمان را به طور پيوسته آماج حملات 
هوايی، موشكی و زمينی خود قرار داده و بسياری از مردم 
بی گناه و بی پناه را قربانی خوی وحشيگرانه و جنايتكارانه 
خود ساخته و به شهادت رساندند و در اين راه بيمارستان ها 

و مدرسه ها را نيز ناديده نگرفتند.
كاربرد سلاح های شيميايی در دوران جنگ تحميلی از 
ناجوانمردانه ترين اعمال رژيم بعثی در برابر مردم بی گناه 

ايران و كردهای عراقی بود.
رژيم بعث با استفاده از بمب های شيميايی در جبهه ها 
و مناطق نظامی قوانين بين المللی را نقض كرد و اين اقدام 
جنايتكارانه را نه فقط در مناطق نظامی و جبهه های جنگ 

بلكه در مورد شهرها و روستاهای مرزی نيز به كار بست.
فاجعه تلخ بمباران شيميايی شهر مرزی سردشت و 
مناطق »بان زرده دالاهو« و »ديره« در استان كرمانشاه 
نمونه هايی از اوج جنايت های جنگی رژيم صدام است كه 
هيروشيمايی ديگر را در ايران رقم زد و هيچ گاه از حافظه 

تاريخی مردم كشورمان پاک نمی شود. 
جنايت های جنگی با پشتوانه جهانی

رژيم بعث در طول جنگ تحميلی از پشتيبانی سياسی، 
نظامی، مالی و بين المللی بهره مند بود و كشورهايی همچون 
فرانسه، شوروی، انگلستان، آلمان، چين و كشورهای عربی 
با فراهم كردن تسهيلات مالی، تسليحات نظامی و شيميايی 

حامی و شريك جنايت های جنگی رژيم بعث بودند. 
دولت عراق در 1358 نزديك به 12 ميليارد دلار صرف 
خريد تسليحات كرد، در 1361 توانست در خريد جنگ 
افزار از عربستان سعودی پيشی گيرد و در 1363 بودجه 
نظامی بغداد از مجموع بودجه نظامی كشور های عضو شورای 
همكاری خليج فارس بيشتر شد. در اين سال عراق 40 
درصد درآمدهای داخلی خود را صرف خريد جنگ افزار از 
امريكا، انگليس، فرانسه و روسيه كرد. هزينه ای كه عراق در 
دهه 1360صرف خريد سلاح از امريكا و اروپا كرد، از هزينه 
تسليحاتی كشورهای صنعتی اروپای غربی در همين دهه 
بيشتر بود. در اين دهه عراق، دو برابر آلمان غربی بودجه 

نظامی داشت. 
تجهيز نظامی رژيم بعث در شرايطی صورت می گرفت كه 
نه تنها در امريكا، اروپا، روسيه بلكه در سازمان ملل نيز هيچ 
گونه نيروی بازدارنده ای برای تسليح مداوم عراق به انواع 
جنگ افزارهای كشتار جمعی طی سال های حنگ و پيش 

از آن وجود نداشت.
آمارهای رسمی نشان می دهد كه شوروی، فرانسه و چين 
 ـبه ترتيب در   ـسه عضو دايمی شورای امنيت سازمان ملل 
صدر كشورهای صادركننده سلاح به عراق در دهه 1360 

بودند .
در كنار فعاليت مستقيم كارخانجات جنگ افزار سازی 
وابسته به دولت ها، موسسات خصوصی مختلف نيز در اين 
رابطه فقط برای كسب درآمد هرچه بيشتر وارد معركه شده 
و بدون توجه به قوانين داخلی هر كشور در مورد منع صدور 
ساز و برگ نظامی به كشورهای درگير جنگ و حتی قوانين 
و كنوانسيون های بين المللی ناظر بر جلوگيری از توليد و 
به صورت يك  را  عراق  متعارف،  غير  فروش سلاحهای 

زرادخانه عظيم درآوردند. 
اين روند، دستيابی عراق به پيشرفته ترين تجهيزات 
نظامی هوايی و زمينی مجهز را فراهم ساخت و افزون بر 
متعددی  سازی  افزار  جنگ  كارخانجات  شد  باعث  آن 
با همكاری كشورهای مختلف به صورت آشكار و نهان 
در اين كشور راه اندازی شود؛ به طوری كه بنا بر گزارش 
موسسه های بين المللی، در پايان جنگ، عراق پنجمين 

قدرت نظامی جهان شده بود.
آمريكا نيز هيچ كمكی را از رژيم بعث دريغ نكرده و نقش 
مهمی را در رويارويی عراق با جمهوری اسلامی بازی كرد؛ به 
طوری كه در اسفند 1360، واشنگتن نام عراق را از فهرست 
كشورهای طرفدار تروريسم حذف كرد و به تحريم سياسی 

عراق پايان داد.
از طرفی آمريكايی ها با حمله به پايانه ها و چاه های نفتی 
ايران در خليج هميشه فارس و سرنگون كردن هواپيمای 
مسافربری اير باس ايران در پشتيبانی از رژيم عراق وارد 

جنگ مستقيم با ايران شد.
شورای همكاری خليج فارس نيز كه در 1359 خ. به بهانه 
همكاری های اقتصادی، سياسی و نظامی 6 كشور عضو ـ 
امارات متحده عربی، بحرين، قطر، كويت، عربستان سعودی 
 ـبه وجود آمد،كانونی برای گردآوری دلارهای نفتی  و عمان 
منطقه و انتقال آن به بغداد برای تقويت بنيه نظامی عراق 

شده بود. 
خيانت و طبل رسوايی منافقان

يكی از مواردی كه در خلال جنگ تحميلی خاطر مردم 
شريف ايران را آزرده كرد خيانت گروهك منافقين بود. 
همراهی اين گروهك با رژيم بعث عراق، خيانتی آشكار 

است كه در حافظه تاريخی ملت ايران باقی می ماند. 
 عملكرد گروهك منافقين در قبل از آغاز تهاجم عراق به 
ايران به گونه ای بود كه رژيم بعث عراق از تحليل ها، مواضع 
و نشريات  آنها برای برنامه ريزی های خود استفاده می كرد. 

اين گروهك در شروع جنگ تحميلی عراق عليه ايران با 

در پيش گرفتن مواضع فريبكارانه، چهره ای منفی از خود بر 
جای گذاشت؛ بدين گونه كه در اعلاميه های آغازين خود، 
با محكوم كردن تجاوز عراق، حضور نيروهای خود را در 
جبهه های  جنگ، به خواست مقام های كشور منوط كرد اما 
با گذشت هفت روز، در اطلاعيه ديگری از حضور نيروهای 
خود در  جبهه های جنگ خبر داد و كمتر از يك ماه از آغاز 
جنگ نگذشته بود كه دادستان انقلاب اسلامی آبادان 41 نفر 

از اعضای اين  گروهك را به اتهام جاسوسی بازداشت كرد.
  اين گروهك با وجود اين كه ادعای حضور در جبهه ها 
را داشت در تحليل های خود اين جنگ تحميلی را جنگی 
ارتجاعی و ناعادلانه می  دانست. اعضای اين گروهك با ناديده 
گرفتن اين كه عراق آغازگر تهاجم به ايران بوده و انگار كه 
يك گروه غيرايرانی  هستند؛ انگيزه ايران از اين جنگ را نه 
دفاع از كشور كه مورد حمله واقع شده بود، بلكه صدور 
انقلاب و همچنين انگيزه عراق را  شكلگيری جريانی قطبی 

در منطقه دانستند.
به نوشته بيست و هفتم فروردين 1391 خبرگزاری 
وزارت  وكيل  گولكا«  »جرميا  )ايسنا(،  ايران  دانشجويان 
دادگستری آمريكا در دوران جورج بوش و نويسنده كتاب 
» مجاهدين خلق در ايران، يك معمای سياسی« در گفت 
و گو با شبكه تلويزيونی ريل نيوز آمريكا، به بررسی تاريخچه 
منافقين و حمايت برخی سياستمداران آمريكايی از اين 
گروه تروريستی پرداخته و بر اين نظر است كه بزرگ ترين 

اشتباه منافقين خيانت آنان به مردم بود.
گروه  اين  منافقين،  ننگين  تاريخچه  به  اشاره  با  وی 
تروريستی را ابزاری در دست صدام خوانده است كه در ازای 
جمع آوری اطلاعات و بازجويی از اسرای ايرانی، از ديكتاتور 
پيشين عراق سلاح و زمين گرفته و اميدوار بودند كه از 
قدرت نظامی او برای به دست گرفتن قدرت در ايران استفاده 

می كنند.
به گزارش همان روز ايسنا، اين نويسنده آمريكايی هدف 
اصلی اين گروهك را نشستن بر مسند قدرت در ايران 
دانسته و معتقد است منافقان هنگامی كه صدام را در رسيدن 
به هدفشان ناتوان ديدند، تصميم گرفتند كه با استفاده از 
نيروی نظامی آمريكا موج ايران هراسی هسته ای را در جهان 

به راه بيندازند.
نسل امروز و فرهنگ دفاع مقدس

فرهنگ به عنوان مهمترين بنياد انديشه و عمل در هر جامعه 
و برخاسته از ارزش های اصيل آن جامعه است؛ به طوری كه 

هويت و اصالت هر جامعه ای از فرهنگ آن نشات می گيرد.
وطن و دفاع از خاک و مرزهای آن ارزشمندترين دارايی 
وجودی هر انسان است كه از طريق فرهنگ برای انسان 
معنايی ناب می يابد و فرهنگ وطن دوستی همواره فرهنگی 
والا و ارزشمند در طول تاريخ هر سرزمين و كشوری بوده 

كه نسل به نسل منتقل شده است.
ترين  ارزش  با  از  ای  نمونه  مقدس  دفاع  فرهنگ 
فرهنگ های وطن دوستی ايرانی است كه يادگار جنگی 

نابرابر و هشت ساله است.
جنگ تحميلی هشت ساله كه يكی از طولانی ترين 
جنگ های تاريخ معاصر به شمار می رود شامل ارزش ها و 
باورهای ويژه ای است كه رادمردی، ميهن پرستی و دفاع از 

ارزش های پاک الهی و انسانی را در خود دارد.
دفاع  ارزش های  دار  ميراث  كنونی  نسل  آنجايی  از 
مقدس است، می بايست به گونه ای تربيت شود كه به 
با ارزش های ناب ميهن دوستانه  از پوچ گرايی و  دور 
ايرانی و اسلامی رشد كرده و انديشه و باور های خود را 

بارور سازد.
از اين رو نظام آموزشی و رسانه ها و سازمان دست اندركار 
فرهنگ بايستی با به كارگيری الگوها و شيوه های مناسب و 
به صورت نرم نهال انديشه آنان را سيراب كرده و با نهادينه 
ساختن فرهنگ دفاع مقدس و ارزش های ميهن دوستانه 
ريشه های وجودی آنان را به گذشته ارزشمند ايرانی وصل 
نمايند تا ميراث دارانی امين و غيرتمند برای كشورمان باشند.

نيازمند  ارزش ها در جامعه،  و  باورها  نهادينه ساختن 
برنامه ريزی و سياستگذاری های مناسب است و نهادها 
و سازمان های فرهنگی كشور بايستی در اين جهت تمام 
تلاش و توان خود را به كار گيرند؛ به گونه ای كه نسل جوان 
با شناخت و باور به اين فرهنگ مقدس نه از آن فراری بلكه 

به دنبال آن باشند.
جمع بندی

جنگ تحميلی در تاريخ هفتم مهرماه 1367 با سركوب 
حمله مشترک ارتش بعثی عراق -گروهك منافقين به پايان 

رسيد. 
جنگ هشت ساله كه با دفاع جوانمردانه و پايداری ملت 
هميشه قهرمان ايران همراه بود؛ برهه ای از تاريخ بود كه در 
آن مردم ايران نشان دادند كه نمی گذارند چشم ناپاک هيچ 

اهريمنی به ذره ای از خاک اهورايی آن نظر اندازد. 
جنگ نابرابر هشت ساله با نقض تمامی قوانين بين المللی، 
اصول و ارزش های انسانی از سوی دشمن متجاوز همراه 
بود كه افزون بر شمار زياد شهدا، جاويد الاثر ها و جانبازان، 
خسارت های فروانی را بر زير ساخت های اقتصادی كشورمان 
همچون پالايشگاه ها، ميدان های نفتی، نيروگاه های برق و ... 
وارد آورد و مناطق مسكونی شهرها و روستاها را به ويرانی 

كشاند .
اما به ياری خداوند ملت ايران توانست با وجود نابرابری 
را  بعثی  بيگانه ای، دشمن  از هيچ  ياری  نظامی و بدون 
شكست داده و پيروز و سربلند در امتداد صلح و دوستی 

بالا رود.

هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

جلسه هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب 1390/9/20 با حضور امضاءكنندگان زير در وقت مقرر در دبيرخانه هيات 
تشكيل و پرونده كلاسه 1391114430001001166 مربوط به تقاضای آقای احمد ملكوتيان 
مبنی بر صدور سند مالكيت نسبت به قسمتی از پلاک شماره 10961 اصلی واقع در بخش 
يك حوزه ثبت ملك اداره يك قم تحت بررسی است. هيات پس از مطالعه پرونده و ملاحظه 
تقاضای اوليه و مستندات و تطابق نقشه ارائه شده با سوابق پرونده و بررسی پاسخ وضعيت ثبتی 

ختم رسيدگی را اعلام و به شرح زير مبادرت به صدور رای می نمايد. 
رای هيات

با توجه به تقاضانامه ارائه شده و مستندات ضميمه شامل )طی سند رسمی به شماره 
67394 مورخ 87/2/22 دفترخانه 11 قم( و ملاحظه نقشه ملك و گزارش كارشناس منتخب 
14298 – 1393/4/9 و پاسخ وضعيت ثبتی 19611 – 1393/5/15 كه حكايت از احراز 
مالكيت متقاضی نسبت به ملك مورد تقاضا و انتقال ملك از مالك رسمی به متقاضی داشته و 

تصرفات متقاضی نسبت به مورد تقاضا احراز گرديده و بررسی های محلی كارشناس كه حكايت 
از عدم تعارض و بلامنازع بودن تصرفات متقاضی دارد. لذا مالكيت آقای احمد ملكوتيان به 
شناسنامه شماره 2 كد ملی 4459911825 صادره تفت فرزند محمد علی در ششدانگ يك 
باب ساختمان به مساحت 374/8 متر مربع پلاک شماره 10961 اصلی واقع در قم بخش يك 
حوزه ثبت ملك اداره يك قم تائيد و رای خود را با حدود ذيل صادر می نمايد. شمالا: به طول 
19 متر ديواريست به زمين قسمتی از باقيمانده پلاک 10961 اصلی. شرقا: به طول 19/08 متر 
ديوار به ديوار به خانه قسمتی ديگر از باقيمانده پلاک 10961 اصلی. جنوبا: در دو قسمت – اول: 
به طول 17/28 متر درب و ديواريست به كوچه 8 متری دوم: به طور پخی به طول 2/40 متر 
درب و ديواريست به تقاطع كوچه 8 متری و خيابان 16 متری. غربا: به طول 18/77 متر درب و 
ديواريست به خيابان 16 متری. در اجرای بند ت ماده 1 و5 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 8 آئين نامه اجرائی آن مقرر می دارد اداره ثبت 
اسناد و املاک وفق مقررات پس از طی تشريفات ثبتی نسبت به صدور سند مالكيت ملك مورد 

اشاره به نام متقاضی مذكور اقدام نمايد. 
نوبت اول 93/6/19 - نوبت دوم 93/7/3
جعفر كاظمی – رئيس ثبت اسناد و املاک منطقه يک قم

دفاع مقدس؛ برگی زرین از تاریخ ایران زمین 
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حضرت آيت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
فرماندهان  از  جمعی  ديدار  در  )چهارشنبه(  ديروز  صبح 
عاليرتبه نظامی و انتظامی، دوران دفاع مقدس را مايه آبرو 

برای ملت ايران دانستند و تاكيد كردند: تجربه هشت سال 
دفاع مقدس نشان داد كه با وجود همه تنگناها و فشارها و 
نبود اعتبارات مالی و مشکلات فراوان، می توان با عزم راسخ 

و توكل بر خدا، در مقابل زورگويی و توقعات بی جای قدرتهای 
جهانی ايستاد. 

اين ديدار كه به مناسبت هفته دفاع  ايسنا، در  به گزارش 

دفاع مقدس  دوران  اسلامی،  انقلاب  رهبر  برگزار شد،  مقدس 
را يك مسئله مهم و دارای ابعاد گوناگون برشمردند و گفتند: 
خاطرات و واقعيات و درس های هشت سال دفاع مقدس، يك 
فرهنگ ساری و جاری و سرچشمه ای است كه اگر بدرستی 
درک و فهم شود، قطعاً بسود ملت ايران و آينده كشور خواهد بود. 
جبهه  تشكيل  به  اشاره  با  ای  خامنه  الله  آيت  حضرت 
گسترده نظامی متشكل از غرب و شرق و كشورهای وابسته 
زمان  در  ايران  اسلامی  جمهوری  مقابل  در  منطقه،  در  آنها 
جنگ تحميلی، افزودند: قصد اين جبهه گسترده، تضعيف و بی 
آبرويی نظام اسلامی و گرفتار كردن آن به مشكلات داخلی و 
در نهايت زمينه سازی برای فروپاشی جمهوری اسلامی بود اما 
نظام اسلامی و ملت ايران، با وجود كمبود امكانات و تجهيزات و 
مشكلات فراوان آن زمان، در مقابل اين جبهه ايستاد و سربلند 

از ميدان خارج شد. 
ايشان خاطرنشان كردند: بواسطه ايستادگی ملت ايران در هشت 
سال دفاع مقدس، بسياری از شخصيت های اثرگذار و ذهن های 
فعال در كشورهای اسلامی و غيراسلامی، به دفاع مقتدرانه با دست 

خالی، اعتقاد راسخ پيدا كردند. 
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به هزينه های جنگ تحميلی 
بويژه شهدای گرانقدری كه تقديم انقلاب اسلامی شد، افزودند: با 
وجود آنكه هزينه های مادی و معنوی جنگ تحميلی بالا بود اما 
دستاوردهای ملت ايران در هشت سال دفاع مقدس، در مقابل هزينه 

ها، بسيار عظيم است. 
حضرت آيت الله خامنه ای در پايان همه فرماندهان و رزمندگان 
دفاع مقدس را به ثبت خاطرات و واقعيات اين دوران سفارش و 
خاطرنشان كردند: به لطف خداوند آثاری هم كه تا به امروز از هشت 

سال دفاع مقدس منتشر شده است، آثار خوبی است. 
در ابتدای اين ديدار سردار سرلشكر فيروزآبادی رئيس ستاد كل 
نيروهای مسلح در سخنان كوتاهی، ضمن سپاسگزاری از موافقت با 
عيادت فرماندهان نظامی از رهبر معظم انقلاب و همچنين اظهار 
خرسندی از سلامتی كامل ايشان، با گراميداشت هفته دفاع مقدس، 
بر آمادگی نيروهای مسلح برای دفاع از دستاوردهای انقلاب اسلامی 

تأكيد كرد. 

اخبـــار
آيت الله آملی لاريجانی:

 رييس جمهور فرزند جبهه و جهاد است
رييس قوه قضاييه، رييس جمهوری را »فرزند جبهه و جهاد« توصيف كرد و 

گفت، برای توفيق او در سازمان ملل دعا می كنيم.
آيت الله آملی لاريجانی در نشست روز چهارشنبه مسوولان عالی قضايی، با تبريك هفته 
دفاع مقدس ابراز اميدواری كرد، رييس جمهوری كه خود »فرزند جبهه و جهاد« است، 
در مذاكرات و سخنرانی های سفر نيويورک، ارزش های ملت را كه برآمده از دفاع مقدس 
است، به بهترين وجه نمايندگی كند. وی با يادآوری سفر رييس جمهوری به نيويورک 
برای شركت در مجمع عمومی سازمان ملل، اين سفر را نيز بی ارتباط با مدل برآمده از 
دفاع مقدس ندانست. آيت الله آملی لاريجانی با ابراز اميدواری برای موفقيت آميز بودن 
سفر رييس جمهوری گفت: ما برای توفيق ايشان دعا می كنيم و اميدواريم سربلندی، 
استقلال و پايداری برآمده از دفاع مقدس را همانطور كه از ايشان به عنوان فرزند جبهه و 
جهاد انتظار می رود، در سازمان ملل نمايندگی كنند. رييس دستگاه قضا افزود: ان شاء الله 
در مذاكرات هسته ای نيز همين استقلال و پايداری بر ارزش ها ظهور پيدا كند، زيرا اين 
سرمايه بزرگ مذاكره كنندگان و در واقع خط قرمز انقلاب، نظام و رهبری است. همه از 
تيم مذاكره كننده در چارچوب اصول اين نظام حمايت می كنند. اصلی ترين اصول نظام، 
حفظ عزت و استقلال كشور و دفاع از آن است. آيت الله آملی لاريجانی با تاكيد بر اينكه 
مذاكره كنندگان بايد توانايی های ملت ايران را در نظر داشته باشند، ادامه داد: نبايد خدايی 
ناكرده اين تلقی ايجاد شود كه ملت ايران از تحريم ها خوف دارد. درست است كه تحريم 
ها مشكلاتی را ايجاد می كند، اما ملت همانطور كه در دوران دفاع مقدس پايداری كرد، 
در برابر تحريم ها نيز چنين عمل خواهد كرد. آيت الله آملی لاريجانی، دفاع مقدس را نماد 
جانفشانی ها، رشادت ها و از خودگذشتگی ها دانست و گفت: اين ارزش ها ارزان به دست 
نيامده، بلكه نتيجه پايداری يك ملت با ايمان است كه در تنهايی و غربت در برابر يك 
رژيم تا بن دندان مسلح و مورد حمايت شرق و غرب ايستادگی كرد و توانست سربلند از 
اين امتحان الهی بيرون بيايد. رييس دستگاه قضا افزود: ايام دفاع مقدس روزهای دشواری 
بود، اما در همين سختی ها، فتنه ها و امتحان هاست كه انسان ها توانايی خود را بروز می 
دهند و استعدادهايشان شكوفا می شود. آيت الله آملی لاريجانی با يادآوری اوضاع كشور 
در آغاز دفاع مقدس گفت: در جنگ تحميلی ملتی كه تازه انقلاب كرده و هنوز بر امور 
مسلط نشده بود، مورد هجوم كشوری قرار گرفت كه از حمايت های همه جانبه سياسی، 
نظامی، اقتصادی و حتی اطلاعاتی ديگر كشورها برخوردار بود. رييس قوه قضاييه با بيان 
اينكه فراموش نكرده ايم هواپيماهای جاسوسی آمريكا موسوم به آواكس چه اطلاعاتی 
را در اختيار كشور عراق می گذاشتند، يادآور شد: در چنين اوضاع نابرابری، ملت ايران 
هشت سال هر آنچه داشت در طبق اخلاص گذاشت. مادران و پدرانی چهار فرزند خود 
را داوطلبانه در راه خدا تقديم كردند. آن زمان اجباری در كار نبود و تعداد نيروهای مسلح 
موظفی نيز زياد نبود؛ جنگ را كسانی اداره كردند كه داوطلبانه راهی جبهه ها شده بودند. 
آيت الله آملی لاريجانی تاكيد كرد: ايستادگی ملت ايران در دوره دفاع مقدس درسی برای 
ملت های ديگر برجای گذاشت كه امروز در فلسطين، لبنان، يمن، بحرين و جاهای ديگر 
در حال بهره برداری از آن هستند و ضرورت گراميداشت دفاع مقدس و لزوم ارائه تحليل 
درباره آن نيز از همين نكته سرچشمه می گيرد.  رييس دستگاه قضا با اين جمله كه »دفاع 
مقدس، عالم و دنيای ما را عوض كرد« به ارائه تحليلی از ابعاد معنوی اين حماسه پرداخت 
و گفت: انسان، خود دنيايش را خلق می كند زيرا عوالم وجود انسانی منحصر به اين عالم 
فيزيكی نيست، بلكه عالم واقعی و حقيقی ما را ارزش ها و اعتقاداتمان می سازند و ايثارها 
و جانفشانی ها و رشادت های دفاع مقدس اين عالم را تغيير داد. آيت الله آملی لاريجانی با 
بيان اينكه ايجاد تغيير عالم حقيقی انسان به آسانی و در كوتاه مدت اتفاق نمی افتد، افزود: 
ويژگی دفاع مقدس در اين بود كه در زمان كوتاهی عوالم مردم ما را دگرگون كرد، بطوريكه 
جوانان اميال جوانی را رها كردند و از جانشان در راه خدا گذشتند، پدران و مادران هم با 
افتخار فرزندانشان را راهی جبهه ها كردند. رييس قوه قضاييه با اشاره به اينكه بايد قدر اين 
تحول را دانست، آن را پاسداشت و به نسل های آينده منتقل كرد، تصريح كرد: يكی از 
وظايف مهم ما روشن ساختن همه ابعاد دفاع مقدس است. همانطور كه مقام معظم رهبری 
بارها تاكيد كردند نبايد از اين ارزشها غفلت شود. نبايد اين سرمايه عظيم را مجانی از دست 
بدهيم بلكه همگان بايد از نام و آثار دفاع مقدس پاسداری كنند و قدر آنها را بدانند. وی 
تحول ايجاد شده در دفاع مقدس را در وهله نخست »تحول ايمانی« دانست و گفت: در دنيا 
جنگ و رشادت كم نبوده است؛ اما ماجرای انقلاب اسلامی و دفاع مقدس متفاوت است، 
زيرا آنچه روی داد امری معنوی و ارزشی بود كه در دفاع از يك سرزمين خلاصه نمی شود. 
دفاع از سرزمين اقدامی به حق بود اما تحول باطنی موضوع ديگری است كه جز با كمك 
خدا ميسر نمی شود. آيت الله آملی لاريجانی با يادآوری همدستی كشورهای همسايه و 
غيرهمسايه برای نابودی ايران در سالهای دفاع مقدس گفت: يادمان نمی رود كه سران 
شرور آمريكا اين ملت را به دليل دفاع از ارزش های الهی شرور خواندند، اما با اينكه همه 
دست به دست هم دادند، نتوانستند حقيقتی را كه بر اساس نور الهی و برای عدالت پايداری 
می كرد، خاموش كنند.  رييس دستگاه قضا با قرائت آيه ای از قرآن كريم تاكيد كرد: اين 
سنت الهی است كه اگر كسی به قدرت لايزال الهی اتكا كرد، حق متعال او را پيروز خواهد 
كرد كه اصل اين پيروزی در باطن و حقيقت شخص است، نه جهات مادی. وی ادامه داد: 
بر اين اساس بايد گفت كه خداوند اين مردم را غربال كرد، كاستی هايشان را زدود و از آنان 

ملتی قهرمان، استوار و به پاخاسته برای خود، ساخت.

علی لاريجانی در نطق پيش از دستور:

خاورميانه نيازی به قيّم های دروغين ندارد
رئيس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس شورای اسلامی اقدامات آمريکا 
در منطقه را محکوم می كند و آن را چيزی جز شيطنت جديد در آتش افروزی در 
منطقه نمی داند ما از ابتدا با تروريسم در منطقه مخالف بوديم و با آن مبارزه واقعی 

خواهيم داشت اما با ائتلاف های دروغين همکاری نمی كنيم.
علی لاريجانی روز گذشته در نطق پيش از دستور خطاب به نمايندگان مجلس گفت: 
در روز گذشته آمريكا حملاتی را در كشور سوريه آغاز كرد و براساس ادعای رئيس جمهور 
آمريكا اين حملات را ادامه می دهد. وی افزود: رئيس جمهور آمريكا روز گذشته در نطقی 
اعلام كرد چون دولت مركزی سوريه امكان نابود كردن اين تهديد را ندارد، آمريكا راسا وارد 
عمل شده است آيا فكر می كنيد هيچ كس در دنيا اين ادعای شما را باور می كند؟ آمريكا 
و هم پيمانانش بيش از سه سال است از جريان های تروريستی در سوريه حمايت كرده و 
می كنند. رئيس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در هفته گذشته در كنگره آمريكا تكرار 
كردند كه ما به معارضان سوريه كمك می كنيم و برخی از كشورهايی كه در ائتلاف به 
اصطلاح مبارزه با تروريسم كه ساخته اند قرار دارند خود جز كمك كنندگان به تروريست ها 
در سوريه هستند، نيروهای تروريستی از مرزهای اين كشورها وارد سوريه می شوند چگونه 
اين حرف مسئولان آمريكا می تواند اندک وجاهتی داشته باشد. نماينده مردم قم تصريح 
كرد: تاسف آور است كه رئيس جمهور آمريكا می گويد چون دولت مركزی سوريه امكان 
نابود كردن تهديد تروريست ها را ندارد آمريكا راسا وارد شده است. مگر شما گذاشتيد كه 
دولت مركزی سوريه با تروريست ها مبارزه كند. رئيس قوه مقننه تاكيد كرد: تروريست ها 
را شما به وجود آورديد و حمايت كرديد و نمی  گذاريد دولت مركزی با آن ها مبارزه كند. 
مدت ها پيش يكی از رهبران عرب منطقه در مذاكره ای به من گفت غربی ها به محض اين 
كه می بينند دولت سوريه در حال سركوب تروريست ها است به تروريست ها كمك بيشتری 
می كند تا دولت سوريه عقب نشينی كند، از طرفی رئيس جمهور آمريكا گفته است كه ما 
با همكاری و هم پيمانان خود در منطقه ريشه تروريسم در جهان را می خشكانيم اين هم 
از شوخی های مضحك سياسی است اگر واقعا تصور می كنيد با چند حمله هوايی ريشه 
تروريست ها را می خشكانيد كه بايد به حال كشوری كه مدعی مديريت جهانی گريست. 
لاريجانی گفت: حداقل حرف های صاحب نظران امنيتی خود را بشنويد تا دقيق تر حرف 
بزنيد مگر مبارزه با تروريست هايی كه در مناطق مختلف پخش شده اند با حمله هوايی 
امكان پذير است حمله هوايی شما چند اثر دارد؛ كشتار و آوارگی سكنه غيرنظامی در مناطق 
بمباران شده، ارائه ژست كم خاصيت قدرت شما كه به زودی رنگ می بازد گر چه آمريكا 
به دليل رنگ پريدگی خود ناچار است دست به چنين اقدامات تاكتيكی بزند تا حداقل 
كاريكاتور قدرت جهانی خود را حفظ كند اما در فاصله اندكی مجددا مواجهه با موج سنگين 
تروريست ها می شود. وی ادامه داد: اين حملات خاصيت گسترش تروريسم دارد همان طور 
كه بمباران ها در افغانستان نه تنها ريشه تروريسم را نخشكاند كه به تسلط و توسعه آن ها 
هم مدد رساند و آن ها را در ساير كشورها نيز توسعه داد. رئيس مجلس شورای اسلامی 
گفت: وقتی شما به اين گونه حملات كور و بی مبنا، به كشوری كه جوانان آن كشورها را 
تحقير می كنيد تصور نمی كنيد آن ها مقری برای رفع اين حقارت جز مقابله به مثل با شما 
ندارند و تبعا در دام تروريست ها می افتد كه فعلا مقابل شما قرار گرفته اند. نماينده مردم 
قم تصريح كرد: آقای برژينسكی يكی از صاحب نظران آمريكايی گفته است در كشورهای 
مسلمان خاورميانه انزجار حاد در مقابل دخالت های بی مورد آمريكا در خاورميانه و پشتيبانی 
آن از اسرائيل هم اكنون به صورت بسط امپرياليزم غرب در خاورميانه ديده می شود، به اين 
جهت است كه آن ها آمريكا را دليل اصلی محروميتی كه دارند، احساس می كنند. رئيس 
قوه مقننه بيان داشت: وقتی وضع افكار عمومی در خاورميانه را خودتان اين گونه ارزيابی 
می كنيد ادعای مبارزه نظامی شما نه تنها مبارزه با تروريسم نمی تواند باشد، بلكه عملا عامل 
توسعه تروريسم می شود لذا اين ائتلاف شما كه نام ائتلاف برای مبارزه با تروريسم بر آن 
نهاده ايد ائتلاف برای مبارزه با تروريسم نيست بلكه ائتلاف برای گسترش تروريسم است. 
لاريجانی اظهار داشت: اگر با خوش خيالی با چنين روشی دنبال مبارزه با تروريسم هستيد 
كه چنين نيست و نه تنها به ديگران بلكه به خودتان دروغ می گوييد بايد اين اقدام شما 
را نماد ضرب المثل لهستانی ها بدانيم كه می گويند "در اصطبل را هنگامی می بندند كه 
اسب ها گريخته اند" آقای اوباما بعد از چند سال كارنامه سياه حمايت از تروريست ها دير به 
فكر مبارزه با آن ها افتاده ايد حتی اگر حرف های شما را حمل به صحت كنيم. وی ادامه 
داد: با اين نفرتی كه در منطقه نسبت به رفتار آمريكا در خاورميانه وجود دارد اگر واقعا 
می خواهيد با تروريسم مبارزه شود فقط كنار بكشيد و به تروريست ها كمك نكنيد مردم 
منطقه خود می توانند با آن ها مبارزه كنند و آن ها می توانند ريشه تروريسم را بخشكانند. 
مردم منطقه امروز از قدرت فهم و تصميم گيری و رشد سياسی خوبی برخوردارند و نيازمند 
قيم های دروغين نيستند و شما به خوبی ديديد در اين هفته هم رجال سياسی افغانستان 
خود توانستند اختلاف فيمابين را حل كنند و هم مردم رشيد يمن و رجال انقلابی و 
مسئولان آن كشور توانستند به تفاهم دست پيدا كنند و اصلاحات در آن كشور را با توافق 

به جلو ببرند اين ها نمونه هايی است كه پيش روی شماست. 

رهبر معظم انقلاب در ديدار جمعی از فرماندهان عاليرتبه نظامی و انتظامی: 

دوران دفاع مقدس مایه آبروی ملت ایران  است

از  را  خارجی  سياست  نظام،  مصلحت  تشخيص  مجمع  رئيس 
تعاليم  بر اساس  برنامه  اين  موفقيت های دولت يازدهم خواند و گفت: 
پيامبر اسلام است كه در آن شرايط را برای احقاق حقوق مسلمين با 

مشركان مذاكره می كرد. 
آيت الله هاشمی رفسنجانی صبح ديروز در ديدار جمعی از اعضای شركت كننده 
در نخستين اردوی تشكّل های اسلامی و سياسی دانشگاه آزاد اسلامی سراسر 
كشور؛ ترس و نگرانی عده ای از مذاكرات دولت با جهانيان را برخاسته از نگاه 
باندی و جناحی به منافع ملی خواند و گفت: اگر به منطق و استدلال زبان انقلاب 
اعتقاد و ايمان داريم، چرا بايد پيشاپيش از مذاكره ی با ديگران بترسيم. هاشمی 
رفسنجانی در پاسخ گلايه يكی از حاضرين از ايجاد محدوديت برای فعاليت های 
سياسی گفت: جلوگيری از فعاليت های مثبت جوانان، ظلم به دانشجويان و مردم 

و برخلاف اهداف انقلاب اسلامی است. 
وی با بيان فوايد فعاليت های تشكّل های دانشجويی گفت: دانشگاه و دانشجو 
بايد بدانند كه رفتار و گفتار عاقلانه و عادلانه آنها اعتبار دانشگاه و كشور را بالا 

می برد. 
رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام اشتغال را مشكل امروز جامعه، مخصوصاً 
جوانان و به ويژه فارغ التحصيلان دانشگاهی دانست و گفت: دانشگاه آزاد برنامه ای 
برای تأسيس پرديس ها و بنيادها دارد تا از طرح ها و اختراعات دانشجويان برای 
تجاری سازی حمايت شود. وی افزود: براساس اين طرح هر دانشجويی بتواند ايده 

و نظريه برای توليدات علمی، فنی و صنعتی داشته باشد، می تواند روی حمايت دانشگاه 
آزاد اسلامی حساب نمايد. رئيس هيأت مؤسس و هيأت امنا دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره 
به انتقادات دولت گذشته عليه اين دانشگاه، گفت: تخريب دانشگاه آزاد اسلامی و تحقير 
دانشجويان اين دانشگاه را شعار تبليغاتی خود در انتخاب كرده بودند و كارشكنی های خود 

را اقدام انقلابی می خواندند، و در دو سال آخر دولت آن را به دست گرفتند، اما به گواهی 
اسناد و شواهد در اين دو سال، بدهی های بسياری به بار آوردند و حتی می خواستند 
بعضی ها از واحدها را بفروشند. جانشين فرماندهی كل قوا و فرمانده هشت سال دفاع 
مقدس با اشاره به هفته دفاع مقدس و گراميداشت نام و ياد شهدا، جانبازان، جاويدالاثرها، 
آزادگان، ايثارگران و خانواده های مكرم شهدا، گفت: در جنگی كه مثلث شوم شرق، غرب 

و ارتجاع يك ديكتاتور خون آشام را با تجهيزات كامل تحريك كرده بودند، مردم 
و جوانان ايران اسلامی ثابت كردند كه برای هر وجب از خاک خود تا حد اهدای 
جان و سلامتی غيرت دارند. هاشمی رفسنجانی با تشريح مقاطع مختلف جنگ 
و دخالت های نظامی ابرقدرت ها گفت: هر وقت جبهه ی ايران رونق می گرفت و 
عملياتی سرنوشت ساز انجام می شد، حاميان صدام دستپاچه می شدند كه جنگ 
نفت كش ها و حضور نظامی آمريكا در منطقه و مقابله ی صريح با ايران بارزترين 
ابايی  بعث  ارتش  روحيه ی شكسته  تقويت  برای  افزود:  است. وی  آن  نمونه ی 
نداشتند كه هواپيمای مسافربری را در آسمان ساقط و مسافران غيرنظامی بی گناه 
را شهيد كنند. رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام با بيان چرايی و چگونگی 
تدوين قطعنامه 598 و يادآوری تلاش های ديپلماتيك در اصلاح بندهای آن، 
گفت: سرانجام با تحركات نظامی و سياسی، حق ايران در سازمان مللی ثبت شد 
كه اعضای آن در همه مراحل جنگ از حاميان حزب بعث بودند. وی با تأكيد بر 
پيروزی های سياسی و نظامی ايران در ماه های پايانی جنگ و تبعات آن در سال 
های بعد، افزود: عراق را با اشغال نظامی نگرفتيم اما امروز دل مردم عراق با ايران 
است. هاشمی رفسنجانی سرنوشت صدام، ارتش بعث، منافقين كه ستون پنجم 
عراق بودند و گرفتاری های نيروهای آمريكايی در عراق را برای همگان درس آموز 
خواند و تأكيد كرد: اقتدار جمهوری اسلامی كه براساس تعاليم راستين اسلام و 
اهل بيت)ع( است، پيروزی را براساس وعده های الهی نصيب ايران كرده است به 
گزارش ايسنا، رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام، تقاضاهای بی شمار دولت های 
غربی برای سفر به ايران و ملاقات با دكتر روحانی در سازمان ملل را نشانه ای ديگر 
از جايگاه ايران در نظام ديپلماسی بين المللی دانست و گفت: همگان می دانند ايرانيان 
مردمی صلح جو و با استعدادند و اگر در موقعيتی برابر و برپايه ی عزت، حكمت و مصلحت 

با ايران برخورد كنند به دستاوردهای سياسی و اقتصادی می رسند. 

رييس جمهور، حصول توافق در موضوع هسته ای را در 
صورتی كه طرف مقابل اراده لازم را داشته باشد امکان پذير 
و شدنی دانست و گفت: تهديد ملت ايران بی نتيجه است و 
عدم حل موضوع هسته ای برای هيچ كس نتيجه نخواهد 

داشت. 
حجت الاسلام والمسلمين حسن روحانی شامگاه سه شنبه به وقت 
نيويورک، در نشست با نخبگان سياسی انديشكده های آمريكايی كه 
در هتل محل اقامت رييس جمهوری در نيويورک برگزار شد، در 
پاسخ به سوالی در خصوص روابط ايران و آمريكا، افزود: در دهه های 
گذشته روابط ايران و آمريكا، پرتنش و حتی خصمانه بوده است. 
بايد ارزيابی شود كه چقدر از اين سياست ها نفع برده و چقدر ضرر 

كرده ايم. 
روحانی با بيان اينكه بايد ريشه تنش ها در روابط فعلی بين آمريكا 
و ايران شناسايی و برطرف شود، تصريح كرد: روابط خوب بين ملت ها 
بهتر از ايجاد فاصله است و اينكه بهبود روابط از كجا شروع شود و از 
چه فرصتی بهترين بهره برداری صورت گيرد، می تواند موضوع بحث 

در نشست های نخبگان باشد. 
رييس جمهور در بخش ديگر سخنانش، مذاكرات بين ايران و 
1+5 را به عنوان فرصتی برای رقم خوردن روابط و آينده بهتر برای 
ملت ها، منطقه و جهان دانست و گفت: دولت ايران هر اقدامی را به 

پشتوانه مردم انجام خواهد داد. 
رييس جمهوری همچنين مذاكرات هسته ای را موضوعی اعتماد 
آفرين برشمرد و گفت: همكاری بدون اعتماد پا نخواهد گرفت؛ بنای 
اعتماد از موضوع هسته ای مهم تر است. بی اعتمادی راحت است اما 
اعتماد سخت ساخته می شود و از اين منظر اعتمادساز شدن موضوع 
هسته ای ايران می تواند يك موفقيت را به موفقيت های بالاتر تبديل 

كند. 
روحانی خاطرنشان كرد: زمان دو ماهه باقيمانده برای حصول 
توافق، هر چند كوتاه است اما در صورتی كه هر دو طرف اراده قاطع 
برای حل مساله داشته باشند، حصول توافق، شدنی است. اين اراده از 
طرف ايران وجود دارد و اعتقاد داريم كه عدم حل موضوع برای هيچ 

كس نتيجه نخواهد داشت. 
نظرهايی در موضوع  اختلاف  افزود: هر چند  رييس جمهور 
هسته ای باقی مانده، اما توافق امكان پذير است. هدف ايران، استفاده 
از فناوری صلح آميز تحت نظارت آژانس بين المللی انرژی اتمی است. 
بازرسی های فراوان آژانس تا كنون ثابت كرده كه ايران انحرافی 
نداشته است، لذا بايد به ايران اعتماد كرد كه علاوه بر پيوستن به 
NPT، در اعتقاد و فتوای دينی اش هم سلاح كشتار جمعی را حرام 

می داند. 
روحانی با اشاره به اذعان آژانس بين المللی انرژی اتمی مبنی بر 
پايبند بودن ايران به توافقات شش ماهه، تصريح كرد: بنابراين اگر 
اراده طرف مقابل هم بر اعتماد بيشتر به برنامه هسته ای ايران قرار 
داشته باشد و نخواهد حق مردم ايران را سلب كند، رسيدن به توافق 

كار سختی نخواهد بود. 
رييس جمهور، ضمن ابراز مخالفت با ديدگاهی كه می گويد 
»همه گزينه ها را روی ميز داريم«، گفت: مهم اين است كه در زمينه 
هسته ای، همه دور ميز مذاكره هستيم. تفكر مثبت يعنی تنها به 
مذاكره بيانديشيم. تهديد سازنده نيست بلكه تحريك كننده است و 
تحريم و تهديد، هر ملتی را تحريك می كند. تهديد ملت ايران بی 

نتيجه است. 
به گزارش ايسنا، روحانی، با اشاره به تلاش های مخالفين توافق 
هسته ای، اظهار داشت: مخالفين توافق هسته ای، عنوان »توافق 

بد« را جعل كرده اند؛ مقصد مخالفين توافق كه در داخل آمريكا و 
منطقه حضور دارند، تحريك به عدم توافق است. حتی كشورهايی 
نيز هستند كه بخاطر منافع شان، خيلی علاقمند به توافق نيستند. 
بنابراين دو طرف بايد حواس شان جمع باشد و به خاطر همين، توافق 

مناسب بايد شامل برد – برد برای طرفين باشد. 
بر  هسته ای  توافق  مثبت  تأثير  تبيين  در  جمهور  رييس 
همكاری های اقتصادی نيز اظهار داشت: توافق می تواند باعث فعاليت 
آسان شركت های بزرگ در ايران باشد و عدم توافق فقط باعث 
می شود كه تنها شركت های برخی كشورهای خاص از اين فرصت 
بهره ببرند. توافق به نفع اقتصاد ايران و غرب است و به همين دليل 
خيلی شركت های اروپايی منتظر توافق و آغاز قرارداد و همكاری با 

ايران هستند. 
روحانی، اتصال اقتصادی ايران را به نفع همه دنيا دانست و يادآور 
شد: با برداشته شدن موانع، شركت های آمريكايی نيز می توانند در 

حوزه اقتصادی در ايران فعاليت كنند. 
رييس جمهور با اشاره به اينكه راه آهن ايران - تركمنستان و 
قزاقستان در ماه دسامبر افتتاح و كريدور شمال - جنوب نيز باعث 
وصل شدن راه آهن از خليج فارس به چين وصل می شود، تأكيد 
كرد: ايران در آينده يك قدرت بزرگ اقتصادی در جهان خواهد بود. 
روحانی در ادامه با اشاره به تشديد خشونت و افراطی گری در 
منطقه، خاطرنشان كرد: امروز خطر تروريسم و خشونت برای منطقه 

خاورميانه و كل جهان است. 
رييس جمهور درباره چگونگی مقابله با گروههای تروريستی و 
بمباران سوريه كه به بهانه مقابله با تروريسم صورت گرفته است نيز 
سوالاتی را در جمع نخبگان سياسی انديشكده های آمريكايی مطرح 
كرد و گفت: اگر يك گروه تروريستی در كشوری فعال است، آيا مجاز 
هستيم برای مقابله با تروريسم، فضا و تماميت ارضی آن كشور را 

نقض كنيم. 
روحانی، نقض تماميت ارضی و حمله به يك كشور به بهانه مقابله 
با تروريسم آن هم در شرايطی كه بدون درخواست و هماهنگی 
دولت مركزی آن كشور صورت گرفته باشد را غيرمجاز و مايه هرج 
و مرج دانست و تأكيد كرد: مبارزه با گروه های تروريستی قواعدی 
دارد. تجربه و عقل می گويد كه درست كردن يك گروه مسلح جديد 
برای از بين بردن يك تروريستی، كار نادرستی است. برخی كشورها 
گروه هايی را در منطقه ما مسلح كردند تا به عنوان مثال، سوريه را سه 
ماهه سرنگون كنند اما سه سال فقط عده زيادی بی گناه كشته و آواره 

شدند و موضوع به نفع هيچ كدام از همسايگان هم نبود. 
روحانی همچنين با بيان اينكه خشونت دارای ريشه های فرهنگی، 
اجتماعی، اقتصادی و سياسی است، اظهار داشت: ريشه خشونت و 

تروريسم در منطقه خاورميانه، موضوع واحدی نيست. 
رييس جمهور با تأكيد بر اينكه تصميم های يكجانبه به راه حل 
درست نمی انجامد، گفت: اگر در سوريه، مركزيت را نپذيريم، راه 

حل نيز نخواهيم داشت. بنابراين ابتدا گروه های تروريستی بايد از 
بين بروند. 

روحانی افزود: يك يا چند كشور و دولت نمی توانند مشروعيت 
دولت ديگر را تعيين كنند بلكه مشروعيت دولت در يك كشور 
را مردم آن تعيين می كنند. اينكه گاهی می گويند شورای امنيت 
سازمان ملل ابزار كافی ندارد، بحث درستی است چون اين شورا 
گويا برای مقابله با تهديدات كشورهای كوچك درست شده است 

نه كشورهای بزرگ. 
رييس جمهور ادامه داد: بنابراين اين ساختار سازمان ملل است كه 
اشكال دارد. به عنوان مثال، دولتی به دليل اينكه قدمت دارد حق وتو 
می گيرد اما سازمان بزرگی مانند غيرمتعهدها نمی تواند حتی حقی 

مانند يكی از اين پنج كشور داشته باشد. 
روحانی در بخش ديگر سخنانش به ابراز ديدگاه درباره كشورهای 
همسايه بخصوص عراق، عربستان و افغانستان پرداخت و با ابراز 
خرسندی از تشكيل دولت جديد عراق و فعاليت مجلس جديد اين 
كشور، تصريح كرد: با اين حال، اما همه مشكلات حل نشده است 
چراكه اگر حل شده بود، داعش نمی توانست بخشی از سرزمين عراق 
را تسخير كند. اگر تلاش ملت عراق و كمك كشورهايی مثل ايران 

نبود چه بسا اربيل و كردستان و بغداد هم سقوط می كردند. 
رييس جمهور افزود: هر زمان دولت عراق از جمهوری اسلامی 
ايران كمك خواسته است به خوبی و بخصوص در زمينه غذايی 
و دارويی كمك كرده و اعتقاد داريم در عراق همه بايد خود را در 
حكومت سهيم ببينند. البته اينكه اختيارات در عراق چگونه بايد 

تقسيم شود، به مردم و پارلمان عراق برمی گردد. 
روحانی با تأكيد بر ضرورت حفظ يكپارپگی و اتحاد در عراق، 
گفت: تجزيه عراق به نفع منطقه، عراق و ملت عراق نيست. امنيت 
عراق برای ايران بسيار مهم است چون 1300 كيلومتر مرز با اين 
كشور داريم و همچنين ميليون ها ايرانی به اين كشور سفر می كنند. 
رييس جمهور در ادامه با اشاره به اعزام سالانه شمار قابل توجهی 
از زائران ايرانی به عربستان و بالعكس، عربستان را همسايه مهم ايران 
قلمداد كرد و گفت: با عربستان نيز در مسائل دو جانبه مشكلی نداريم 
اما در مسائل منطقه در مواردی اختلاف نظر داريم. البته اينكه گفته 
شده ايران مركز شيعه و عربستان مركز سنی است كه اين حرف 

درستی نيست. 
رييس جمهور با مهم برشمردن نزديك تر شدن كشورهای منطقه 
به يكديگر، به تبادل پيام با پادشاه عربستان و همچنين مذاكراتی بين 
وزرای خارجه دو كشور در يكسال اخير اشاره كرد و اظهار داشت: ما 
خواهان روابط بهتر با عربستان هستيم تا اختلافات كاهش پيدا كند. 
امروز مسائل اختلافی ايران و عربستان كاهش پيدا كرده و ارتباط دو 
دولت نيز بهتر شده است اما عده ای می خواهند با شيطنت به روابط 

دو كشور لطمه بزنند. 
روحانی همچنين با مرور گذرا بر فعاليت يكساله دولت تدبير 
و اميد، گفت: در يك سال گذشته تلاش كرديم مشكلات بزرگی 
كه مردم ايران در حوزه های مختلف اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
داشتند را كم يا حل وفصل كنيم كه در اين زمينه مردم بايد قضاوت 

كنند. 
رييس جمهور افزود: عملكرد دولت در برخی حوزه ها مانند اقتصاد 
كه شاهد مهار تورم در شرايط ركود تورمی بوده ايم، شاخص است و 
بعد از دو سال ركود اقتصادی مستمر در ايران، اكنون محاسبات نشان 
می دهد كه از ركود خارج شده ايم؛ در زمينه هسته ای نيز به واسطه 
يك توافق ولو كوتاه مدت و همين كه دور يك ميز در حال مذاكره و 

دنبال نتيجه برد – برد هستيم، يك گام موفق بوده ايم.

آيت الله هاشمی رفسنجانی :

ترس از مذاكرات برخاسته از نگاه باندی و جناحی است

رييس جمهور در نشست با نخبگان سياسی انديشکده های آمريکايی: 

تهديد ايران بی نتيجه است
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نامحرمانهنخستین روزنامه استان قم
رئيس جمهور بدون موافقت رهبری هيچ اقدامی نخواهد كرد

گفته می شود: غلامرضا مصباحی مقدم نماينده اصولگرای با تاكيد بر اينكه ايجاد ارتباط با آمريكا 
نبايد همراه با ذوق زدگی باشد، نگرانی ها در مورد احتمال ديدار روحانی و اوباما را بی جا خوانده و گفته 
است: رييس جمهور بدون داشتن موافقت روشن از ناحيه مقام معظم رهبری هيچ اقدامی نخواهد كرد. وی 
افزوده است: من در حال حاضر شرايط را برای ايجاد چنين ارتباطی فراهم نمی بينم. شايد قبل از مذاكرات 
ايران و 1+5 بعضی تصور می كردند آمريكا آمادگی ايجاد يك ارتباط عزتمندانه را دارد اما قرائن و شواهد 
بعدی نشان داد چنين آمادگی وجود ندارد بلكه حتی رفتار رييس جمهور، كنگره و وزير خارجه آمريكا 
نشان می دهد اينها از موضع قدرت و سلطه جويی می خواهند با نظام جمهوری اسلامی ارتباط برقرار كنند.

اوباما: ايران می تواند برنامه هسته ای صلح آميز خود را ادامه دهد
گفته می شود: باراک اوباما رييس جمهوری آمريكا چهارشنبه در سخنانی در مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد خطاب به دولت ايران گفته است: من به شما اطمينان می دهم می توانيد برنامه 
هسته ای صلح آميز خود را ادامه دهيد. وی افزوده است: آمريكا به دنبال راه حل ديپلماتيك برای 
حل مسئله هسته ای ايران است. حل اين مشكل به استفاده ايران از اين فرصت استثنايی بستگی دارد. 
رييس جمهوری آمريكا گفته است من به شما اطمينان می دهم كه می توانيد برنامه هسته ای صلح 
آميز خود را ادامه دهيد. تاكيد داريم كه همه كشورها بايد به قوانين بين المللی احترام بگذارند.وی 
خاطرنشان كرده است: پيام من به دولت و مردم ايران روشن است: اجازه ندهيد اين موقعيت از دست 

برود. بايد به راه حل برسيم..

واكنش پورمحمدی به فيلتر واتس آپ و وايبر 
گفته می شود :پورمحمدی وزير دادگستری  گفته است : فضای مجازی، فضای گسترده ای است و 
بايد همه قوانين و آنچه را كه شرع مكلف كرده، رعايت كنيم. بايد از اين ابزارها برای پيشرفت كشور به 
بهترين شكل استفاده كنيم و هم ارزش ها و هم منافع  خود را مورد توجه قرار دهيم. وی در پاسخ به اين 
سوال كه آيا فيلترينگ واتس آپ و وايبر اجرايی می شود؟، خاطر نشان كرده است: طبق ضوابط در حال 

اجرا و رعايت قانون هستيم.

هاشمی و خاتمی ليست نمی دهند 
گفته می شود :حجت الاسلام والمسلمين رسول منتجب نياقائم مقام حزب اعتماد ملی درباره بحث 
مشورت با هاشمی رفسنجانی و ناطق نوری برای انتخابات گفته است: من خبری ندارم، البته درباره ليست 
هنوز زود است كه صحبت كنيم.وی درباره ليست هاشمی رفسنجانی و سيد محمد خاتمی برای انتخابات 
يادآور شه است: آقايان هاشمی و خاتمی برای انتخابات ليست نمی دهند، ولی اين عزيزان بزرگانی هستند 
كه بزرگواری می كنند و جبهه اصلاحات را ساماندهی می كنند.قائم مقام حزب اعتماد ملی در پاسخ به اين 
سوال كه آيا جلساتی درباره ليست اصلاح طلبان تشكيل شده است گفته است: كميته هايی تشكيل شده 

كه روی اين موضوع كار می كنند. 

 ناطق نوری: بعضی ها موج سوار و هواشناس هستند! 
گفته می شود: حجت الاسلام و المسلمين علی اكبر ناطق نوری رئيس دفتر بازرسی مقام معظم 
رهبری گفته است:  كمتر شخصيتی را سراغ دارم كه نقش آفرين تر از هاشمی رفسنجانی در انقلاب بوده 
باشد.  وی ادامه داده است: معصوم می فرمايد كه برخی چوب ولايت را می خورند و برخی نان ولايت را 
می خورند. بعضی ها موج سوار و هواشناس هستند.ناطق نوری تصريح كرده است: اگر روزی كسی اين 
انقلاب را تهديد كند كه البته من معتقدم با مديريت حضرت آيت الله خامنه ای و حضور مردم جنگ 
ديده ايران كسی جرأت تهديد ندارد. اما با اين وجود اگر كسی اين انقلاب را تهديد كند يكی از كسانی 
كه تا آخرين قطره خون پای انقلاب می ايستد آقای هاشمی است. يا اگر در جايی مقام معظم رهبری در 
خطر باشند هاشمی از كسانی است كه تا پای جان ، پای ايشان می ايستد همانطور كه در عيادت هاشمی 
از رهبر انقلاب ديديد او در پاسخ به رهبری كه فرموده بودند كه شما چرا زحمت كشيده ايد ؟خطاب به 

رهبری گفت كه شما عشق من هستيد.

ضراب نمی خواهد نامش كنار بابک زنجانی باشد 
گفته می شود: حميد حسينی عضو اتاق بازرگانی ايران با بيان اينكه هيچ گاه »رضا ضراب« خود را به 
عنوان شخصی كه برای پرداخت بدهی بابك زنجانی اعلام آمادگی كرده، معرفی نكرده است، گفته است: 
رضا ضراب حتی از اينكه نامش در كنار بابك زنجانی برده شود، ناراحت است. وی كه به تازگی برای ديدار 
با رضا ضراب به تركيه سفر كرده بود افزوده است: رضا ضراب قبلا با بابك زنجانی در حوزه مسائل نفتی 

قراردادی را منعقد كرده بود كه البته اين قرارداد به مرحله اجرا در نيامد و نتيجه نداد.

مرتکبين جرايم مالياتی مجازات می شوند 
گفته می شود : با تصميم مجلس،  هرگونه معاونت و مشاركت در تخلفات مالياتی توسط 
حسابرسان و يا كاركنان بانك ها مشمول مجازات می شود.نمايندگان مصوب كردند چنانچه اشخاص 
حقوقی مرتكب هر يك از جرايم مالياتی شوند برای مدت شش ماه تا دو سال به يكی از مجازات های 
زير يعنی ممنوعيت از يك يا چند فعاليت شغلی و ممنوعيت از اصدار برخی از اسناد تجاری می شوند.

همچنين در تبصره اين بند آمده است: مسئوليت كيفری شخص حقوقی مانع از مسئوليت كيفری 
شخص حقيقی مرتكب جرم نمی باشد.

مهدی كروبی به بيمارستان منتقل شد
گفته می شود: دويچه وله گزارش داده است: فاطمه كروبی همسر مهدی كروبی گفته است: همسرم 
به منظور درمان ناراحتی های دستگاه گوارشی به بيمارستان منتقل شده است. به گزارش ايرنا، به گفته 
فاطمه كروبی، او در يك سال گذشته چند عمل جراحی داشته و اكنون مبتلا به بيماری زوناست وروند 
درمان تاكنون در خانه انجام می شده است. بنا بر اين گزارش، علت انتقال مهدی كروبی به بيمارستان، 
تشديد مشكلات گوارشی اوست كه به گفته همسرش درمان آن در بيمارستان تحت نظر پزشكان معتمد 
خانواده در حال انجام است. فاطمه كروبی همچنين همكاری ماموران با خانواده، انجام روند درمانی، انتقال 

مهدی كروبی به بيمارستان و تيم پزشكی را خوب توصيف كرده است.

نگذاشتند خاتمی به ملاقات رهبری برود 
گفته می شود: علی مطهری نماينده مردم تهران ، نامه سيد محمد خاتمی به مقام معظم رهبری 
را اقدامی مثبت دانسته و گفته است: خوب بود خاتمی به ملاقات رهبری می رفت كه نگذاشتند.وی 
درباره احتمال ديدار اوباما و روحانی گفته است: به نظر من اين ديدار به صلاح نيست و آنطور كه من خبر 
دارم در برنامه، پيش بينی نشده است . وی درباره ديدارروحانی با ديويد كامرون نخست وزير انگليس نيز 
خاطرنشان كرده است: اين ديدار خوب و مفيد است و مشكلی ندارد .مطهری در ادامه در پاسخ به پرسشی 
درباره پيشنهاد تابش برای آشتی ملی يادآور شده است: اصل حرف ايشان حرف خوبی است و برای كشور 
لازم است چرا كه سوء تفاهماتی در سال های اخير پيش آمده كه بايد برطرف شود و انشاء الله وحدت 
ملی و آشتی ملی ايجاد شود. نماينده مردم تهران در مجلس درباره نامه خاتمی به مقام معظم رهبری نيز 
گفته است: اصل كار كار خوبی بود و حتی خوب بود كه ايشان به ملاقات رهبری می رفت كه نگذاشتند. 

تفکر اصلاحات فردمحور نيست 
گفته می شود: محمدرضا عارف رئيس بنياد اميد ايرانيان پايگاه اجتماعی تفكر اصلاحات را گسترده 
دانسته و خاطرنشان كرده است: در مقطعی می گفتند اصلاحات تنها در بين نخبگان پايگاه و جايگاهی 
دارد ولی انتخابات رياست جمهوری سال گذشته نشان داد تفكر اصلاحات در دورافتاده ترين روستاهای 
كشور رسوخ كرده است و اين نشان از گستردگی پايگاه اجتماعی اصلاحات دارد. عارف با تاكيد بر اين كه 
تفكر اصلاحات فرد محور نيست، به انتخابات مجلس آينده اشاره كرده و گفته است: اصلاح طلبان بايد 
با برنامه ريزی منسجم در انتخابات آينده شركت كنند. مهمترين راهبرد ما پيروزی در انتخابات مجلس 
است به همين دليل بايد در داخل خانواده اصلاحات با وحدت و همدلی به دنبال كسب اكثريت مجلس 
باشيم. وی همچنين رفع برخی محدوديت ها را زمينه ساز وحدت و همدلی بيشتر در فضای كشور دانست 
و اظهار اميدواری كرده است : با درايت و تلاش مسئولان ذی ربط نشاط سياسی در كشور افزايش يابد. 

بازماندن بيش از 50 نفر از سفرحج به علت حمل مواد مخدر
گفته می شود: ناصر خدر نژاد معاون سازمان حج و زيارت با بيان اينكه متأسفانه مشكل مواد مخدر 
يكی از معضلات جدی ما در موسم حج است، گفته است: تاكنون بيش از 50 نفر از سراسر كشور به دليل 

مشكل مواد مخدر از رفتن به خانه خدا بازمانده اند.

آگهی نوبت اول
كارفرمای محترم: صحافی برهان )لقمان جالينوسی(

نظر به اينكه درخواست بررسی مشاغل سخت و زيان آور محمد اصفهانيان مقدم، كارگر سابق شما 
در كميته بدوی كميته تشخيص و تطبيق مشاغل سخت و زيان آور منتج به اتخاذ تصميم گرديده، 
بدليل مجهول بودن نشانی شما مراتب به موجب اين آگهی اعلام و ابلاغ می گردد. بديهی است درج 
اين آگهی به منزله ابلاغ قانونی تلقی می گردد. در صورتی كه به رای صادره اعتراض داريد حداكثر 15 
روز پس از تاريخ درج آگهی به اداره كل تعاون كار و رفاه اجتماعی استان قم مراجعه و نسبت به تكميل 

فرم شماره 4 اقدام نمائيد.
دبيرخانه تشخيص و تطبيق مشاغل سخت و زيان آور استان قم

ناگفته های جنگ

یــادمان

خبـــر

به مناسبت سالروز شهادت امام جواد )ع(:

اسوه كرامت

درباره آمد و شد امام در مدينه و احترام مردم نسبت به آن حضرت، 
اطلاعات مختصری در پاره ای از روايات آمده است.

فراخوانی آن حضرت به بغداد، در سال 220، توسط معتصم عباسی، آن 
هم درست در همان اولين سال حكومت خود، نمی توانست بی ارتباط با جنبه 
های سياسی قضيه باشد. به ويژه كه درست همان سال كه حضرت جواد 
عليه السلام به بغداد آمد، رحلت كرد؛ اين در حالی بود كه تنها 25 سال از 
عمر شريفش می گذشت. عناد عباسيان با آل علی عليه السلام به ويژه با امام 
شيعيان كه در آن زمان جمعيت متنابهی تابعيت مستقل آنها را پذيرفته بودند، 
شاهدی است بر توطئه حكومت در شهادت امام جواد عليه السلام. همچنين 
خواستن آن حضرت به بغداد و درگذشت وی در همان سال در بغداد، همگی 
شواهد غيرقابل انكاری بر شهادت آن بزرگوار به دست عوامل عباسی می باشد.

مرحوم شيخ مفيد، با اشاره به روايتی درباره مسموميت و شهادت امام 
جواد عليه السلام، رحلت آن حضرت را مشكوک دانسته است. بنا به روايت 
مستوفی، عقيده شيعه بر اين است كه معتصم آن حضرت را مسموم نموده 
است. پاره ای از منابع اهل تسنن، اشاره بر اين دارند كه امام جواد عليه السلام 
به ميل خود و برای ديداری از معتصم عازم بغداد شده است. در حالی كه 
منابع ديگر، حاكی از آنند كه معتصم به ابن زيات مأموريت داد تا كسی را برای 
آوردن امام به بغداد بفرستد.  ابن صبّاغ نيز با عبارت" اشِخاص المعتصم له من 

المدينة" اين مطلب را تأييد كرده است.
مسعودی روايتی نقل كرده كه بنابر آن، شهادت آن حضرت به دست ام 
فضل، در زمانی رخ داده كه امام از مدينه به بغداد نزد معتصم آمده بود. ام فضل 
پس از شهادت امام، به پاس اين عمل خود به حرم خليفه پيوست. اين نكته را 
نبايد از نظر دور داشت كه ام فضل در زندگی مشترک خود با امام جواد عليه 

السلام از دو جهت ناكام مانده بود:
نخست آن كه از آن حضرت دارای فرزندی نشد.

دوم آن كه امام نيز چندان توجهی به وی نداشت .
ام فضل يك بار )گويا از مدينه( نامه ای نگاشت و از امام نزد مأمون شكايت 
كرد و از اين كه امام چند كنيز دارد گله نمود، ولی مأمون در جواب او نوشت:

ما تو را به عقد ابوجعفر درنياورديم كه حلالی را بر او حرام كنيم، ديگر 
از اين شكايتها نكن. به هر حال، ام فضل پس از مرگ پدر، امام را در بغداد 
مسموم كرد و راه يافتن او به حرم خليفه و برخورداری از مواهب موجود در آن، 
نشانی از آن است كه اين عمل به دستور معتصم انجام شده است. و بالاخره 
امام جواد عليه السلام در 29 ذی القعده سال 220 هجری به شهادت رسيد 
و حرم مطهر ايشان در كاظمين عراق قرار دارد كه ملجا و پناهگاه عاشقان 

ايشان است.

در سومين روز از هفته دفاع مقدس صورت گرفت :

ادای احترام جامعه سلامت استان قم 
به مقام شامخ شهدا 

ايمان: جامعه سلامت استان قم با حضور در گلزار شهدای قم به 
مقام شامخ شهدای هشت سال دفاع مقدس ادای احترام كردند. 

به گزارش خبرنگار وب دا از قم، به مناسبت فرارسيدن هفته دفاع مقدس 
و زنده نگهداشتن ياد و خاطره سروقامتان جنگ تحميلی، روز گذشته 
جمعی از اساتيد، دانشجويان، مديران و كاركنان دانشگاه علوم پزشكی قم  با 
حضور بر سر مزار شهدای هشت سال دفاع مقدس در گلزار شهدای علی بن 
جعفر)ع(، ضمن نثار گل به روح پرفتوح پاسداران به خون خفته نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ايران، با آرمان های معمار كبير انقلاب اسلامی حضرت امام 
خمينی)ره(، مقام معظم رهبری و شهدای گلگون كفن انقلاب تجديد ميثاق 
كردند. در اين مراسم ابتدا سرگذشت و شرح احوال برخی از شهدای مدفون 
در گلزار شهدای قم توسط يكی از يادگاران جبهه های نبرد حق عليه باطل 
روايت شد و سپس حجت الاسلام والمسلمين طاهری خرم آبادی سرپرست 
نمايندگی نهاد مقام معظم رهبری در خصوص مقام والای شهيد و تأثير زنده 

نگهداشتن ياد و خاطره شهدا به ايراد سخن پرداخت. 
در ادامه اين مراسم جامعه سلامت استان ضمن غبار روبی و عطرافشانی 
قبور پاک شهدا، با اهدای گل به روح پرفتوح  پاسداران به خون خفته نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ايران، با آرمان های معمار كبير انقلاب اسلامی 
حضرت امام خمينی)ره(، مقام معظم رهبری و شهدای گلگون كفن انقلاب 

تجديد ميثاق كردند. 

آماده باش
محمد خامه يار

نيمه های شب آماده باش داده شد و از خواب پريدم. زود با تجهيزات كامل 
به خط شديم. مرتضی آهنگران  كه فرمانده گردان بود، بالاسر نيروهای گردان 

آمد. بسم الله گفت و شروع به سخنرانی كرد: 
می خواهيم برای يك عمليات نفوذی به پشت نيروهای دشمن برويم. به 
صد نفر نيروی جان بر كف از جان گذشته و داوطلب نياز داريم. اين را بگويم، 
در اين عمليات نفوذی احتمال همه چيز هست. ممكن است كشته يا دست 
دشمن اسير شويد. هر كسی آماده است، فقط صد نفر بلند شود و آن طرف 

بايستد. 
حرف های آهنگران تمام نشده بود, حدود نود درصد نيروهای گردان از 
جا برخاستند و به سمت و سوی همان مكانی كه فرمانده گردان گفته بود 
دويدند و ايستادند. آن ها هم كه نيامدند از نيروهای جانباز و مجروح يا افراد 

مسن بودند.
آقا مرتضی بلافاصله آن ها كه سرجای خود نشسته بودند به جمع بقيه 
نيروها دعوت كرد. اين عده تصورشان اين بود به آن ها هم نياز دارند و بدون 
هيچ درنگی به جمع نيروها ملحق شدند. آن ها هم برای انجام تكليف آمده 
بودند و حالا كه به جای صد نفر، سيصد نفر داوطلب شده بودند فكر می كردند 
تكليفی ندارند، حالا كه فرمانده دستور داده بود اين عده هم آن طرف ايستادند.

اما آقا مرتضی، برای محك زدن نيروهای تحت امرش، آماده باش داده بود، 
می خواست آنان را تجربه كند تا در روز واقعه نيروهايش چه كاره اند و ميزان 

كاركرد آنان چقدر است؟
آهنگران از همه نيروهای تحت امرش تشكر و قدردانی كرد و آمادگی آن ها 
را ستود. آقا مرتضی می خواست آن ها كه سرجای خود نشسته بودند خجالت 
زده نشوند و به همين دليل آن ها را در جمع حاضر فرا خواند. آقا مرتضی گفت:

 اين يك امتحان بود برای اطمينان از ميزان آمادگی شما برای عمليات. 
الحمدالله از اين امتحان روسفيد بيرون آمديد.

آقا مرتضی آمادگی نيروهايش را به فرماندهان و مسئولين رده بالای لشكر 
اعلام كرد و گفت: نيروهای گردان برای هر مأموريتی آمادگی كامل دارن و 

آماده انجام هر ماموريتی هستن.

تقي  و محمد  يادواره شهيدان مصطفي  ايمان: 
كلهري به همت شهرداري قم و سازمان فرهنگي 
ورزشي شهرداري در آغازين روزهاي هفته دفاع 

مقدس برگزار شد.
يادواره شهيدان مصطفي و محمد تقي كلهري به همت 
شهرداري قم و سازمان فرهنگي ورزشي شهرداری در آغاز 
همايش هاي  سالن  در  ديروز  صبح  مقدس،  دفاع  هفته 

شهرداري قم برگزار شد.
در اين يادواره، سردار غلامرضا جلالي رئيس سازمان 
پدافند غيرعامل كشور، سردار مهدوي نژاد فرمانده سپاه 
علي بن ابيطالب)ع(، محمد دلبري شهردار قم، خانواده هاي 
شهيدان كلهري و زين الدين و جمع كثيري از خانواده هاي 
شهدا، ايثارگران، جانبازان و مديران شهري و استاني قم 

حضور داشتند.
شهردار قم:

فرهنگ دفاع مقدس الگوي خدمتگزاري 
در مديريت شهري قم

مديريت  مجموعه  گفت:  مراسم  اين  در  قم  شهردار 
شهري قم براي خدمتگزاري بيشتر و بهتر به شهروندان 
و زائران، فرهنگ دفاع مقدس را الگوي خود قرار داده است.

كه  شاكريم  را  خداوند  اينكه  بيان  با  دلبري  محمد 
توفيق يافتيم امروز براي گراميداشت ياد و خاطره شهدا 
اقدامي كوچك انجام دهيم اظهار كرد: ملت ايران به ويژه 
قم همواره پيرو ولايت بوده اند و گوش  به فرمان رهبري 

هستند تا مأموريت هاي محوله را انجام دهند.
وي افزود: امروز انقلاب اسلامي به ديگر نقاط جهان 
هم صادر شده است كه دفاع مقدس يكي از عوامل اصلي 
آن به شمار مي رود. شهردار قم با بيان اينكه مظلومان و 
مستضعفان جهان در شرايط كنوني بيداري اسلامي را رقم 
زده اند خاطرنشان كرد: مقاومت در مقابل دشمنان دين را 
در دستور كار قرار داده اند اعلام مي كنند كه الگوي ما شهدا 

و ايثارگران ايراني هستند
وي ادامه داد: رهبر معظم انقلاب عنوان فرموده اند كه 
دفاع مقدس گنجينه اي تمام نشدني است؛ بر همين اساس 
پاسداشت دفاع مقدس در قالب برگزاري همايش و ديگر 
برنامه ها، الگويي براي نسل امروز فراهم مي آورد كه چگونه 

بايد از ارزش ها و كشور خود دفاع كنند.
در  مهم  عاملي  را  خدامحوري  و  خداباوري  دلبري 
پايمردي و مقاومت دانست و تصريح كرد: اگر اين ويژگي 
در انسان تقويت شود هيچ نيرويي نمي تواند جلوي او را 
از  بسياري  مقدس  دفاع  سال  هشت  جريان  در  بگيرد؛ 
كشورها پشت سر رژيم بعث صدام قرار گرفتند ولي ملت 
ايران با اينكه هنوز پيشرفت هاي كنوني در زمينه صنايع 

دفاعي را نداشت، اما با تكيه بر 
نيروي ايمان و توسل توانست در 

مقابل همه آنها بايستد.
شهردار قم خاطرنشان كرد: با 
اتكا به نيروي ايمان و اعتماد به 
نفس مي توان به تمام پيشرفت ها 
اين  بارز  نمونه  و  يافت  دست 
دفاع  بارها در جريان  را  مسئله 
مقدس و پس از آن در توسعه 
مشاهده  دفاعي  فناوري هاي 

كرده ايم.
هم  امروز  اگر  افزود:  وي 
بزند  سر  دشمنان  از  خطايي 
جوانان مسلمان ايراني با اقتدا و با 
همان روحيه جهادي جلوي آنها 

را خواهند گرفت.
دلبري با بيان اينكه مجموعه 
مديريت شهري قم به اين موضوع 
امروز  آرامش  كه  هستند  واقف 
نتيجه جانفشاني هاي گذشتگان 
است گفت: توفيق خدمتگزاري 
را  بيت)ع(  اهل  به شهر كريمه 
مرهون شهدا و جانبازان هستيم 
را موظف  دليل خود  به همين 
ياد  حال  همه  در  كه  مي دانيم 
و خاطره آنها را گرامي بداريم و 
سعي كنيم ذره اي از مسير شهدا 

منحرف نشويم.
شهردار قم اضافه كرد: از اهل 
بيت)ع( مي خواهيم ما را شرمنده 
و  زنده  شهدا  زيرا  نكنند  شهدا 
ناظر بر اعمال ما هستند بنابراين 
آنها را همواره كنار  بايد حضور 

خود احساس كنيم.
و  سي  به  اشاره  با  وي 
چهارمين سالروز آغاز هشت سال 
دفاع مقدس تصريح كرد: بايد از 

خداوند بخواهيم كه احساس مديون بودن ما نسبت به 
شهدا را همواره حفظ كند تا بتوانيم با تكيه بر نيروي ايمان 
و الگوگرفتن از شهدا و روحيه جهادي آنها، در خدمتگزاري 
بانوي  زائران  و  بيت)ع(، شهروندان  اهل  به شهر كريمه 

كرامت موفق تر از گذشته گام برداريم.
رئيس سازمان پدافند غير عامل كشور:

 بازتوليد همه ارزش هاي اسلامي 
ثمره دفاع مقدس بود

رئيس سازمان پدافند غير عامل كشور نيز در اين مراسم 
با بيان اينكه نفوذ در قلب ها ويژگي مشترک همه شهدا و 
فرماندهان ايراني در طول دفاع مقدس بود گفت: بازتوليد 
همه ارزش هاي ديني از صدر اسلام تاكنون، يكي ديگر از 

دستاوردهاي جنگ تحميلي به شمار مي رود.

 سردار غلامرضا جلالي با بيان اينكه روزها و ايامي در 
طول سال وجود دارند كه يادآور اتفاقات ويژه اي نيز هستند 
اظهار كرد: وقتي وارد موضوعي به نام هفته دفاع مي شويم 
دو اتفاق را به ياد مي آوريم؛ نخست شروع جنگ تحميلي 

كه خسارات فراواني به كشور ما وارد كرد.
وي افزود: اينكه در هفته دفاع مقدس گرد هم مي آييم و 
دفاعي مقدس در مقابل تهاجم وحشيانه را گرامي مي داريم 

در حقيقت بعدي ديگر از جنگ را مد نظر داريم.
رئيس سازمان پدافند غير عامل با بيان اينكه شروع 
تهاجم دشمنان، آغاز دفاع قدرتمندانه ملت ايران را در پي 
داشته است گفت: در اين زمينه بايد به گذشته هم نگاهي 
بيفكنيم و ببينيم ايران در مقابل نبردهاي پيش از آن چه 

رويكرد و عكس العملي داشته است.
وي ادامه داد: دفاع مقدس از آن نظر مهم است كه در 
400 سال گذشته، هر جنگي عليه ايران صورت گرفته 
بخشي از خاک ميهن را در اختيار دشمنان قرار داده است 

ولي در دفاع مقدس، اين قضيه صدق نمي كند.
جلالي با اشاره به تلفات 50 درصدي جمعيتي ايران 
در جريان جنگ جهاني خاطرنشان كرد: حتي كشورهايي 
كه درگير جنگ بودند هم اين حجم از تلفات را نداشتند 
ضمن اينكه حاكميت شمال تا جنوب ايران هم در جنگ 
جهاني دوم از دست رفت و بيگانگان براي خروج از ايران 

هم باج هاي فراواني گرفتند.
رئيس سازمان پدافند غير عامل گفت: ذلت شاهان را 
در جريان اتفاقات 400 سال اخير ايران مي توان مشاهده 
كرد ولي در دوران پس از پيروزي انقلاب چنين رويه اي 

را نمي بينيم.
وي با بيان اينكه انقلاب اسلامي توانست معادلات را 
در خاورميانه بر هم بزند تصريح كرد: آمريكا پس از ويتنام 
تصميم گرفته بود به صورت مستقيم وارد هيچ جنگي 
نشود به همين دليل ايران به نمايندگي از آمريكا مي جنگيد 
و بزرگ ترين همكار استراتژيك رژيم صهيونيستي شده بود.

جلالي افزود: با وقوع انقلاب در ايران، تمام معادلات 
ميان ايران و آمريكا 180 درجه تغيير جهت دادند به همين 
دليل دنياي غرب با هدف توقف و شكست نهضت اسلامي 
نقشه هاي مختلفي را طراحي كرد كه مهمترين آنها هشت 

سال جنگ تحميلي بود.
رئيس سازمان پدافند غير عامل با اشاره به برخي عوامل 
تحريك صدام براي حمله به ايران گفت: اختلافات مرزي 
در حقيقت بهانه هاي اين جنگ بودند ولي دليل اصلي، 
نقشه استكبار براي از بين بردن انقلاب اسلامي بود؛ امروز 
بهانه  هايي  دليل  مهمترين  ايران  با  آمريكا  تخاصم  هم 

همچون مسئله هسته اي است.

وي خاطرنشان كرد: پيش بيني غرب از حمله عراق 
به ايران، جنگي شش روزه بود ولي رهبري مرجعيت و 
روحانيت و نيز حمايت مردم از حكومت اسلامي را در 

محاسبات خود در نظر نگرفته بودند.
جلالي با اشاره به بيانات امام خميني)ره( مبني بر جنگ 
ميان اسلام و كفر به عنوان ماهيت اصلي دفاع مقدس گفت: 
ايشان تهديد جنگ را به فرصتي براي ايران تبديل كردند 

و دفاع مقدس به دانشگاهي براي انسان سازي تبديل شد.
پذيرش  افزود:  عامل  غير  پدافند  سازمان  رئيس 
پذيرش  حقيقت  در  مقدس،  دفاع  دوران  در  فرماندهي 
مسئوليتي سنگين و خستگي هاي فراوان بود زيرا تمام 
افراد تفكر  قرار داشت؛ همين  آنها  بر روي  فشار جنگ 
بني صدر مبني بر تانك در مقابل تانك را به انديشه انجام 

تكليف تبديل كردند. وي با بيان اينكه نسلي براي اداره 
كشور در طول دوران دفاع مقدس تربيت شد گفت: ايمان 
به رهبري و ولايت فقيه كه مبتني بر انجام وظيفه و تكليف 
بود سبب شد ملت ايران در مقابل همه جهانيان بياستند؛ 
اين فرهنگ در كشور نهادينه شد كه در صورت ايمان به 
خداوند و باور به فرامين رهبري مي تواند ما را به پيروزي 
برساند. جلالي فرهنگ تضمين كننده تداوم انقلاب را نتيچه 
جنگ تحميلي دانست و تصريح كرد: بايد اينگونه ارزش ها 

را شناخت و براي تقويت آنها كوشيد.
را  تكليف محوري  عامل  غير  پدافند  سازمان  رئيس 
فرهنگ اصلي دفاع مقدس توصيف كرد و افزود: انسان هاي 
معمولي به دانشگاه جنگ وارد مي شدند و خروجي اين 

دانشگاه هم فرهيختگي و تكليف مداري بود.
وي با بيان اينكه نفوذ در قلب ها ويژگي مشترک همه 
شهدا و فرماندهان ايراني در طول دفاع مقدس بود گفت: 
بازتوليد همه ارزش هاي ديني از صدر اسلام تاكنون، يكي 

ديگر از دستاوردهاي جنگ تحميلي به شمار مي رود.
ميان  رابطه  اصلي  مبناي  را  به ولايت  جلالي عشق 
فرمانده و سرباز در جريان دفاع مقدس دانست و اضافه 
كرد: سركشي فرماندهان جنگ به خانواده هاي شهدا و 
مجروحان هم دليل ديگري در عشق ورزيدن رزمندگان 

اسلام به فرماندهانشان بود.
رئيس سازمان پدافند غير عامل تصريح كرد: فرهنگ 
و  بگيرد  شكل  لبنان  حزب الله  شد  سبب  مقدس  دفاع 
جمعيتي مدافع و سرآمد ارتش هاي عرب در مقابله با رژيم 
صهيونيستي ايجاد شود؛ اين فرهنگ مقاومت همچنين به 
حماس هم منتقل شده و به همين دليل 50 روز حملات 

سنگين عليه غزه با مقاومت جانانه روبرو مي شود.
وي با اشاره به دلايل عدم حمله به ايران از سوي آمريكا 
و هم پيمانانش در عين اينكه مناطق بي ثباتي را در اطراف 
خود شاهد هستيم گفت: دفاع مقدس به جهانيان ثابت 
كرده كه ملت ايران در صورت تهاجم خارجي، با تمام توان 
ايستادگي خواهند كرد. جلالي با بيان اينكه ايران اسلامي 
پس از جنگ به قدرتي منطقه اي تبديل شد خاطرنشان 
كرد: براي حفظ و تقويت فرهنگ دفاع مقدس، بايد سيره 
زندگي شخصي و اجتماعي شهدا را شناخت و آن را به 

مدلي براي زندگي هاي امروز قرار داد.
رئيس سازمان پدافند غير عامل بيان كرد: امروز كه 
كرده اند  اسلامي صف آرايي  عليه جمهوري  دنياي  همه 
بايد با اتكا به همان فرهنگ دفاع مقدس به مقابله با آنها 
بايستيم ولي اگر نگاه خوشبينانه به غرب داشته باشيم و 
گمان كنيم با صحبت و مذاكره مي توان مسائل را حل كرد 
و فكر كنيم انرژي هسته اي تنها مشكل با غرب است به 
جايي نمي رسيم؛ در ريشه ها بايد 
از فرهنگ مقاومت استفاده كنيم 
و در مسائل گوناگون، مانند اقتصاد، 
همان  هم  فرهنگ  و  سياست 
را  جنگ  دوران  جهادي  روحيه 

بكار بنديم.
وي افزود: اركان عمومي كشور 
و  باشند  به خودشان  بايد متكي 
اين همان درسي است كه از دفاع 
معظم  رهبر  و  مي گيريم  مقدس 
انقلاب هم بارها اين مسئله را مورد 
تاكيد و توجه قرار داده اند؛ ايشان 
در قالب يك جمله يعني »اعتماد 
حل  را  مشكلي  خارجي ها  به 
نمي كند« به عنوان دستاورد مهم 

جنگ به دولت هديه مي كنند.
گوش  بر  تاكيد  با  جلالي 
به  رهبري  فرامين  به  دادن  فرا 
را  دور  افق هاي  كه  كسي  عنوان 
برنامه  در  گفت:  مي كند  رصد 
را  نبايد تسلط كفار  توسعه خود 
مسلمانان  اساسي  حوزه هاي  بر 
اصلي  زيرساخت هاي  و  بپذيريم 
خود را در اختيار آنها قرار دهيم؛ 
دلار  مبناي  بر  نبايد  ما  اقتصاد 
باشد كه هر نوع معامله ما به نفع 
آمريكا شود. رئيس سازمان پدافند 
غير عامل اضافه كرد: سياست هاي 
و  تدبير  عصاره  مقاومتي  اقتصاد 
دشمنان  با  مواجهه  در  مقاومت 
است كه توسط رهبر معظم انقلاب 

اعلام مي شوند. 

شناسنامه شهادت شهيد 
كلهري رونمايي شد

مراسم  حاشيه  در  همچنين  
بزرگداشت شهيد مصطفي كلهري 
از شناسنامه شهادت اين شهيد والا مقام رونمايي شد. 
مديركل ثبت احوال استان قم در حاشيه اين مراسم گفت: 
اين طرح در حال اجرا است كه طي آن براي شهداي هشت 

سال جنگ تحميلي شناسنامه صادر مي شود.
ولي الله عسگري بيان داشت: اين كار در مرحله اول براي 
فرماندهان شهيد در استان قم در حال اجرا است كه امروز 

شاهد رونمايي از شناسنامه شهيد كلهري بوديم.
عسگري بيان داشت: در اين شناسنامه همه وقايع و 
اتفاقات مربوط به شهيد و همچنين ولادت و شهادت وي و 

محل شهادت آن شهيد درج شده است.
همچنين در اين مراسم از كتاب اميرخط شكن كه 
مربوط به خاطرات شهيد كلهري بود نيز رونماي و از مادر 

شهيد مصطفي و محمدتقي كلهري تجليل شد.

همزمان با هفته دفاع مقدس و به همت شهرداري قم  صورت گرفت ؛

برگزاری یادواره گرامیداشت شهیدان کلهري
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